
معاون وزیر کشاورزی:
در تامین گندم خبازی خودکفا شدیم

معاون وزیر جهاد کشــاورزی گفت: هم اکنون در گندم خبازی خودکفا 
شده ایم و تا خرداد سال آینده گندم در اختیار داریم.

 سید سعید راد ـ معاون وزیر جهاد کشــاورزی - در مراسم  دستاوردهای 
طــرح ملــی هوشمندســازی یارانــه آرد و نــان و رونمایی از ســامانه 
اشــتراک گذاری تجربه خرید اظهار کرد: بالغ بر ۸ میلیون نفر در زنجیره 
گندم، آرد و نان فعالیت دارند. در ســال جاری ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تن 
خرید تضمینی گندم صورت گرفت که رشــد ۴۴ درصد نســبت به سال 

۱۴۰۱ و رشد ۱۲۸ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ داشته است.
وی یادآور شــد: قیمت خرید تضمینی گندم نیز نســبت به سال ۱۴۰۰ 
افزایش ۳۰۰ درصد داشته است. امســال ۱۵۷ هزار میلیارد تومان برای 

خرید گندم پرداخت کردیم که به اندازه هفت سال قبل از آن بوده است.
به گفته راد، هم اکنون در گندم خبازی خودکفا شــده ایم و تا خرداد سال 
آینده گنــدم در اختیار داریــم. در تامین هیچ یک از کالاهای اساســی 

مشکل نخواهیم داشت.
در این همایش هم چنین  آیت اله ابراهیمی  گفت: سال ۱۴۰۰ موضوع 
آزادسازی قیمت ارز و هدفمندی یارانه ها مطرح شد. پس از آن جنگ 
اوکراین اتفاق افتــاد که به افزایــش قیمت غلات انجامیــد که باعث 
شــد دولت تصمیم به مجموعه اقداماتی برای ساماندهی وضعیت نان 
صورت دهد. در این بین باید ضمن حفــظ قیمت نان، مدیریت مصرف 

را انجام می دادیم.
وی افزود: بعضی افراد در آن برهه آزادســازی قیمت نان را مطرح کردند. 
بعضی دیگر درباره سهمیه بندی صحبت کردند. اما دولت در یک کار فنی 
دانش بنیان که مســئولیت اجرای آن به بانک ســپه واگذار شد با همدلی 
همه ســازمان های مرتبط به صورت شــبانه روزی طرح هوشمندسازی 

یارانه آرد و نان را در دستور کار قرار داد.

گندم پیامدهای افزایش سن بازنشستگی
خریدار  رئیــس اتحادیــه کارگــران قــراردادی و 
پیمانی با تاکید بر اینکه افزایش ســن بازنشســتگی در 
کشــورهایی اعمال شــده که نیروی کار در آنها مدام به 
دنبال کار نیست، نســبت به کاهش منابع و ورودی های 
ســازمان تامین اجتماعی با اجرای مصوبه افزایش سن 

بازنشستگی هشدار داد.
فتح اله بیات، در ارزیابی مصوبه افزایش سن بازنشستگی 
ابراز عقیــده کــرد و گفت: تصمیــم به افزایش ســن 
بازنشســتگی به دلیل آنچه که »ناتــرازی صندوق های 
بازنشســتگی« عنوان می شــود، در مجلس شــورای 
اسلامی گرفته شــد. ما نمی گوییم به فکر صندوق تامین 
اجتماعی یا صندوق های بازنشســتگی نباشــند، آینده 
صندوق ها را مدنظر قرار ندهند و بــرای منابع و مصارف 
آن چاره اندیشی نشــود، بلکه تاکید ما این است که باید 
مدیریــت صندوق ها مورد توجــه قرار گیرد. بــا نگاه به 
شرکت ها و زیرمجموعه های ســازمان تامین اجتماعی 
می بینیم که اکثر این شرکت ها مدیریت خوب و مطلوبی 
ندارند و به لحاظ اقتصادی ســاماندهی نمی شوند وگرنه 
سازمان تامین اجتماعی با زیرمجموعه ها و شرکت هایی 
که تحت پوشش »شستا« قرار دارند، نباید مشکل مالی 

داشته باشد.
وی بــا تاکید بر لــزوم توجه به مدیریــت صندوق های 
بازنشســتگی و جلوگیری از بــروز ســوء مدیریت در 
صندوق هــا اظهار کــرد: یکی از مهم تریــن موضوعات 
بحث مدیریت بر صندوق هاســت که باید توجه جدی به 
آن داشــت. صرفنظر از بحث افزایش سن بازنشستگی 

معتقدم اگــر به فکــر صنــدوق بازنشســتگی تامین 
اجتماعی هســتیم، باید مطالبات آن را که با ســودش 
بیــش از ۷۰۰ هــزار میلیارد تومان اســت بــه تامین 
اجتماعی برگردانیم که ســازمان ســرپا بایســتد و به 

بیمه شدگان رسیدگی کند.
رئیس اتحادیــه کارگــران قــراردادی و پیمانی عدم 
پرداخت دیون و بدهی به ســازمان تامیــن اجتماعی 
را از دیگر علل ناتــرازی این صندوق برشــمرد و گفت: 
چنانچه بدهی  بــه صندوق تامیــن اجتماعی را که حق 
الناس است، به شکل اقساط از ابتدا پرداخت می کردیم 
امروز با انباشت بدهی ها مواجه نبودیم و سازمان تامین 
اجتماعی بهتر می توانســت برای آینده بیمه شــدگان 

برنامه ریزی کند.
بیات ادامه داد: ممکن اســت نگاه کســانی که مصوبه 
افزایش سن بازنشســتگی را به تصویب رساندند، این 
باشد که منابع ســازمان تامین اجتماعی از این طریق 
تقویت می شود ولی اینکه به یکباره دست به اصلاحات 
در صندوق ها بزنیم، آن هم به شــکل پلکانی و به این 
شــیوه که شــوک به نیروی کار وارد کنیم، درســت 

نیست.
به گفته این مقام مســئول کارگــری در مصوبه افزایش 
سن بازنشستگی بحث ســه جانبه گرایی رعایت نشده و 
نظر تشکل های کارفرمایی و کارگری گرفته نشده است؛ 
در حالی که ســازمان جهانی کار بر لزوم سه جانبه گرایی 
در تصمیم گیری ها تاکید دارد و این خود تخلف دستوری 
و  آیین نامه ای اســت که بدون نظر شــرکای اجتماعی و 

ذینفعان اصلی صندوق تامیــن اجتماعی که کارگران و 
کارفرمایان هستند نســبت به افزایش سن بازنشستگی 

اقدام شود.
وی در عیــن حــال تبعــات و پیامدهای افزایش ســن 
بازنشستگی در کشــور را مورد ارزیابی قرار داد و گفت: 
زمانی که نیروی کار جوان می خواهد وارد بازار کار شود 
می بینید که با این فرمول باید ۴۲ سال کار کند یا حداقل 
۳۵ ســال در یک سیســتم اداری یا واحد تولیدی بماند 
تا ســنش به بالای ۶۲ ســال برســد تا بتواند بازنشست 
شــود. در حالی که در قوانین تامیــن اجتماعی حداکثر 
پرداختی ۳۵ روز است و اکنون افزایش پلکانی به سنوات 

بازنشستگی اضافه می شود.
بیات با طرح این پرســش که مگــر قراردادهای موقت 
نیروی کار ساماندهی و بحث تبدیل وضعیت و استخدام 
نیروهای کار مشــخص شــده اســت که به فکر افزایش 
بازنشســتگی افتاده ایم؟ اظهار کرد: ابتدا باید بازار کار و 
قراردادهای موقت کار را اصلاح و ساماندهی کنیم بعد به 

فکر افزایش سن بازنشستگی باشیم.
 افزایش سن بازنشســتگی در کشورهایی اعمال شده که 
نیروی کار در آنها مدام در جســت وجوی کار نیست. در 
تمام کشــورهایی که افزایش ســن بازنشستگی صورت 
گرفته نیروی کار در رفاه و معیشــت مطلوب به ســر می 
برد، در این کشورها امنیت شغلی نیروی کار تامین است 
و دغدغه ای به لحاظ حقوق و دســتمزد، بیمه،  درمان و 
معیشت ندارد، زیرا پرداخت دستمزد بیش از تورم است، 
بنابراین معتقدم زیرســاخت های اجرای چنین طرحی 

در کشــور فراهم نیســت و در شــرایطی که بیش از ۹۰ 
درصد افراد با قرارداد موقت مشــغول کار هستند اجرای 
افزایش سن بازنشســتگی موجب ریزش شدید نیروی 

کار در بازار خواهد شد.
رئیس اتحادیــه کارگران قراردادی و پیمانی با هشــدار 
نسبت به کاهش ورودی های سازمان تامین اجتماعی و 
منابع آن با اجرای مصوبه افزایش سن بازنشستگی گفت: 
اگر این طرح اجرا شود، چه دلیلی دارد نیروهای کار ۴۲ 
ســال در صندوق تامین اجتماعی حق بیمــه بپردازند. 
قطعا بــه ســرمایه گذاری خارجی فکر می کننــد یا در 
صندوق های دیگر بیمه که برایشــان مقرون به صرفه تر 

است سرمایه گذاری می کنند.
وی در پایان گفــت: انتظار این بود کــه عجولانه چنین 
طرحی به تصویب نمی رسید و دستکم پیامدها و عواقب 
اجرای آن در بازار کار دیده می شــد. به طور حتم نیروی 
کار اگر در شــغل خود احســاس امنیت و آرامش کند و 
معیشت خود را تامین شــده ببیند هرگز به بازنشستگی 

فکر نمی کند.

برنامه هفتم شباهتی به یک برنامه توسعه ندارد

 مبنای محاسبات رشد اقتصادی چیست؟
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در حاشیه نمایشگاه متالورژی ایران متافو محقق شد
  وزیر صمت: فولاد مبارکه در حمایت

 از دانش بنیان ها، حرف را به عمل تبدیل کرد
سرمایه گذاری 860 میلیارد تومانی فولاد مبارکه در 21 پروژه فناورانه
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حذف قیمت گذاری دستوری؛ پایانی بر فساد کهنه
سعید اشــتیاقی اقدام قابل توجه مجلس شورای اســلامی در برنامه هفتم 
توســعه با رویکرد تصویب »پایان قیمتگذاری دســتوری در بازار«، بی تردید 
مسیر نوین و افق روشــنی برای توسعه اقتصاد کشــور و همچنین چگونگی 

فعالیت معامله گران در بازار را ترسیم می کند.

یادداشت

ورت و اهمیت خانواده تاملی در باب ضر
یکی از مهم ترین ویژگــی های دنیای مدرن، فردگرائی است  سعیده رادمهر
که از غرب شروع و به مرور در جهان فراگیر شــد. فردگرائی بر آزادی تک تک 
افراد و حقوق فردی آنان تاکید دارد و جامعه را موظف به پیروی از خواسته ها و 

تمایلات فرد فرد انسان ها می داند. 

دیدگاه

گوشت

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی ضمن اشــاره به اینکه تزریق گوشت به بازار 
موجب تعادل در بازار خواهد شــد، در مورد وضعیت قیمت گوشت، توضیح داد: 

در چند روز اخیر قیمت گوشت با نوساناتی همراه بوده است.
علی اصغر ملکی  با بیــان اینکه در چند روز اخیر قیمت گوشــت ۱۰ تا ۱۵ هزار 
تومان افزایش یافته است، گفت: علت این افزایش قیمت کاهش عرضه و گرانی 

دام در شهرستان ها بوده  است.
وی ادامه داد: دام تهران از اســتان های دیگر تامین می شود و در نتیجه هر تغییر 

قیمتی در شهرستان ها بر روی قیمت گوشت در تهران نیز اثر می گذارد.
رئیس اتحادیه گوشت گوســفندی اضافه کرد: در چند ســال گذشته دام های 
مولد زیادی را به علت گرانی نهاده از دســت داده ایم و دامداران دام هایشــان را 
روانه کشتارگاه کرده اند. از طرف دیگر امســال تا حدی بارش و رویش در غرب 
کشــور خوب بوده و دامداران نهاده ذخیره کرده اند و دامدارانی که توانسته اند 

دام هایشان را نگه دارند قصد دارند آنها را در بازار بهتری عرضه کنند.
به گفته وی در حال حاضر قیمت شقه گوســفندی به کیلویی ۴۷۰ تا ۴۷۵ هزار 
تومان رسیده و  قیمت آلایش گوســفندی از جمله دنبه و جگر نیز افزایش یافته 
است.رئیس اتحادیه گوشت گوســفندی در پایان گفت: شرکت پشتیبانی امور 
دام و وزارت جهادکشــاورزی گوشــت تنظیم بازاری به بــازار تزریق می کند و 
همین باعث شــده که قیمت ها متعادل شود و قرار اســت این روند تا عید ادامه 
داشته باشد. معتقدیم اگر این گوشــت وارد بازار نمی شد قیمت گوشت به بیش 

از این مقدار می رسید.

وند تزریق گوشت وارداتی  احتمال ادامه ر
 به بازار تا عید

شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( را تسلیت می گوییم
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رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس:
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با پیگیری های دیوان محاسبات کشور؛
۲۵ هزار میلیارد از منابع سازمان هدفمندسازی 

یارانه ها وصول شد
با پیگیری های دیوان محاســبات، بالغ بر ۲۵ همت از منابع ســازمان 
هدفمندســازی یارانه ها از محل بدهی صنایع عمده و پتروشــیمی ها 
به شــرکت ملی گاز ایران وصول شــد.در پی دستور ســید احمدرضا 
دســتغیب، رئیس کل دیوان محاســبات کشــور و با پیگیری های این 
نهاد نظارتی، بالغ بر ۲۵ همت از منابع ســازمان هدفمندسازی یارانه ها 
از محل بدهی صنایع عمده و پتروشــیمی ها به شــرکت ملی گاز ایران، 
وصول شد.در دومین جلسه کارگروه وصول مطالبات دولت که به منظور 
پیگیری وصول بدهی صنایع عمده و شرکت های پتروشیمی به شرکت 
ملی گاز ایران بــه عنوان بخش عمده منابع هدفمندســازی یارانه ها در 
این نهاد نظارتی تشکیل شد، زمینه های تحقق اهداف و تکالیف قانونی 
مندرج در تبصره ۱۴ ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور از 
جمله موضوعاتی همچون یارانه نقدی و کمک معیشتی، یارانه نان، دارو 

و کمک به تولید و اشتغال مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

شایان ذکر اســت، در این جلســه که با حضور کیومرث داودی معاون 
فنی و حسابرسی امور عمومی و اجتماعی دیوان محاسبات و همچنین 
نمایندگانی از قــوه قضائیه، ســازمان امور مالیاتــی، خزانه داری کل 
کشور، سازمان بازرسی، ســازمان برنامه و بودجه، شــرکت ملی گاز و 
سازمان هدفمندسازی یارانه ها تشکیل شد، به غیر از وصول ۲۵ همت 
از مطالبات مذکور و در راســتای اعمال مفاد ماده ۴۸ قانون محاسبات 
عمومی کشــور، پیگیری وصول ۷۹ همت دیگر نیز در دستورکار قرار 

گرفت.

فرمانده کل ارتش:
  جنگ غزه دستاوردی برای رژیم 

صهیونیستی نداشت
فرمانده کل ارتش جمهوری اســلامی ایران با بیان این که »جنگ غزه 
هیچ دستاوردی برای رژیم صهیونیستی نداشت«، گفت: بمباران مراکز 

غیرنظامی که دستاورد نظامی محسوب نمی شود.
 امیر سرلشــکر عبدالرحیم موســوی فرمانــده کل ارتش جمهوری 
اسلامی ایران در مراســم تقدیر از دانشجویان و پرســتاران دانشگاه 
علوم پزشکی ارتش با اشــاره به این که »عملیات طوفان الاقصی یک 
اتفاق بی سابقه ای در ۷۵ سال مبارزه فلســطینیان بود«، اظهار کرد: 
این عملیات نتایج بســیار مهمی داشــت و صحت و دقت پیش بینی 
رهبری در مورد اینکه رژیم صهیونیســتی ۲۵ ســال آینده را نخواهد 

دید را اثبات کرد.
وی ادامه داد: آثار زوال رژیم صهیونیســتی آشکار شده است. آنها سال 
ها تلاش کردند فلسطین فراموش شده و عادی شود و اسم راهبرد خود 
را هم عادی سازی گذاشته بودند اما جنگ اخیر، فلسطین را به موضوع 
اول جهان تبدیل کرد و حتی مردم کشــورهای غیرمسلمان جدی تر 
در حال پیگیری مساله فلسطین هســتند. آمریکا با صرف هزینه های 
زیاد و با امپراتوری رســانه ای خود یک تصویر زیبایی از حقوق بشری 
و دموکراســی برای خود ایجاد کرد اما این جنگ ماهیت و چهره واقعی 

آمریکا و کشورهای حامی رژیم صهیونیستی را نشان داد.

امیر موسوی ادامه داد: رئیس جمهور آمریکا به نزد منفورترین آدم دنیا 
رفت و از او حمایت کرد اما وقتی جنایات رژیم صهیونیســتی زیاد شد، 
به تدریج مواضع خود را تعدیل کردند. این جنگ با شکســت خفت بار 
رژیم صهیونیستی منجر شد. رژیم صهیونیستی طرفدار آپارتاید بوده و 
خود را نژاد برتر می دانند و سران کشورهای حامی این رژیم هم طرفدار 

آپارتاید هستند.
فرمانده ارتش خاطرنشان کرد: این عملیات اثبات کرد که همانطور که 
سید حسن نصرالله گفت، رژیم صهیونیستی سست تر از خانه عنکبوت 
اســت. هواپیمای ترابری آمریکایی و برخی کشــورهای منطقه به این 
رژیم کمک رســانده و میلیاردها دلار هزینه شــد اما این رژیم در برابر 
افرادی که ســال ها در زندان رو باز هستند، شکســت خورده و به زانو 
درآمدند و با حماس مذاکره کرده و شــروط حمــاس برای آتش بس را 
پذیرفتند. اکنون ابتکار عمل در اختیار حماس اســت. بیش از ۱۵ هزار 
زن و مرد، کودک، پزشــک، پرستار را به شهادت رســاندند اما در پایان 

تسلیم شدند و بار دیگر پیروزی خون بر شمشیر بدست آمد.
امیر موسوی افزود: این جنگ هیچ دستاوردی برای رژیم صهیونیستی 
نداشت. بمباران مراکز غیرنظامی که دســتاورد نظامی محسوب نمی 
شود. در جنگ زمینی هم تجهیزات زیادی از آنها از دست رفت و تلفات 
دادند و حتی نتوانستند آنطور که خودشــان می گفتند، سران حماس 
را دســتگیر کنند.وی در بخش دیگری از صحبت های خود با تبریک 
هفته بسیج، گفت: بسیج محدود به یک ســازمان نیست بلکه تفکری 
برای راهگشایی است. تفکر بسیجی یعنی ایمان و عزم راسخ، احساس 
مسئولیت، اعتماد به نفس، خســتگی ناپذیری و خدمت بی ریا به مردم 

که این ویژگی ها در جامعه پرستاری ما وجود دارد.
فرمانده کل ارتش بــا تبریک روز هفتم آذر روز نیــروی دریایی ارتش، 
تصریح کرد: تا ۱۵ ســال پیش کمتر به نقش نیــروی دریایی ارتش در 
جنگ تحمیلی پرداخته می شــد. نیروی دریایی ارتــش در ۷ آذر ۵۹ 
نیروی دریایی عراق را از بین برد. اگر نیــروی دریایی عراق از بین نمی 
رفت، سرنوشــت جنگ طور دیگری رقم می خورد. این سال ها نیروی 
دریایی از دریــای خانگی وارد اقیانوس ها شــد و در اقیانوس هند، باب 
المندب، دریای ســرخ و اقیانوس اطلس حضور دارد. اکنون نقش این 
نیرو بیشتر از گذشته مشخص شــده و اگر حضور نیروی دریایی نبود، 
معلوم نبود امنیت دریانوردی ما چگونه می شــد. نیروی دریایی رکن 
رکین توســعه دریا محور است که توســعه دریا محور می تواند توسعه 
کشور را متحول کند.وی با تقدیر از نقش جامعه پزشکی و پرستاری در 
دروان دفاع مقدس و کرونا، گفت: در این روزها هم تقاضای زیادی برای 
کمک به مردم غزه داشتیم و ما هم به کشــور هم مجامع جهانی اعلام 
کرده ایم که آمادگی داریم در نزدیکی غزه، کمک های پزشــکی را ارائه 

دهیم و اگر لازم باشد این اتفاق رخ خواهد داد.

تریبون

وزیر کشــور گفت: رعایت حجــاب در ادارات و اماکن 
عمومی چــون مترو ضروری اســت و وزارت کشــور 
برابــر قانون از آمــران به معــروف و ناهیــان از منکر 
حمایت می کند. به نقل از مرکز اطلاع رســانی وزارت 
کشور، احمد وحیدی وزیر کشــور در پاسخ به پرسش 
خبرنگاری در خصوص مجوز تذکــر حجاب در برخی 
اماکن عمومی و اینکــه متولی این اقــدام چه نهادی 

است، اظهار داشت: طبق قوانین کشور، رعایت حجاب 
الزامی است و عموم مردم نیز به این امر اهتمام دارند.

وی افزود: در قوانین و مقــررات، وظایفی برای نهادها، 
دســتگاه ها و عموم مردم برای بهبود وضعیت حجاب 
و نیز مواجهه با عدم رعایت پوشــش قانونی مشــخص 
شده است.وحیدی ادامه داد: از این رو ضمن قدردانی و 
سپاسگزاری از دستگاه ها و آحاد کسانی که به وظایف 

خود در این خصوص عمل می کنند، یادآور می شوم که 
امر به معروف و نهی از منکر لســانی وظیفه ای همگانی 
اســت و دارای مجوز عام و قانونی بوده و نیازی به مجوز 

خاص ندارد.
وزیر کشــور تصریح کرد: وزارت کشــور برابر قانون از 

آمران به معروف و ناهیان از منکر حمایت می کند.
وحیدی اضافه کــرد: همچنین از معدود کســانی که 

ممکن اســت بر اثر غفلــت، حجاب قانونــی را رعایت 
نکنند، به جــد می خواهیم کــه توجه کافــی به این 

موضوع داشته باشند.
وی یادآور شــد: رعایــت حجــاب در ادارات و اماکن 
عمومی چون مترو ضروری است و مسئولان دستگاه ها 
مکلفند تدابیر لازم و طرح های در دســت اقدام را برای 

رعایت حجاب در این اماکن پیگیری کنند.

وزیر

نفیســه عبدالهــی  معاون سیاســی 
وزیــر خارجــه گفت: شــروع بحــران در 
سرزمین های اشغالی از حوادث ۱۵ مهر )۷ 
اکتبر( نبود و حمله حماس، واکنش طبیعی 
و قانونی فلســطینی ها به ۷۵ســال اشغال 
سرزمین آنان از ســوی رژیم صهیونیستی 

بود.
علی باقری معاون سیاسی وزیر امور خارجه، 
با هدف گفت وگو و تبــادل نظر در خصوص 
مســائل مختلــف دوجانبــه، منطقه ای و 
بین المللی و ارتقای بیــش از پیش روابط با 

تایلند به این کشور سفر کرد.
باقری در ابتدای این ســفر کوتاه و فشرده با 
شرکت در نشســت مطبوعاتی در سفارت 
ایران در بانکــوک در روز دوم آذر ۱۴۰۲ به 
ســوالات خبرنگاران پر تعداد رســانه های 
مختلف تصویری، مکتوب و مجازی پاســخ 

داد.
باقــری در پاســخ اعــلام کرد که شــروع 
بحران در ســرزمین های اشغالی از حوادث 
۱۵ مهــر )۷ اکتبر( نبــود و حمله حماس، 
واکنــش طبیعی و قانونی فلســطینی ها به 
۷۵ سال اشغال سرزمین آنان از سوی رژیم 

صهیونیستی بود.
معاون وزیر خارجه با اشاره به نگرانی ایران 
در مورد سرنوشت اســرای خارجی به ویژه 
تایلندی در غزه، تاکید کرد که این موضوع 
در دســتور کار ســفر وزیر خارجه ایران به 

لبنان و قطر قرار دارد.
گفتنی اســت ایــن نشســت مطبوعاتی، 
پوشــش گســترده ای در حوزه رســانه ای 
تایلند داشت و بســیاری از رسانه های این 
کشور همچنان اخبار این جلسه را منعکس 

می کنند.
مهم تریــن موضــوع در بیــن ســوالات 
خبرنــگاران، تهاجم رژیم صهیونیســتی 
به غزه و آزادی اســرای تایلندی در اختیار 
حماس بود. ســلامتی اســرای تایلندی و 
بازگشت آنان به وطن به دغدغه مهم دولت 

و ملت تایلند تبدیل شده است.
معــاون وزیــر خارجــه پس از نشســت 
مطبوعاتــی، با مقامــات عالیرتبه تایلندی 
شــامل رئیس مجلس ملی، معاون نخست 
وزیــر و وزیر خارجه، سرپرســت شــورای 

امنیت ملی و معاون وزیر خارجه دیدار کرد.
در ایــن دیدارها، طرفین با اشــاره با روابط 
دوســتانه و طولانی دو کشور در طول چهار 
قرن گذشــته بر ضرورت گســترش هرچه 
بیشــتر روابط در همه زمینه هــا به ویژه در 
حوزه هــای اقتصادی و گردشــگری تاکید 

کردند.
نشست باقری با سرپرســت شورای امنیت 
ملی تایلند در ساختمان شورای امنیت ملی 
در بانکوک با حضور ســفیر ایران در تایلند 
و اعضای هیئــت اعزامــی وزارت خارجه 

جمهوری اسلامی ایران برگزار شد.

معاون وزیر خارجــه در این دیدار، آمادگی 
ایران را برای تبادل تجربیــات با تایلند در 
زمینه هــای مبارزه بــا تروریســم، افراط 
گرایی، قاچاق انســان و مواد مخدر اعلام 

کرد.
دو طــرف همچنین برای ســفر دبیرکل 
شــورای امنیت ملی تایلند بــه تهران و 
ســفر همتای ایرانی او به بانکــوک توافق 

کردند.
دیدار بعــدی با معاون نخســت وزیر و وزیر 
خارجه تایلند برگزار شــد. طرفین در این 
نشســت بر اهمیت مردم، نخبگان و بخش 
خصوصی در گســترش روابــط دوجانبه 
تاکید کردند. همچنین طرف تایلندی برای 
برگزاری کمیســیون مشترک اقتصادی دو 

کشور اعلام آمادگی کرد.
در ادامه، دعوت رســمی وزیر خارجه ایران 
از طرف تایلندی برای سفر به تهران به وزیر 

خارجه تایلند اعلام شد.
وزیر خارجه تایلند با تاکید بر اهمیت ارتقای 
روابط اقتصادی از سفر مدیر کل منطقه ای 
وزارت خارجه این کشور به همراه گروهی از 
تجار تایلندی به ایران در ژانویه ۲۰۲۴ خبر 
داد. وی همچنیــن از تلاش های ایران برای 
کمک به آزادی اســرای تایلندی قدردانی 

کرد.
باقری در ادامه برنامه فشــرده سفر خود در 
ضیافت ناهاری بــه میزبانی معــاون وزیر 

خارجه تایلند شــرکت کرد. معــاون وزیر 
خارجه ضمــن قدردانی از تایلنــد به دلیل 
نپیوســتن به جریان ضد ایرانی در شورای 
حقوق بشر و مجمع عمومی، آمادگی ایران 
را بــرای گفت وگوهــای گســترده حقوق 

بشری با تایلند اعلام کرد.
دیدار باقری با رئیــس مجلس ملی تایلند با 
حضور ســفیر ایران و اعضای هیئت اعزامی 
وزارت خارجه جمهوری اســلامی ایران در 
ســاختمان مجلس در بانکوک برگزار شد. 
رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و تایلند، 
مشــاور عالی رئیــس مجلــس و تعدادی 
از نماینــدگان نیــز در این جلســه حضور 

داشتند.
باقری با تاکید بــر اهمیت روابط مجالس دو 
کشور برای ایران، به نیابت از رئیس مجلس 
شورای اسلامی از رئیس مجلس تایلند برای 
ســفر به تهران دعوت کرد. طرف تایلندی 
نیز با اشــاره به ســفر خاطره انگیز خود به 
ایران در سال ۱۹۹۷ از دعوت سفر به ایران 

به گرمی استقبال کرد.
معاون وزیر امور خارجه کشورمان در پایان 
دیدارهای خود در مصاحبــه اختصاصی با 
شبکه تلویزیونی Nation تایلند نیز حضور 
یافت و به سوالات خبرنگار این شبکه پاسخ 

داد.

وری است و ضر وحیدی:رعایت حجاب در ادارات و اماکن عمومی چون متر

خریدار  رئیس کمیســیون امنیت ملی 
مجلس بــا بیان اینکه مقاومــت مردم غزه، 
رژیــم صهیونیســتی را وادار بــه پذیرش 
آتش بس کرد، گفت: طوفان الاقصی پایانی 
بر عادی ســازی روابط کشــورهای عربی با 

رژیم صهیونیستی بود.
 وحید جلال زاده رئیس کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســلامی در ویژه برنامه آتــش بس در غزه 
شبکه خبر با تبریک پیروزی مقاومت ملت 
فلسطین به جهان اســلام و جبهه مقاومت 
گفت: حاصــل پیروزی ها، ایســتادگی ها و 
فداکاری های فلسطینی ها آن شده است که 
امروز در قاب تلویزیون همه مردم دنیا آن را 

می بینند.
وی ادامه داد: زبان روابط بین الملل در نظام 
موجود زور و قدرت است بدین معنا که اگر 
شــما بخواهید با نظام بین الملل با گفتگو، 
مذاکره و جلســه به حقتان برسید، شواهد 
موجود اســت که هیچ زمان این روش ها به 
نتیجه نرسیده و آمریکایی ها و اسرائیلی ها 
تنها زبانی که متوجه می شــوند، زبان زور و 

ابزار قدرت است.
این نماینده مجلس در دوره یازدهم افزود: 
جبهه مقاومت در ســال های گذشته نشان 
داد که به زبان قدرت مسلط شده و هر زمانی 
که خواسته حق خود را بگیرد از زبان قدرت 
اســتفاده کرده اســت. ما حوادث این ۴۸ 
روز را نباید در اتفاقات ایــن روزها خلاصه 
کنیم. ۱۸ سال اســت که مردم غزه در یک 
تحریم و محاصره ظالمانه به ســر می برند و 
نزدیک ۸۵۰۰ اسیر فلسطینی که بخشی از 
آنها زنان و کودکان هســتند و بخشی از آنها 
بــدون اینکه دادگاه صالحــه حتی در رژیم 
صهیونیســتی برای آنها برگزار شــود، در 

حبس هستند.
جلال زاده بیان کرد: مکرر حماس و جهاد 
اسلامی و دیگر گروه های اسلامی صدا و 
فریاد خود را به گوش جهان رســانده اند. 
مصری هــا و قطری هــا در مذاکراتی که 
با حماس و جهاد اســلامی داشتند، این 
موضوعات را انتقال دادند اما اسرائیلی ها 
گوشــی بــرای شــنیدن این مســائل 

نداشتند.
نماینده مردم ارومیه در مجلس اظهار کرد: 
هتک حرمتی که به مســجد الاقصی توسط 
افســران صهیونیستی شــده و کشتار طی 
۱۸ سال بویژه در طی دو سال اخیر در غزه، 
هیچ پاســخی از جهان ازجمله اروپایی ها و 
آمریکایی ها در پی نداشــته است. عملیات 
طوفان الاقصی نشان داد که باید راه حل در 
غزه را ملت فلسطین و مقاومت رقم بزنند و 

رقم زدند.

رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس ادامه داد: اســرائیلی ها در 
روز اول عملیات طوفــان الاقصی غافل گیر 
شــدند درحالیکه آقای هنیــه در قطر هم 
گفتند که ما هم غافل گیر شدیم. ما دشمن 
را ارزیابــی کــرده بودیم اما نه بــه این حد 
ضعیف و زبون، بنابراین اگر ما می دانستیم 
که با دشــمن به ایــن حد ضعیــف روبرو 
خواهیم شــد عملیات خود را طور دیگری 

تنظیم می کردیم.
وی افزود: تلفات ســنگین انسانی و نظامی 
رژیم صهیونیستی باعث شــد که به توقف 
جنگ تن دهند، مــردم و افکار عمومی دنیا 
خیال نکند که اســرائیلی ها بر اساس اصول 
بشردوستانه خواســتار توقف جنگ در این 

چند روز شدند.
 فشــار افکار عمومــی در پایتخت های 
کشــورهای مهم دنیــا و شــهرهای با 
اهمیت جهــان و وضعیــت نزدیک به 
فروپاشــی سیاســی رژیم در داخل نیز 
نشــان داد که نتانیاهو در آستانه سقوط 
قرار دارد و نهایت باید گفت در غزه خون 
بر شمشیر پیروز شد و کودک بر موشک 

فائق آمد.
جلال زاده اظهار کــرد: همچنین مکرراً در 
سازمان ملل این موضوع را رؤسای جمهور 
و وزرای خارجه ما مطرح کردند و جز اسناد 
منتشره ســازمان ملل نیز می باشد که تنها 

راه حل مسئله فلسطین همه پرسی است.
این نماینده مجلس در دوره یازدهم افزود: 
نقش آمریکا در ایــن جنایت قرن که در ۴۸ 
روز اخیر در غزه اتفاق افتاد، بســیار پر رنگ 
است. اگر آمریکایی ها، پشــت اسرائیلی ها 

نمی ایســتادند و به آنها روحیــه نمی دادند 
و هــم چنین کنتــرل عملیات هــای رژیم 
صهیونیســتی را در دســت نمی گرفتنــد 
و تجهیــزات خود را از چنــد طریق به رژیم 
صهیونیستی نمی رســاندند، قطعاً در این 
۴۸ روز اخیر، این رژیم از پــای درمی آمد، 
بنابراین در تک تک خون کــودکان و زنان 
فلســطینی رد پای آمریکایی ها قرار دارد و 
درود و آفرین بر مردم دنیــا و آزاده خواهان 
جهان و جهان اســلام که به میــدان آمدند 
و رژیم صهیونیســتی را مجبــور کردند که 

توقف جنگ را بپذیرد.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلــس بیان کــرد: آمریکایی ها 
وقتی که به ظاهر قصد ترک منطقه و خلیج 
فارس را داشــتند، رژیم صهیونیســتی به 
برخی کشورهای منطقه پیام داد که نگران 
نباشــید و من جای آمریکا حاضرم امنیت 
منطقه و شما را برقرار کنم. عملیات طوفان 
الاقصی نشان داد که اســرائیلی ها از تأمین 

امنیت خودشان نیز عاجز هستند.
وی ادامــه داد: کشــورهای منطقه گمان 
کردند که رژیــم صهیونیســتی می تواند 
امنیت آنها را برقرار کند از طرفی اسرائیلی 
بســیاری از تجهیزات اطلاعاتی خود را به 
کشــورهای منطقه و کشــورهای اروپایی 
صادر می کنند اما طوفان الاقصی باعث شد 
که هیمنه و اقتدار این رژیم دچار آســیب 
جدی شــود و به تعبیر مقام معظم رهبری 
این اســرائیل، اســرائیل قبــل از ۱۵ مهر 
نخواهد شــد و ضرباتی که ضرباتی دریافت 
کرده ترمیم ناپذیر و جبران ناپذیر اســت. 
زخمی که طوفان الاقصــی بر پیکره نحیف 

رژیم صهیونیســتی بجا گذاشــته، خوب 
شدنی نیست. 

طوفان الاقصی طوفانی بــر اراده آمریکاها 
و صهیونیســت ها و طوفانــی در روابط بین 

الملل بود.
جلال زاده افزود: اســرائیلی ها تمام تلاش 
خود را کردنــد که روایت اولــی که طوفان 
الاقصی در دنیا رقم زد و آن شکست پذیری 
این رژیــم بود که با شــدت حملات نظامی 
بر علیه کــودکان وزنان فلســطینی، آن را 
جبران کند و اســرائیلی ها می خواستند که 
پیروزهای مردم فلسطین و جبهه مقاومت 
را در زیر آوارهــای غزه مدفــون کنند که 

چنین نشد.
نماینده مــردم ارومیــه در مجلس گفت: 
اســرائیلی ها دو هدف را برای حمله روشن 
کردند، ابتدا تســخیر غزه دیگری اســقاط 
حمــاس بود. با وجــود گذشــت ۴۸ روز از 
حملات هوایی و ۲۵ روز حملات زمینی به 
غزه، آیا موردی در خصوص تســخیر غزه و 
اسقاط حماس مشاهده می شود؟ در حالی 
که شب گذشته قبل از آتش بس موشک ها 
و راکت های حماس به ســمت شهرک های 
رژیم صهیونیســتی، تل آویو و حیفا شلیک 
شــده اســت. این دومین شکســت رژیم 
صهیونیستی در بیان روایات جنگ بود و به 
همان تعبیر مقام معظم رهبری که پیروزی 

از آن مردم فلسطین است.
وی ادامــه داد: اولین پیــروزی و مهمترین 
فلســطینی ها، بازگرداندن آرمان فلسطین 
به مرکز ثقــل افکار عمومی دنیــا بود بدین 
معنا که رژیم صهیونیســتی چند سالی بود 
که از خودش ظاهــری دموکراتیک و مدرن 

ارائه کرده و از فراموشــی تاریــخ و صبرا و 
شتیلا ســخن می گفت و از زمانی که بحث 
عادی سازی روابط با کشــورهای عربی نیز 
مطرح شــد، کشــورهای عربی از مواجه با 
واقعیتی به نام اسرائیل ســخن می گفتند 
همچنین این رژیم خیلــی تلاش کرد که از 
خود چهره ای موجه معرفی کند اما جنایات 
این رژیم طی ۴۸ روز اخیر نشان داد که این 
اسرائیل ۲۰۲۳ همان اسرائیل ۱۹۴۸ است 
که از روی فلســطینی ها با وسایل سنگین 

گذشت. 
همان اسرائیلی است که در بیروت آن خون 
ریزی ها را مرتکب شــد. همان اســرائیلی 
است که در اردوگاه ها خون فلسطینی ها را 
مباح می دانست، دنیا هم اکنون بیدار شده 
است و می داند که اســرائیل چگونه رژیمی 

است.
ایــن نماینــده مجلــس در دوره یازدهم 
اظهــار کــرد: همچنین در بحــث امنیتی 
یکی از نامزدهای جمهوری خــواه آمریکا 
در خصــوص رژیم صهیونیســتی گفته که 
این رژیم ســنگر اول و پــادگان آمریکا در 
منطقه است و کدام کشور است که از سنگر 
و پادگان خود دفاع نمی کنــد. این موضوع 
را در برابر ســوالی گفت که چــرا آمریکا از 
اســرائیل دفاع می کند. پس زمانی که این 
اســرائیل به این مقدار ضعیف و زبون است، 
نشــان می دهد که ســتون فقرات امنیتی 
آمریکا در منطقه آسیب جدی دیده و قطعاً 

ترمیم نخواهد شد.
وی اضافــه کــرد: در بحث انســانی این 
پیروزی نیز، هشــت هزار و پانصد اسیر زن 
و مرد و کودک فلســطینی که در دســت 
اسرائیلی ها در حبس هستند. قطعاً در این 
عملیات بخش عمده آنها و ان شاء الله همه 
آنها به آغوش خانواده های خود باز خواهند 

کشت.
جلال زاده گفت: شکست عملیات سیاسی 
آمریکایی ها و اســرائیلی ها در عادی سازی 
روابط خــود نیــز کشــورهای منطقه نیز 
باید به فراموشــی سپرده شــود و بسیاری 
از کشــورهای منطقــه متوجه شــدند که 
رژیــم صهیونیســتی توان تأمیــن امنیت 
کشورهایشــان را ندارد و در حوزه سیاسی 
نیز رابطــه با ایــن رژیم پیــروزی قلمداد 

نخواهد شد.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلــس تصریح کــرد: اتفاقات و 
حوادث بــزرگ تاریخــی را در ظرف زمانی 
خودشــان نمی توان تجزیه و تحلیل کرده و 
پیامدهای آن ها شناخت بنابراین زود است 
که پیامدها و مقاومت هــای این عملیات را 

بتوان تجزیه و تحلیل کرد.
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 حذف قیمت گذاری دستوری؛ پایانی 
بر فساد کهنه

سعید اشتیاقی اقدام قابل توجه مجلس شــورای اسلامی در برنامه 
هفتم توســعه با رویکرد تصویب »پایــان قیمتگذاری دســتوری در 
بازار«، بی تردید مسیر نوین و افق روشــنی برای توسعه اقتصاد کشور 

و همچنین چگونگی فعالیت معامله گران در بازار را ترسیم می کند.
آثار مثبت خروج قیمت ها از دستورات دولتی، نه تنها به شفافیت انجام 
امور معاملات در بازار و تقویت بخش خصوصــی در فعالیت بنگاه های 
اقتصادی و مراکز تولید و خدمات منجر می شــود، بلکه نحوه مدیریت 
بازار نیز به شــیوه فعالیت کنونی کشورهای توســعه یافته و بازارهای 

بین المللی تغییر می کند.
البته این که نماینــدگان مجلس بــه تصویب حذف قیمــت. گذاری 
دســتوری دولت در لایحه برنامه هفتم رای داده اند، بیانگر آن نیســت 
که اقتصاد کشور به طور کلی از ریل توجه به اقتصاد اسلامی خارج شده؛ 
چراکه نظام اقتصادی جمهوری اسلامی ایران بر پایه سه بخش دولتی، 
تعاونی و خصوصی شــکل گرفته اســت، اما از آنجایی که طی بیش از 
۴ دهه گذشــته نقش بخش دولتــی در اقتصاد کشــور پررنگتر بوده و 
این بخش در مدیریت هــا و تصمیم گیری ها و ... ســر و گردنی بالاتر از 
دو بخش دیگر داشــته و دارد، بنابراین در برنامه هفتم توسعه با حذف 
قیمت گذاری دستوری توسط دولت در بازار، دیگر بخش ها چون بخش 
تعاون و خصوصی از حاشیه به متن آمده و در اقتصاد بیش از پیش مورد 

توجه قرار می گیرند.
در طول اجــرای برنامه هفتــم حاکمیــت مکانیزم عرضــه و تقاضا، 
تعیین کننده قیمت ها در بازار می شــود و دولت بــرای تعیین قیمت 
فقط مجاز به نرخ گذاری دســتوری کالاهای اساسی و انحصاری است. 
به دنبال اجرای این مهم، سیاســت هایی مانند قیمت گذاری دستوری 
که طی ســال های متمادی باعث خارج شدن بخش خصوصی واقعی از 
حوزه های حساس اقتصاد کشور، پسرفت بخش تولید، آشفتگی بازار و 

همچنین ایجاد رانت و فساد شده است، بی معنی خواهد شد.
حال قرار است با عملیاتی شــدن برنامه هفتم توسعه کشور، جز ۳ بند 
)ج( ماده ۴۸ ایــن لایحه یعنــی »قیمت گذاری دولتی به اســتثنای 
کالاهای اساسی یارانه ای و کالاها و خدمات انحصاری و عمومی ممنوع 
شود« که مهرماه امسال در صحن علنی به تصویب نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی رسیده است، زمینه ســاز تحولی نوین در بازار و توسعه 
اشــتغال، رشــد اقتصادی از طریق ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
و همچنین رونق بخش تعاونی شــود و از طرفی شــفافیت را در انجام 
معاملات در بازار ایجاد کند. با این وجود از این پس دولت فقط مجاز به 
قیمتگذاری کالاهای اساسی یارانه ای آن هم کالاهایی است که از یارانه 

مستقیم ارز ترجیحی یا یارانه مستقیم ریالی برخوردارند.
از ســوی دیگر تعیین قیمت کالاهــا و خدمات انحصاری نیز توســط 
شــورای رقابت به عنوان مصادیق بازارهای انحصاری، تشــخیص داده 
می شوند. تعیین قیمت خدمات عمومی هم که دولت تنها عرضه کننده 
آنهاســت و تولید و عرضــه آن نیــز در تملک و اختیار خودش اســت 
همچنان در دســت دولت باقی می ماند. به عنــوان نمونه تعیین قیمت 
خدمات آب، برق، گاز، نان یا کالاهایی که یارانه بگیر هســتند از سوی 
دولت مشــخص خواهد شــد چراکه این کالاها در انحصار خود دولت 

قرار دارند.
با این وجود همان طور که اشاره شد قرار اســت در اجرای برنامه هفتم 
توســعه دیگر دولت اختیار تعیین قیمت کالاها را نداشته باشد و از این 
پس مکانیزم عرضه و تقاضا در بازار آزاد تعیین کننده قیمت ها شــود؛ 
در چنین شــرایطی ضرورت افزایش دوچندان نظارت  بــر بازار، توجه 
به چگونگی فعالیت بخش تولید، فروش و توزیــع کالا را می طلبد، چه 
اگر بازار به حال خود رها شــود این احتمال وجــود دارد که هر کدام از 
این بخش ها بــه نفع خود کار کند و بازار به زیان مردم آشــفته شــود. 
آشفتگی ای که در پی قیمت گذاری دستوری، سال های سال شاهد آن 
بودیم که هم تولیدکننده و هم عرضه کنندگان کالا پس از تعیین قیمت 

یک کالا شروع به فعالیت غیرشفاف می کردند.
هر زمان که قیمت گــذاری دولتی بر کالایی انجام شــود، موازی با آن 
قیمتی به عنوان قیمت بازار آزاد که فاصله عمیقی با قیمت تعیین شده 
دولتی دارد، ظاهــر و در پی آن بازار با دو نرخ متفــاوت یک کالا روبه رو 
می شود. در چنین شرایطی همین دو نرخی شدن کالا سرمنشاء فساد، 
رانت و احتکار کالاها را فراهم می آورد. شــاهد ایــن مدعا ظهور و بروز 
دلار ۴۲۰۰ تومانی به عنوان ارز ترجیحی برای تامین واردات کالاهای 
اساسی بود که علاوه بر ایجاد رانت و فساد و تضییع حقوق افراد جامعه، 
موجب شــد تا بازار آزاد قیمت ها در برابر نرخ دلار ۴۲۰۰ تومانی هویدا 
شود. ظهور بازاری که مشــکلات فراوانی را هم برای اقتصاد کشور و هم 
اقتصاد خانوارها به وجود آورد. اما اکنــون با حذف ارز ترجیحی ۴۲۰۰ 
تومانی و آزادســازی نیمه بند نرخ ارز و البته تامین نیازهای واقعی این 
کالا از بازارهای رســمی، خوشــبختانه بساط دلالی و ســفته بازی تا 
حدودی از این بازار رخت بربســته و بازار ارز چون گذشــته جولانگاه 

دلالان سودجود نیست.
به هر روی قیمتگذاری دســتوری که دولت به بهانه شــرایط نامساعد 
اقتصادی کشــور در پی وجود ســال ها تحریم انجام می دهد و طی آن 
زمینه دونرخی و چندنرخی شــدن قیمت ها را به نفــع عده ای خاص 
فراهم کرده است، روزهای پایانی خود را ســپری می کند و قرار است با 
حذف قیمت. گذاری دستوری توســط دولت، قیمت کالاها با مکانیزم 

عرضه و تقاضا و در رقابتی سالم در بازار تعیین شود.

عزم جزم کشورهای عضو بریکس برای کاهش 
سلطه دلار

 روسیه، چین و هند )از اعضای بریکس( به دنبال جایگزین کردن دلار 
آمریکا با ارزهای محلی در تجارت جهانی هستند.

 

چین در زمینه متقاعد کردن سایر کشورهای در حال توسعه برای کنار 
گذاشتن دلار آمریکا و اســتفاده از ارزهای محلی برای تسویه معاملات 
بین المللی موفق عمل کرده اســت.این کشــور عربســتان سعودی، 
پاکستان، روسیه، هند و سایر کشــورهای آفریقایی را متقاعد کرده که 

برای تجارت دوجانبه به جای دلار آمریکا از یوان استفاده کنند.
از سوی دیگر، روســیه برای فروش نفت خام خود به کشورهای در حال 
توســعه تخفیف می دهد و از این راه، تحریم های آمریکا را دور می زند. 
روسیه از ســایر کشــورها می خواهد که پرداخت های نفتی خود را به 
یوان یا روبل انجام دهند.علاوه بر این، هند در حال امضای قراردادهای 
تجاری جدید با امارات متحده عربی و ســایر کشــورها برای پرداخت 

روپیه به جای دلار آمریکا در معاملات جهانی است.
این اقدامات نشــان می دهد که سه کشــور عضور بریکس قصد دارند 

ارزهای محلی خود را به جای دلار آمریکا در اولویت قرار دهند.

یادداشت

بازار

برنامه هفتم شباهتی به یک برنامه توسعه ندارد

 مبنای محاسبات رشد اقتصادی چیست؟
زهرا ترابی  در برنامه هفتم توسعه به یک 
سئوال مهم پاسخ داده نشــده است، اینگه 
ایا این بنرامه با فرض تــداوم تحریم در پنج 
سال آتی نوشته شده یا عزمی برای حل این 

بحران مهم وجود دارد یا خیر؟
 برنامــه هفتــم توســعه در حالــی آماده 
اجرا می شــود که کارشناســان بسیاری 
معتقدند این برنامه به واســطه نداشــتن 
اسناد پشــتیبان، در قد و قواره یک برنامه 
توســعه ای نیســت و قابلیت اجرای آن از 
همین حالا زیر علامت سئوال بزرگی قرار 

گرفته است .
بســیاری آن را مجموعــه ای ازآرزوهــا 
می داننــد و برخی نیز صراحــت معتقدند 
این برنامه شباهتی به یک برنامه توسعه ای 
ندارد و برخی نیــز آن را برنامه ای جزئی نگر 
و نه کلان بــرای تعیین راهبردهــا ارزیابی 

کرده اند .
مرتضی عزتــی در گفتگو بــا خبرانلاین با 
اشاره به اینکه با وجود تحریم، توسعه امری 
محال به نظر می رســد، گفت: طراحی یک 
برنامه آن هم برنامه اقتصادی به یک ســری 
الزامات، سازوکار و ابزاری وجود دارد که باید 
استفاده شــود. به عنوان گام اول، وضعیت 
موجود اقتصــاد را باید کامل بســنجیم و 
با توجــه به فضــای موجود مثــل تحریم، 
سیاســت های کلی رهبــری و غیره فضای 

موجود را فراهم کنیم.
وی ادامه داد: توان صادرات، واردات، قدرت 
و تســلط در بازار را دریابیم. همچنین وضع 
موجود، ارتباطات خارجی، فرار سرمایه ها، 

بیکاری و بسیاری از شرایط دیگر در کشور 
از جمله قــدرت تصمیم گیری و سیاســت 
گذاری مدیــران اجرایی کشــور باید اول 
مطالعه شــود و بعد براســاس ظرفیت های 
موجــود و توان بانکــی، ســرمایه گذاری، 
صــادرات و واردات، تولید، بهره وری و غیره 
ارزیابی شــود. که براین اســاس یک هدف 

واقع بینانه گذاشته شود.
 این گام اول اســت که متاسفانه هدف های 
ما هیچ یک براســاس این شــرایط موجود 

نیست.

رشد هشت درصدی با کدام منطق؟
این استاد دانشگاه با اشــاره به رشد هشت 
درصدی که در برنامه توســعه هفتم اماده 
پاســخ داد: هیــچ منطقی برای این رشــد 
وجود ندارد. با این سیستم و با این وضعیت 
موجــود هیچ منطقــی برای اینکه رشــد 
اقتصادی ۸ درصد اتفاق بیفتد، وجود ندارد. 
نکته دیگر این است که گفته اند ۲۲ درصد 
سرمایه گذاری ناخالص داشــتم. که بنظر 
می آید رشد سرمایه گذاری ناخالص بسیار 

پائین تر از این مقدار بوده است.

عزتی اضافه کرد: بررســی ها نشان می دهد 
ســرمایه گذاری خالص در ایران با رشــد 
منفی روبروســت. حالا می بینیــم در قالب 
برنامه هفتم رشــد ســرمایه گذاری خالص 
را حدود ۶.۵درصد محاســبه شــده است . 
سئوال مهم اینچاســت که این عدد از کجا و 

با چه منطقی محاسبه شده است؟
او با اشــاره به وجود تحریم و عدم پیوستن 
ایران بــه اف ای تــی اف و قطــع ارتباطات 
بانکی گفت: سیاســتگذار با چــه منطقی 
این پیش بینــی را در برنامه جای داده و چرا 

توضیحــی درباره موانع و مشــکلات نداده 
اســت . اگر قرار بود به صرف پیش بینی این 
اتفاق عملی شــود، ایران در شرایط کنونی 
بایــد بهتریــن و قدرتمندتریــن اقتصاد 
جهان را داشــت. این شــکل اعداد و ارقام 
این ســیگنال را به من و اهــل علم می دهد 
که کتاســفانه مطالعه دقیقی در ابتدا برای 
تدوین ایــن برنامه صورت نگرفته اســت و 
وقت مجلس و دولت با برنامــه ای غیر قابل 

اجرا و بدون عمق گرفته شده است.
عزتی تاکید کرد: متاســفانه سالهاست که 
بهره وری رشــد منفی را به خود اختصاص 
داده اســت و یکباره اعلام مــی کنند باید 
سالانه ۳ درصد رشد داشــته باشیم. وقتی 
بهــره وری سال هاســت بــا رشــد منفی 
روبروســت، و اتفاقــا در دو ســال اخیر نیز 
همین وضعیت وجــود دارد، چرا این پیش 
بینی لحاظ شده است؟ مگر مشکل ما فقط 

همین پیش بینی بوده است؟
این کارشناس ادامه داد: متاسفانه مجموعه 
دولــت دارای راهبــرد و سیاســت هایی 
هماهنگ نیست. همچنین مطالعات اولیه 
در ایــن مجموعه دیده نمی شــود و به نظر 
می رســد این بنرامه برای اجرا تدوین نشده 

است.
عزتی تصریــح کرد: هیچ کــدام از بندهای 
برنامه هفتــم تحقق پیدا نمــی کند. هدف 
های اصلی مثل رشــد اقتصادی، ســرمایه 
گذاری و اشــتغال قابل تحقق نیست. البته 
امکان اینکه برخی اهداف پولی تحقق پیدا 

کند وجود دارد.

خاندوزی اعلام کرد

کاهش تخلفات در نانوایی ها

خریدار  وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
گفت: با اجرای طرح هوشمندســازی آرد و 
نان ۲۷ هزار میلیارد تومــان در هزینه های 
تامیــن آرد یارانه ای کشــور صرفه جویی 
شد. از ســوی دیگر قیمت آرد در معاملات 
غیررسمی دو برابر شد و قیمت جواز نانوایی 
ها نیز ۵۰ درصد کم شــد که نشان می دهد 
افراد متخلــف ناچار شــده اند رفتار خود را 

اصلاح کنند.
 احســان خاندوزی در آیین  دستاوردهای 
طرح هوشــمند ســازی یارانــه آرد و نان 
اظهــار کرد: طی یکســال گذشــته تلاش 

بی وقفــه بــدون هیاهو توســط مجموعه 
دســت اندرکاران طرح هوشــمند سازی 
یارانه آرد و نان انجام شده که جا دارد به آنها 
خداقوت بگویم. وزارت جهاد کشــاورزی و 
وزارت کشور در این زمینه همکاری خوبی 
داشــته اند که اگر نبود طرح به ســرانجام 

نمی رسید.
وی اضافه کرد: تمام تلاش ما در اجرای طرح 
هوشمند ســازی یارانه آرد و نان این بود که 
در عمل نشــان دهیم می تــوان اصلاحات 
اقتصادی در ایران را با تمام محدودیت های 

اجتماعی و فرهنگی انجام داد.

وزیر اقتصاد با اشاره به پیشنهاد ساماندهی 
وضعیت آرد و نــان در اوایل ســال ۱۴۰۱ 
خاطر نشان کرد: بعد از حدود دو ماه بررسی 
طرح جمع بندی این شد که فعلا قابل انجام 
نیست اما مجموعه ای از جوانان نخبه کشور 
همت کرده اند و به تمام شهرها و روستاهای 
کشــور رفتند و ایــن کار در مــدت زمان 

کوتاهی میسر شد.
خاندوزی طرح هوشمند سازی یارانه آرد 
و نان را در ســه گام مورد بررسی قرار داد 
و گفت: گام اول شفاف شدن داده ها برای 
اشــراف حاکمیت به موضوعاتی همچون 
میــزان مصــرف، تولیــد، ریزداده هــا، 
الگوهای مصرف و نیازهــا بود که در نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۱ به این موضوع پرداخته 

شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایــی تصریح کرد: 
گام دوم هوشــمند ســازی نحوه حمایت و 
تخصیص منابع بود که باید مــا به ازای آن 
را به نانوایان تخصیــص می دادیم. نیمه اول 

سال ۱۴۰۲ به این مرحله پرداخته شد.
وی تاکید کرد: قدم ســوم مردمی ســازی 

طرح هوشمند سازی یارانه آرد و نان است 
که هم اکنون باید اجرا شود. مردم می توانند 
در مورد جزییــات، نقاط مثبــت و منفی 
طرح نظر بدهند تا ان شــاءالله این قدم نیز 
به نتیجه برســد و زنجیره اصلاح و تکمیل 

شود.
خانــدوزی صرفه جویی در مصــرف آرد و 
نان را مهم ترین دســتاورد هوشمند سازی 
دانســت و گفت: با اجرای طرح هوشــمند 
سازی تا پایان سال بیش از ۱.۵ میلیون تن 
در مصرف آرد کشــور صرفه جویی صورت 

خواهد گرفت.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی با اشــاره به 
آمار مصــرف آرد یارانه ای طی پنج ســال 
گذشته یادآور شــد: در سال ۱۳۹۸ مصرف 
آرد یارانه ای کشــور ۸.۱ میلیــون تن بود 
که ســال ۱۳۹۹ به ۸.۳ میلیون تن رسید. 
ســال ۱۴۰۰ این عدد بــه ۸.۵ میلیون تن 
افزایش پیدا کرد. اگر همان مســیر را ادامه 
می دادیم ســال ۱۴۰۱ باید به ۸.۸ میلیون 
تن و امســال به ۹.۹ میلیون تن مصرف آرد 
یارانه ای می رســیدیم، اما خوشــبختانه با 

اجرای طرح هوشمند سازی در سال ۱۴۰۱ 
میزان مصــرف به ۸.۲ میلیون تن رســید و 
در ســال جاری به ۸.۱ میلیــون تن خواهد 
رســید. البته هنوز نظارت ها دقیق نیست و 
انحرافاتی در طرح وجــود دارد. با این حال 
مصرف آرد کشــور امســال به مصرف سال 

۱۳۹۸ بر می گردد.
وی دســتاورد دیگــر دوم را جلوگیری از 
هــرزروی آرد و نان دانســت و اظهار کرد: 
بــا اجرای طرح هوشــمند ســازی قیمت 
آرد در معاملات غیررســمی بــه دو برابر 
افزایش یافتــه و قیمت جــواز نانوایی ۵۰ 
درصد کاهش یافته است که نشان می دهد 
سوء استفاده ها کاهش یافته است و افرادی 
که رفتــار خلاف قانــون داشــتند در این 
الگوی هوشمند ناچار می شوند رفتار خود 

را اصلاح کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایــی تصریح کرد: 
۲۷ هزار میلیــارد تومان در ســال کاهش 
هزینه های تامیــن آرد یارانه ای کشــور با 
اجرای طرح هوشمند ســازی محقق شده 

که معادل ۱.۵ میلیون تن آرد است.

وزارت صمت وعــده داده بود که در آبــان ماه حدود ۲ 
هزار خودروی برقی برای عرضه در بخش تاکســیرانی 
وارد کشور خواهد شد؛ با این حال امروز ۵ آذر ماه است 

و خبری از خودروهای برقی نیست.
 عباس علی آبادی از روز نخســت که ســکان هدایت 
وزارت صمت را بر عهده گرفت کلیدواژه »خودروهای 
برقی« را در هیچیک از ســخنرانی های خــود از قلم 
نینداخت؛ علــی آبادی اعتقــاد دارد که اســتفاده از 
خودروهای برقی اعــم از وارداتی و داخلــی می تواند 
نقطه شروعی برای ایجاد تحول در حوزه های مختلف 
از جمله، صنعت خودروسازی، محیط زیست، کاهش 

مصرف سوخت و… باشد.
بر همین اساس هم مهدی ضیغمی معاون علی آبادی 
و رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران هــم ۲۹ مهر 
ماه و هم دوم آبان ماه وعده آغــاز واردات خودروهای 
برقی از آبان مــاه را داد؛ او ۲۹ مهر مــاه اعلام کرد که 
»واردات خودروهای برقی از آبان ماه آغاز می شــود و 

بعد از اینکه عرضه خودروهای برقی وارداتی 
به تاکسیرانی به اتمام رســید می توان برای 
عرضه خودروهای برقی عمومــی نیز اقدام 
کرد.« در ادامه نیــز در دوم آبان ماه ضیغمی 
تاکید کرد که »برنامه جــدی برای واردات 
خودروهای برقی اعــم از فول برقی، هیبرید، 
پلاگین و… داریم. یکــی دو هزار خودروی 

برقی در همین آبان ماه وارد خواهد شــد که در مرحله 
نخست مشتری تاکسی رانی است اما در مرحله بعدی 
مردم عادی هــم می توانند بخرند زیــرا این خودروها 
به لحاظ قیمتی به صرفــه تر از خودروهــای بنزینی 

هستند.«
در ادامه نیز حســن کریمی ســنجری مدیــر پروژه 
خودروهای برقی وزارت صمت اعلام کرد که »تاکنون 
سیصد میلیون دلار ارز برای واردات تاکسی های برقی 
اختصاص داده شده و قرار است این خودروها از طریق 

شرکت های خودروساز وارد شوند.«

۲۹ آبان مــاه محمدرضا فرزیــن رئیس کل 
بانک مرکزی نیــز وارد میدان شــد و اعلام 
کرد که تأمین یک میلیارد دلار برای واردات 
خودروی برقی مورد پذیرش قرار گرفته و با 
یک میلیارد و ۴۰ میلیــون یورویی که برای 
اتوبوس، ون و موتور سیکلت های برقی انجام 
خواهد شد، در مجموع ۲ میلیارد یورو برای 

خودروهای برقی ارز کنار گذاشته شده است.
با این حال آبان تمام شد و امروز ۵ روز از آذر هم گذشته 
اما خبری از واردات و عرضه خودروهای برقی در قالب 
تاکسی نیســت و نکته مهم تر اینکه علی آبادی واردات 
را به هفته های آینده موکول کرده اســت. وزیر صمت 
در برنامه تلویزیونی اعلام کرد که »در هفته های آینده 

تاکسی های برقی به تدریج وارد تهران می شود.«
البته نکته مهم تر در صحبت هــای علی آبادی آنجا بود 
که گفت »برنامه داریم تا آخر امسال ۱۰۰ هزار تاکسی 
برقی در شــهرهای بزرگ داشته باشــیم.« این جمله 

دقیقاً همان وعده ای است که پارسال وزارت صمت در 
زمان سکانداری رضا فاطمی امین در مورد خودروهای 

بنزینی داده بود.
امیــد قالیباف ســخنگوی وقــت وزارت صمت گفته 
بود که »طبــق برنامه ریــزی انجام شــده، در ۳ ماهه 
باقی مانــده از ســال ۱۴۰۱، ۱۰۰ هزار دســتگاه و به 
همین تعداد هم در ۳ ماهه اول ســال ۱۴۰۲ خودرو از 

طریق واردات تأمین می شود.«
وعده ای که هیچ گاه محقق نشــد و امروز که یک سال 
از این ســخنان می گذرد در مجموع ۱۱ هزار خودرو یا 

وارد کشور شده و یا در مسیر برای ورود به کشور است!
 با توجه به تجربه ای که از عملکــرد متولیان خودرو در 
کشور داشته ایم و همانطور که اشاره شد اولین وعده در 
خودروهای برقی نیز به واقعیت بدل نشده، باید منتظر 
ماند و دید تا پایان ســال ۱۰۰ هزار دستگاه خودروی 
برقی وارد کشــور خواهد شــد یا ماننــد خودروهای 

بنزینی در آرشیو رسانه ها باقی خواهد ماند.

رئیس اداره بازرسی و کشف کالای قاچاق اداره صمت 
تهران با اشــاره به ضرورت ثبت معاملات طلا و ســکه 
گفت: دررابطه با اجرای این طــرح از واحدهای صنفی 

گوناگون بازدید صورت گرفته است.
 ابتدای ســال جــاری بود کــه معاونــت اجتماعی و 
پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه با ارســال پیامک 
هشــداری به اعضای اتحادیه طلافروشــان و ســکه 
فروشــان، نســبت به الزام ثبت معاملات انواع طلا در 

سامانه جامع تجارت تأکید کرد.
بر اساس متن این پیامک، تخلف از ضوابط اختصاصی 
گروه کالایی فلزات گران بها و گوهرســنگ ها، موجب 
محکومیت واحدهای صنفی متخلف خواهد شــد. چرا 

که مطابق با دستورالعمل تبصره ۴ ماده ۱۸ 
قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز برای گروه 
کالایی فلــزات گران بها و گوهرســنگ ها، 
تمامی فروشــندگان باید اطلاعات معاملات 
خود را در ســامانه جامع تجارت ثبت کنند 
پس از ابلاغ دســتورالعمل مذکــور وزارت 
صمت با همکاری ستاد مبارزه با قاچاق کالا 

و ارز، برای کلیه اعضای اتحادیه طلا و جواهر کشــور، 
اقدام به برگــزاری کلاس های آموزشــی جهت ثبت 

اطلاعات در سامانه جامع تجارت کرد.
در همین راستا، حجت الله قاسمی رئیس اداره بازرسی 
و کشف کالای قاچاق اداره کل صنعت، معدن و تجارت 

اســتان تهران در ارتباط با روند اجرای طرح 
الزام ثبــت معاملات طلا در ســامانه جامع 
تجارت و آثار آن در شفافیت معاملات، گفت: 
این طرق ذیل تبصره )۴( مــاده )۱۸( قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در حال اجرا اســت 
و از اتحادیه طلا و جواهرات خواســته ایم تا 
تمامی واحدهای صنفی خود را در جلســات 
آموزشی نحوه کار با سامانه و ثبت معاملات را آموزش 

دهند.
وی افزود: همچنین بازرســی ها نیز در ســطح شهر از 
جملــه مناطقی ماننــد صادقیه، تجریــش، امام زاده 
حســن و بازار بزرگ تهران در حال انجام است. اولین 

بازرسی نیز از فروشگاه رئیس اتحادیه طلا انجام گرفت 
و بازرسی ها همچنان ادامه خواهد داشت.

رئیس اداره بازرســی و کشــف کالای قاچاق اداره کل 
صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران در خصوص اثر 
شفاف ســازی ثبت معاملات در کاهش تخلفات حوزه 
طلا و جواهرات اظهار داشت: یکی از حوزه هایی که در 
آن پول شویی صورت می گرفت حوزه طلا و جواهرات 
بود. وقتــی روند خریدوفروش شــفاف شــود عملًا از 

پول شویی و تخلفات در این حوزه جلوگیری می شود.
قاسمی ادامه داد: اجرای طرح ثبت معاملات در سامانه 
جامع تجــارت، برای مصرف کنندگان خرد نیســت و 

فقط مخصوص واحدهای صنفی است.

و خودر

بازرسی

وی برقی وارد نشد وعده های تکراری؛ آبان تمام شد خودر

جلوگیری از تقلب با ثبت معاملات طلا در سامانه جامع تجارت
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ورت و اهمیت خانواده تاملی در باب ضر
یکی از مهم ترین ویژگی های دنیای مدرن، فردگرائی  سعیده رادمهر
است که از غرب شــروع و به مرور در جهان فراگیر شــد. فردگرائی بر 
آزادی تک تک افراد و حقوق فردی آنــان تاکید دارد و جامعه را موظف 
به پیروی از خواســته ها و تمایلات فرد فرد انســان ها می داند. ظهور 
فردگرائی باعث شد که فردیت افراد بر هویت جمعی آن ها برتری یافته 

و افراد، مقدم بر هویت جمعی خود در پی کسب هویت فردی باشند.
در گذشته مهمترین نهاد شکل دهنده به هویت افراد، نهاد خانواده بود 
که وظیفه اجتماعی کردن آن ها و آماده سازی شان برای پذیرش نقش 
در جامعه بر عهده این نهاد بود. خانواده نهــادی بود که بر خلاف امروز، 
چندین وظیفه و کارکرد اساسی داشــت. خانواده در شکل قدیمی آن 
علاوه بر ارضای نیازهای طبیعی بشر و تداوم جایگزینی نسل ها، وظیفه 
تربیت و آموزش کودکان و یاد دادن مهارت های اجتماعی لازم به آنان، 
کارکرد اقتصادی و تامین نیازهای ابتدائی افراد، ایجاد فضای صمیمی 
و عاطفی میان افراد به عنوان یکی از مهم ترین نیاز های زندگی و تامین 
آرامش روحی آنان، حمایت از افراد در برابر مســائل و مشکلات جامعه 
و از همه مهم تر هویت بخشــیدن به فرد در تقابل با افراد دیگر جامعه را 
نیز بر عهده داشــت و می توان گفت خانواده در گذشته مهمترین نهاد 

اجتماعی بود که جامعه برای بقا خود به وجود آن نیاز مبرم داشت.
امروزه با ظهور فردگرائی و اهمیت یافتن حقوق فردی انســان ها، افراد 
بیش از هر چیزی گرایش به کســب فردیت خــود دارند و دیگر، هویت 
جمعی و خانوادگــی آنها موضوعیتی نــدارد. به بیــان دیگر گفتمان 
فردگرائی در غرب باعث شــده تا افراد به جای این که خود را منتســب 
به پایگاه انتسابی خود کنند، ترجیح دهند منزلت اکتسابی خود را برای 
دیگران ارائه کنند و خود را جدای از تبار و نســب و خانواده، در جامعه 
معرفی کنند. در چنین جامعه ای بنیان های خانواده به شــدت سست 
و بی اســاس خواهد شــد. زیرا تمایل افراد به جدا شــدن از خانواده در 
همان سنین ابتدای جوانی شکل می گیرد و افراد هر چه زودتر به دنبال 

هویتی مستقل از خانواده خود می گردند.
از طرفی امروزه با صنعتی شــدن جوامع و پیشرفت های به وجود آمده 
در زمینه های متعدد، ما شــاهد تقســیم کار اجتماعی و تنوع حرفه ها 
هســتیم و این تنوع حرفه ها لزوم کسب مهارت و تخصصی شدن شغل 
ها را در پی می آورد و در این مواقع، دیگر خانواده شایستگی لازم را برای 
جامعه پذیر کــردن افراد ندارد و افراد برای یافتــن تخصص های مورد 
نیاز مجبور هســتند در بیرون از محیط خانواده آموزش ببینند. به این 
ترتیب هر چقدر که جلوتر می رویم از کارکرد های خانواده کاسته شده 
و به تبع، در ضرورت های آن نیز تشکیک می شود و به همین دلایل در 
جهان امروز کمتر بــه خانواده اهمیت نهاده می شــود و نه تنها افراد بر 
لزوم حمایت از خانواده تشــویق نمی شوند، بلکه حتی از سوی بسیاری 

از اندیشمندان و سیاستمداران به نفی خانواده نیز ترغیب می شوند.
این دو عامل در کنار تلاش های عده ای از فمینیست ها و فعالان حقوق 
زن در غرب برای زیر سوال بردن خانواده به عنوان نهادی که ارزش های 
جامعه مردسالار را در تربیت فرزندان و نسل آینده جامعه، درونی کرده 
و به بازتولید نظم مردسالار قوت می بخشد، باعث شد که خانواده بیش 
از پیش مورد بی توجهی و انکار قرار گیرد.نتیجه منطقی این فرایند در 
جهان، به ویژه در دنیای غرب، زوال خانواده اســت و دیگر کمتر کسی 
حاضر به تشــکیل خانواده می شــود. زیرا در نگاه آنها خانواده به مثابه 
زندانی اســت که با قرار دادن تعهدات و الزامات بیهوده بر دوش افراد، 
مانع تمتع آنان از لذت های زندگی می شــود. از طــرف دیگر در غرب 
انتســاب افراد به یک اصل مشــترک و هویت اصیــل خانوادگی هیچ 
وجهی ندارد. لذا فــردی که در یک خانواده اصیل و به طور مشــروع به 
دنیا آمده باشد، هیچ تفاوتی با یک کودک نامشروع ندارد و به طور کلی 

ارزش ها، جنبه فردی و اکتسابی دارد.
اینگونه اســت که امروزه در غرب زندگی زناشوئی در چارچوب خانواده 
جای خود را به زندگی دوســتانه و گروهی در کنار هم داده اســت. بین 
ســال های ۱۹۶۰ تا ۱۹۹۸ تعداد زوج های هم زیست بدون ازدواج در 
آمریکا ۱۰ برابر شده است و وظیفه بقای نسل نیز به عهده دستگاه ها و 
لوله های آزمایشگاهی گذاشته شــده و بچه به عنوان کالای صنعتی از 
بیمارستان ها خرید و فروش می شــود و کارکرد رشد و جامعه پذیری 
کودک نیز توســط مراکز آموزشــی و مهد کودک ها صورت می گیرد 
و تنها چیزی که مــورد توجه قرار نمی گیرد، پــرورش روانی و عاطفی 
کودک اســت و بالاخره این که بشــر امروز تمام نیازهای خویش را در 

بیرون از خانواده جستجو می کند.
در حال حاضر غرب به دلیل از بین بردن خانــواده گرفتار بحران بزرگی 
شده است که از جمله این بحران ها فســاد و انحطاط اخلاقی است و این 
مساله به دلیل ارضا نشــدن نیازهای عاطفی و احساسی افراد است که در 
بیرون از محیط خانواده و به دور از روابط گرم و محبت آمیز رشــد کرده 
اند. افرادی که در بیــرون از خانواده، جامعه پذیر شــده اند، ارزش های 
اخلاقی در آنها به طور کامل درونی نمی شــود و لــذا به انحطاط اخلاقی 
کشیده می شوند.دیگر بحرانی که غرب هم اکنون با آن دست به گریبان 
است بحران معنا و بحران هویت است. بشری که از کودکی نه کسی را پدر 
صدا زده و نه مادری را در کنار خود دیده اســت اکنون که غرق در نعمت 
های مادی شــده و ســرگرم لذت ها و زرق و برق دنیا شــده است، خلاء 
بزرگ بی هویتی را بیش از پیش احساس می کند. با نگاهی به آمار و ارقام 
جرایم ناشــی از بحران هویت در میان افراد جامعه غربی این ادعا بیشتر 
نمود پیدا می کند.مطالعه ای که در آمریکا انجام شد حاکی از هم بستگی 
قوی میان افزایش مشکلات جوانان و تغییرات خانواده به ویژه اکولوژی 
تربیت کودکان اســت. در سوئد نرخ خودکشــی بین سال های ۱۹۵۰تا 
۱۹۷۵ برای مردان ۱۵تا ۲۴ ســاله دو برابر شده اســت. هربرت هندین 
روانکاو آمریکایی، نرخ بالای خودکشی در ســوئد را با بی تفاوتی مادران 
ســوئدی در قبال فرزندان شــان مرتبط می دانند. نتایج بررســی های 
سازمان بهداشت جهانی)WHO( نشان می دهد از سال ۱۹۵۰ تا ۱۹۹۵ 
میلادی، سن خودکشی ســیر نزولی داشته است به طوری که از دهه ۷۰ 

میلادی، نرخ خودکشی در جوانان، بیش از سه برابر شده است.
خودکشی در آمریکا، هشتمین عامل مرگ است و سومین عامل مرگ 
در بین جوانان ۱۵ تا ۲۴ ســال است. بر اســاس یک تحقیق که حدود 
۱۰ ســال پیش در حدود ۱۰ هزار دبیرستان در کشــور آمریکا انجام 
شــد ۲۴.۱% دانش آموزان به طور جدی به خودکشــی فکر می کنند، 
۱۷.۷% برای اقدام به خودکشی برنامه دارند و تصمیم  گرفته اند، %۸.۷ 
تاکنون خودکشی را تجربه کرده اند و ۲.۸% بر اثر خودکشی آسیب های 
جســمی یا روحی دیده اند و تحت مراقبت های خاص قرار دارند. اغلب 
کارشناســان معتقدند برای تربیت کارآمد یک کــودک، حضور مداوم 
یک یا دو بزرگ سالی که به کودک عشــق ورزیده و او را درک و حمایت 
کنند و انگیزه هــای کافی و راهنمائی هــای لازم را در انجام کارها به او 
بدهند، اصلی ضروری به شــمار می رود.هم اکنــون حلقه مفقوده حل 
بحران غرب به اذعان خودشان بازگشــت به خانواده و خانواده محوری 
است. غربی ها که بحران معنا را در زندگی خود احساس می کنند به این 
حقیقت رســیده اند که کلید رهائی از این جهنم خود ساخته، آرامشی 

است که در زیر سایه کانون گرم و صمیمی خانواده حاصل می شود.
جامعه ای که خانــواده، محور همه فعالیت های آن قــرار بگیرد و افراد 
آن جامعه آرامش و اتکاء عاطفی مــورد نیاز خود را که تنها در چارچوب 
خانواده ای صمیمی تامین می شود، به دست آورند، به هیچ وجه دچار 

انحطاط و بحران معنا نخواهد شد. 
در جهان متکثر امروز تنها خانواده است که می تواند به روح سرگردان 
انسان ها تســلی بخشــیده و انرژی های زائد افراد را که در جامعه هدر 
می رود، به صورت متمرکــز و هدفمند در یک مســیر هدایت کند. به 
نظر می رسد امروزه باید سیاســت های دولت ها و نیز تلاش عامه مردم 
در جهت تقویت نهاد خانواده و تاکید بــر آن به عنوان محور همه برنامه 

ریزی ها و فعالیت های خرد و کلان جامعه باشد.

دیدگاه

خریدار   نام نویســی نوبــت اول آزمون 
سراسری سال ۱۴۰۳، از  دیروز )پنجم آذر( 
آغاز شد و تا شــنبه پیش رو )۱۱ آذر( ادامه 

می یابد.
 متقاضیان شرکت در آزمون سراسری برای 
نام نویسی باید به ســایت سازمان سنجش 
بــه آدرس www.sanjesh.org مراجعه 
کرده، فرم مربوط بــه ثبت نام در این آزمون 

را تکمیل و مدارک لازم را بارگذاری کنند.
بعد از مصوبه  جدید مجلس کــه در نهایت 
بــا رای مخالــف شــورای نگهبــان تایید 
نشد، سازمان ســنجش آموزش کشور در 
اطلاعیه ای اعلام کرد که آزمون سراســری 
۱۴۰۳ نیز مانند آزمون ۱۴۰۲ و بر اســاس 
مصوبه سیاســت ها و ضوابط ســاماندهی 
ســنجش و پذیــرش متقاضیــان ورود به 
آمــوزش عالی )پــس از پایان متوســطه( 

برگزار می شود.
رییس ســازمان ســنجش آموزش کشور 
نیز بعد از ایــن اطلاعیــه، در گفت وگویی 
اظهار داشت: آزمون سراسری سال ۱۴۰۳ 
بر اســاس مصوبه شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگــی در دو نوبت برگزار می شــود که 
نوبــت اول روزهای پنجشــنبه و جمعه ۶ و 
۷ اردیبهشــت ۱۴۰۳ و نوبت دوم روزهای 
پنجشــنبه و جمعه ۷ و ۸ تیر ۱۴۰۳ برگزار 

می شود.
عبدالرســول پورعباس ادامه داد: در آزمون 
سراسری سال ۱۴۰۳، سهم نمره کل سابقه 
تحصیلی پایــه دوازدهم نظــام ۳-۳-۶ در 
گروه های آزمایشــی اصلی علــوم ریاضی 
و فنی، علوم تجربی و علوم انســانی آزمون 
سراسری ســال ۱۴۰۳ به میزان ۵۰ درصد 
با تأثیر قطعی اســت و میزان تأثیر نمره کل 
سابقه تحصیلی دیپلم نظام سالی- واحدی/ 
ترمــی - واحــدی در این گروه هــا، ۵/۳۷ 
درصد با تأثیر قطعی و میزان تأثیر ســوابق 
تحصیلی پیش دانشــگاهی نظام ســالی - 
واحدی/ترمــی - واحــدی ۵/۱۲ درصد با 
تأثیر قطعی در نمره کل ســابقه تحصیلی 
در مجمــوع دیپلم و پیش دانشــگاهی ۵۰ 

درصد، همچنین ســهم نمــره کل آزمون 
اختصاصی )کنکور( ۵۰ درصد است.

وی درباره داوطلبانی که ســابقه تحصیلی 
کامــل گروه آزمایشــی مورد نظــر خود را 
ندارند، تصریح کرد: این دسته از داوطلبان 
اعــم از دانش آمــوزان و فارغ التحصیــلان 
و  فنی وحرفــه ای  نظــری،  شــاخه های 
کارودانــش در تمام نظام هــای آموزش و 
پرورش و طــلاب حوزه های علمیــه باید 
نســبت به ایجاد ســابقه تحصیلی دروس 
عمومــی و اختصاصــی بر اســاس برنامه 
اعلامی وزارت آمــوزش و پــرورش اقدام 

کنند.
به گفته رییس ســازمان ســنجش افزون 
بر این، ســهم ســوابق تحصیلی بــرای دو 
گروه آزمایشــی هنر و زبان های خارجی به 
این شــکل است که؛ ســهم نمره کل سابقه 
تحصیلی پایــه دوازدهم نظــام ۳-۳-۶ در 
گروه هــای آزمایشــی هنــر و زبان هــای 
خارجی، به میزان ۲۸ درصد با تأثیر قطعی، 
میزان تأثیر نمره کل سابقه تحصیلی دیپلم 

نظام ســالی واحدی/ترمی واحدی در این 
گروه ها، ۲۱ درصد با تأثیــر قطعی و میزان 
تأثیر ســوابق تحصیلی پیش دانشــگاهی 
نظام سالی واحدی / ترمی واحدی ۷ درصد 
با تأثیر قطعی در نمره کل ســابقه تحصیلی 
)در مجموع دیپلم و پیش دانشــگاهی ۲۸ 
درصد( اســت.    همچنین ســهم نمره کل 
سابقه تحصیلی در گروه های آزمایشی هنر 
و زبان های خارجی آزمون سراســری سال 
۱۴۰۳ فقط شــامل دروس عمومی سابقه 
تحصیلی اســت و ســهم نمره کل آزمون 

اختصاصی )کنکور( ۷۲ درصد است.
پورعبــاس همچنیــن در مــورد دروس 
عمومــی در آزمون سراســری توضیح داد: 
دروس عمومی آزمون سراسری سال ۱۴۰۳ 
همچون آزمون سراسری سال ۱۴۰۲ صرفاً 
از طریق سوابق تحصیلی اعمال می شود و از 

این دورس در آزمون، سوالی نداریم.
بر اساس اطلاعیه ســازمان سنجش برای 
داوطلبانی که سابقه تحصیلی ناقص دارند 
یا کلًا ســابقه تحصیلی ندارند، ســهم نمره 

کل ســابقه تحصیلــی قابــل جایگزینی با 
نمــره کل آزمون اختصاصی نیســت. همه 
داوطلبانی که ســابقه تحصیلی کامل گروه 
آزمایشــی مورد نظر خود را ندارند )اعم از 
دانش آموزان و فارغ التحصیلان شاخه های 
کارودانــش  و  فنی وحرفــه ای  نظــری، 
در تمــام نظام هــای آموزش و پــرورش و 
طلاب حوزه هــای علمیه( باید نســبت به 
ایجاد ســابقه تحصیلــی دروس عمومی و 
اختصاصی براســاس برنامه اعلامی وزارت 

آموزش و پرورش اقدام کنند.
در صورتی که داوطلبی در امتحانات نهایی 
که وزارت آمــوزش و پرورش بــرای ایجاد 
سوابق تحصیلی پیش بینی می کند، شرکت 
نکرده و اقدام به ایجاد ســوابق تحصیلی در 
دروس عمومی و اختصاصی نکند، نمره خام 
آن درس که سابقه تحصیلی ندارد، صفر )۰( 

لحاظ و سپس تراز می شود.
همچنین عناویــن و ضرایب دروس آزمون 
اختصاصی در کنکــور ۱۴۰۳ در هریک از 
گروه های آزمایشی مانند آزمون سراسری 

ســال ۱۴۰۲ اســت. ملاک علمــی برای 
پذیرش متقاضیان ورود به آموزش عالی در 
سال ۱۴۰۳، نمره کل نهایی مربوط به سال 
۱۴۰۳ اســت )با توجه به تغییــر ضرایب و 
میزان تأثیر سابقه تحصیلی در سال ۱۴۰۳، 
نمره کل نهایی داوطلبان حاضر در جلســه 
آزمون سراسری سال ۱۴۰۲ برای پذیرش 
در ســال ۱۴۰۳ تغییر می کنــد(. رتبه در 
سهمیه و رتبه کشــوری بر اساس نمره کل 

نهایی ساخته می شود.

زمان نام نویسی نوبت اول کنکور 
تغییر کرد

بعد از مشــخص شــدن وضعیت برگزاری 
کنکور ۱۴۰۳، سازمان ســنجش آموزش 
کشور در مورد زمان نام نویسی در نوبت اول 
این آزمون اطلاعیــه ای صادر کرد و توضیح 
داد: زمــان نام نویســی نوبــت اول آزمون 
سراســری و آزمون رشــته های تحصیلی 
پردیس های دانشــگاه فرهنگیان و تربیت 
دبیر شهید رجایی سال ۱۴۰۳ از پنجم آذر 

ماه امسال آغاز می شود.
در حالی که پیشتر قرار بود نام نویسی نوبت 
اول آزمون از ۲۱ تا ۲۷ آبان باشد، سرپرست 
امور آزمون های سازمان ســنجش با اعلام 
این خبر، گفت: بــا توجه به تغییر زمان ثبت 
نام آزمون های کارشناســی ارشد و دکتری 
ســال ۱۴۰۳ بــرای جلوگیــری از تداخل 
برنامه های زمانی نام نویسی آزمون ها، تاریخ 
نام نویســی نوبت اول آزمون سراســری و 
آزمون پذیرش اختصاصی دانشــجومعلم 
در پردیس های دانشگاه فرهنگیان و تربیت 
دبیر شــهید رجایی در ســال ۱۴۰۳ تغییر 

یافت.
علی صدر افــزود: بر اســاس برنامه جدید، 
نام نویســی در نوبت اول آزمون سراســری 
سال ۱۴۰۳ و آزمون رشــته های تحصیلی 
پردیس های دانشــگاه فرهنگیان و تربیت 
دبیر شــهید رجایی در سال ۱۴۰۳ از پنجم 
آذر ماه سال ۱۴۰۲ آغاز می شود و تا ۱۱ آذر 

ماه ادامه خواهد داشت.

مینا اینانلو  ورود هزاران مهاجر افغانســتانی جدید به 
ایران باعث طرح دیدگاه های متعارضــی در حوزه های 
سیاسی و اجتماعی شده اســت؛ از دید برخی باید بیشتر 
این مهاجران اخراج شوند و گروهی بر ساماندهی تاکید 
دارند.حضور مهاجران افغانســتانی در ایــران که بعد از 
روی کار آمدن طالبان روند آن به شــکلی ملموس دچار 
تغییر شــده، واکنش های متعدد و متفاوتــی به همراه 
داشــته و در زمره موضوع های حساســیت برانگیز برای 
جامعه قرار گرفته است.پرسش های مطرح در این زمینه 
باعث شده تا پژوهشــگران ایرنا در سلسله گزارش هایی 
پاسخ های کارشناسان سیاســی و فعالان اجتماعی را در 

این زمینه جویا شوند.
در این گــزارش »نوذر شــفیعی« عضو هیــات علمی 
دانشگاه اصفهان و نماینده ســابق مجلس و نیز »رزگار 
سلیمی« کارشناس حوزه مهاجرت اندیشکده »دیاران« 
پاســخگوی پرســش هایی دربــاره حضــور مهاجران 

افغانستانی در ایران شده اند.
شرح این پرسش وپاسخ ها را در ادامه می خوانید:

 در ماه های گذشته نگاه بســیاری از رسانه ها و 
مردم به موضوع حضور مهاجران افغانستانی در 
شهرهای ایران دوخته شده است. آیا این حضور 
واقعا تشدید شــده یا تصویری است که رسانه ها 

ارائه می دهند؟
به گفته نوذر شــفیعی، مهاجرت از افغانستان به سمت 
ایران روندی است که از گذشــته تاکنون وجود داشته و 
احتمالا هم در آینده وجود خواهد داشــت. بنابراین در 
رابطه با درستی یا نادرســتی گزارش هایی که رسانه ها 
از مهاجران افغان در ایران منعکــس می کنند نمی توان 
گفت که روند مهاجرت از افغانســتان به ایران قطع شده 
است. ممکن است شدت یا ضعف داشــته باشد اما قطع 
نشده است. لذا مهاجرت ها به ایران به خصوص در شرایط 
جدید به سه علت ادامه دارد؛ یک این که کشور پاکستان 
دارد تعداد زیادی از مهاجران افغــان را اخراج می کند و 
بســیاری از آنها را به کشورشــان بازمی گرداند. ممکن 
اســت بســیاری از آنها بنا به دلایل مختلف ناچار باشند 
به ســمت ایران حرکت کنند. نکته دوم این است که ۸۰ 
درصد جامعه افغانســتان زیر خطر فقر زندگی می کنند 
و در فصل زمستان شرایط اشــتغال و فرصت های کاری 
آنها به مراتب پایین تر می آید و همین وضع چالش هایی 
را برای مردم ایجاد می کند. دلیل ســوم هم این است که 

کماکان سایه تهدید و جنگ بر افغانستان حاکم است.
ســلیمی در این باره می گوید: مهاجرت افغان ها به ایران 
یک مساله قدیمی اســت و نه جدید. ما از ابتدای انقلاب 
یعنی از ســال ۱۳۵۸ مهاجــرت افغان ها را تــا به امروز 
شاهد بودیم و همیشــه این مهاجرت تداوم داشته است، 
اما در برخی مقاطع تعداد مهاجران بیشــتر شده است و 
مهاجرت به نحوی شــکل موجی پیدا کرده است. برای 
مثال از سال ۵۸ که اتفاقات سیاسی در افغانستان رخ داد 
سبب شد که تعداد بسیاری به یک باره وارد جامعه ایران 
شوند. در ســال ۱۴۰۰ که طالبان باز به قدرت بازگشت، 
بخشی از جامعه افغانستانی به دلایل سیاسی، اقتصادی و 
امنیتی به ایران و پاکستان رفتند که در این بین تعدادی 
که به ایران آمدند، بیشــتر بود. بنابراین ما شــاهد موج 
جدید بودیم و این افزایش جمعیت، از ســال ۱۴۰۰ یک 

امر محسوس است و نمی شود آن را انکار کرد.

این فعال مدنی می افزاید: آمارهایی که برخی از رسانه ها 
ارائه می دهند در برخی موارد به شدت اغراق آمیز است. 
درست است که ما آمار درســتی نداریم، اما تخمین های 
بســیاری از ســوی نهادهای بین المللی، وزارت کشور 
و پلیس زده شــده است. احتمالا از ســال ۱۴۰۰ به این 
ســو، تعداد مهاجران افغان چیزی بین یک تا یک و نیم 
میلیون نفر افزایش یافته اســت که بیشــتر برای سال 
۱۴۰۰ است. در یک ســال اخیر یعنی از اوسط ۱۴۰۱ تا 
به امروز ورود مهاجران افغان زیاد نبوده و اتفاقا آمارهای 
بین المللی نشان می دهد حتی میزان بازگشت ها بیشتر 
بوده اســت. جالب این است که در ســال ۱۴۰۰ با وجود 
افزایش ورود مهاجــران، اما چنین بازنمایی رســانه ای 

ایجاد نشد.

آیا ایــن حساســیت های جدید توانســته 
یــا می توانــد تاثیری بــر وضعیــت جامعه 

افغانستانی های حاضر در ایران داشته باشد؟
به گفته ســلیمی، بله قطعا تاثیر داشــته و تاثیر خواهد 
داشت. در هر کشــوری اگر فضای جامعه میزبان نسبت 
به مهاجران متخاصم باشد، شرایط برای زیست مهاجران 
سخت می شود. در تمام کشورها احزاب ضدمهاجر سال 
به سال قوی تر می شوند. در کشورهایی که این گروه های 
ضدمهاجر فعال هستند زندگی مهاجران سخت تر است 
و بیشــتر در معرض نفرت پراکنی و نژادپرستی هستند. 
در کشــور ما هم در چند ماه اخیر شــاهد موج رسانه ای 
منفی علیه اتباع افغانستانی هستیم که در جامعه تسری 
پیدا کرده و نگاه های منفی بیشــتر و بیشتر شده است و 
این بخشی از جامعه ایران را ممکن است به سمت نوعی 
رادیکالیسم یا بیگانه هراسی افراطی سوق دهد؛ وضعیتی 
که برای خود کشــور هم درگیر التهاباتی بوده خطرناک 
اســت. این شــرایط می تواند بر زندگی، کار و تحصیل 
مهاجران و فرزندانشــان که چندین نسل است در ایران 

زندگی می کنند، تاثیر بگذارد.
وی ادامه می دهد: وقتی جریانــی مانند قتل مهرجویی 
اتفاق می افتد، ســبب می شــود نگاه منفی نســبت به 
مهاجران دوباره رشــد کند در حالی که همه این مسائل 
بدون توجه به فکت ها و واقعیت های موجود است و بارها 
دستگاه قضایی اعلام کرده اســت آمار جرایم مهاجران 
افغانی بیشتر از ایرانی ها نیست. اما وقتی یک اتفاق تحت 
تاثیر فضای رسانه ای بسیار بزرگ می شود، زندگی دیگر 

افراد نیز تحت تاثیر قرار می گیرد.

 پیامدهــای اجتماعی، اقتصادی، سیاســی و 
امنیتی افزایش حضور مهاجران افغانســتانی در 

ایران چیست؟
نماینده مجلــس نهم در پاســخ به این پرســش اظهار 
می دارد: مهاجرت یک امر رایج در جهان است و می تواند 
تبعات مثبت و منفی داشــته باشد ولی این تبعات مثبت 
یا منفی مهم اســت که در چه حوزه ای اتفــاق می افتد. 
ممکن اســت مهاجرت پیامدهای فرهنگی منفی برای 
کشوری داشته باشــد که قابل کنترل هم است اما گاهی 
مهاجرت بر امنیت ملی یک کشــور تاثیــر می گذارد و 
این غیرقابل قبول اســت. من اعتقــاد دارم که مهاجران 
افغانستانی ها هم بر فرهنگ و هم بر اقتصاد و به خصوص 
بر مســاله امنیت ملــی ایران تاثیــر منفــی دارد. ما در 
شرایطی هســتیم که نگاه ایدئولوژیک به موضوع داریم 

و متناسب با شــرایط حال فکر می کنیم و درهای کشور 
را به ســوی مهاجران باز کرده ایم، اما ممکن است مانند 
پاکستان به روزی برسیم که به اجبار مهاجران افغان را با 

صرف هزینه های بسیار از کشور اخراج می کند.
شــفیعی می گوید: برخی تفکرات خام در ســطح کشور 
ما وجــود دارد مثل این که اگر مهاجران افغان به ســوی 
ایــران بیایند، بعــد از تثبیــت حضورشــان در ایران از 
کشــور ما دفاع می کنند. این امر ناشــی از نبود یک فکر 
اســتراتژیک در برخی دستگاه های سیاســی و امنیتی 
ما اســت. جامعه پاکســتان تصویــر روشــنی را برای 
سیاستمداران و مسئولان ما ترســیم می کند. پاکستان 
هم مانند ما شــباهت های فرهنگی با افغان ها دارد، اما به 
هر حال در آینده این مهاجران یک تهدید بزرگ هستند. 
ســاخت اجتماعی ما را به لحاظ فرهنگی و هویتی به هم 
می ریزند و حتی ممکن است تنش های اجتماعی ایجاد 
کنند. حتی می توانند به عنوان ابزاری برای کشــورهای 
خارجی برای آسیب پذیرتر ساختن امنیت ملی ما عمل 
کنند. لذا ایران باید مانند پاکستان که مهاجران را اخراج 
می کند چنین سیاســتی را اتخاذ کند. یعنی نخست از 
ورود مهاجران غیرقانونی جلوگیری کند. دوم آنهایی را 
که به صورت غیرقانونی آمده اند برگرداند و ســوم درباره 
آن هایی که شرایط اقامتی دارند تصمیم گیری جدیدی 

را صورت بدهد.
ســلیمی اما نظــری متفاوت در ایــن بــاره دارد و بیان 
می دارد: مهاجرت را نمی توان به صورت یک پدیده سیاه 
و سفید نگریســت. یعنی نمی توان گفت مهاجرت صرفا 
یک پدیده مثبت یا منفی اســت. مهاجرت می تواند هر 
دو پیامد را داشته باشــد که البته به سیاست های کشور 
میزبان هم بســتگی دارد. گاهی کشور میزبان مهاجران 
را بــه مثابه یک فرصــت می نگرد و گاهی بــه مثابه یک 
تهدید. برای مثال در ایران طی ۴۰ سال اخیر، مهاجران 
افغانستانی به مثابه یک تهدید نگریسته  شده اند و همین 
سبب شده از منافع حضور آنها بهره مند نشویم. در حالی 
که کشورهای غربی توانسته اند از منافع ناشی از مهاجران 
به شدت اســتفاده  کنند. برای مثال بسیاری از مهاجران 
افغان تحصیل کرده و از افراد نخبه هستند، در حالی که به 
دلیل سیاست های نادرست نتوانسته ایم از منافع حضور 
آنها بهره مند شــویم. در نتیجه این گونــه در جامعه القا 
شــده که تبعات منفی حضور آنها بیشتر است و بنابراین 

بهتر است از ایران خارج شوند.
وی می افزایــد: البته مهاجــرت وقتی اتفــاق می افتد، 
مخصوصا اگر شکل موج گونه داشــته باشد، قطعا با یک 
سری مسایل و چالش ها برای کشور میزبان همراه خواهد 
بود. برای مثال در بحث اشتغال ما شاهد هستیم که وقتی 
چند صد نفر وارد جامعه می شــوند ممکن اســت برای 
مقطعی یک سری اتباع ایرانی در پیدا کردن شغل دچار 
مشکل شــوند و بعضا نوعی رقابت بین نیروی کار داخلی 
و خارجی شکل بگیرد و این ســبب نارضایتی شود. البته 
این لزوما به این معنی نیست که وجود مهاجران در ایران 
باعث کاهش اشتغال ایران  ها شده است. یا در مورد برخی 
کالاها ممکن است کمبودهایی ایجاد شود که این موارد 
نیازمند پیش بینی سیاستگذار اســت که در این زمینه 

سیاستگذار ما چندان چابک نبوده است.

 مهم ترین دلایل کوچ به ســمت ایران در موج 
جدید ورود آوارگان افغانستانی چیست؟

سلیمی به این پرسش چنین پاسخ می گوید: دلایل ورود 
مهاجران در واقع همان دلایــل ورود در موج های قبلی 
در دهه ۴۰ و ۵۰ بوده است که بیشتر از جنس اقتصادی، 
ناامنی و جنگ های داخلی بوده است. در موج ۱۴۰۰ هم 
وقتی طالبان روی کار آمد، بخشی از جامعه نگران شد و 
در نتیجه تصمیم گرفت به ایران بیاید. در کنار مســایل 
ناامنی بحث اقتصاد هم بسیار مهم است. متاسفانه جامعه 
افغانستان به لحاظ اقتصادی هیچگاه نتوانسته وضعیت 
اقتصادی خــود را به نقطــه مطلوب برســاند و همواره 
مشکلات اقتصادی و بیکاری بالا سبب شده مهاجرت به 
کشورهای همسایه وجود داشته باشد. بخشی از اقتصاد 
ایران هم که نســبت به نیروی کار ارزان و متعهد اشتیاق 
دارد، از این شرایط استفاده کرده است. البته در کنار این 
موارد برخی هم، موضوعات اقلیمــی و قحطی را مطرح 

می کنند.
اما چرا این افراد به ســمت ایران می آینــد؟ زیرا ایران و 
پاکســتان مهمترین میزبــان ها در چند دهه گذشــته 
بوده اند. اما در ســال ۱۴۰۰ تعداد افرادی کــه به ایران 
آمدند، بیشتر بود که در این باره می توان گفت ایران چند 
ویژگی مثبت از نظر افغان ها دارد که در مهاجرتشان تاثیر 
دارد؛ اول این که که آن ها فکر می کنند اگر به ایران بیایند 
به راحتی کار پیدا می کنند. دوم شــبکه قومی و فامیلی 
افغانســتانی ها در ایران شبکه فعالی اســت. برای مثال 
وقتی فردی اقوامی در ایران دارد پــس آمدن به ایران را 
ترجیح می دهد. به عنوان مزیت دیگر باید گفت ایران یک 
کشور ترانزیتی هم هســت. همسابه ترکیه است و ترکیه 
هم همسایه اروپا. بســیاری از اتباع افغانستانی ایران را 
به مثابه پلی به ســمت اروپا می بیننــد. در حالی که در 

پاکستان چنین امکانی مهیا نیست.

 آیا افزایش ورود مهاجران افغانستانی به ایران 
را می توان در قالــب یک برنامــه ای که به طور 

هدفمند آبشخور خارجی دارد تعبیر کرد؟
نوذر شــفیعی در مقام یک کارشــناس روابط بین الملل 
بیان می دارد: ما در منطقه ای هســتیم که می شــود هر 
اقدامــی را در چارچوب یک پروژه امنیتــی تعریف کرد. 
بزرگترین مزیت نیروی افغان در کشــور مــا نیروی کار 
آن هــا در حوزه های ســخت مانند ساختمان ســازی 
اســت. غیر از این موارد مهاجران افغــان هیچ فایده ای 
برای ما ندارند.به گفته این اســتاد دانشــگاه، معدودی 
افغانســتانی ها ممکن اســت در چارچــوب پروژه های 
خارجی وارد شــوند و تهدیداتی برای امنیت ملی ایران 
به وجود آورنــد. نمی خواهم بگویم که ایــن مهاجران بر 
اساس پروژه ای آمده اند اما این ظرفیت را دارند که از آنها 

به عنوان کارگزاران یک پروژه استفاده شود.



در حالی که منتقدان فرانسوی روایت سینمایی ریدلی 
اســکات از زندگی ناپلئون را به دلیل آن چه »خطاهای 
تاریخی« عنوان شده، نپسندیده اند، واکین فینیکس 
بازیگر این نقش نیز به اســکات پیوسته و معتقد است 
که تفسیر شــخصی از زندگی این امپراتور به جذابیت 

فیلم کمک کرده است.
در حالی که انتقادهای متعددی از »ایرادات تاریخی« 
فیلم »ناپلئون« در روزهای اخیر مطرح شــده اســت، 
فینیکس در دفاع از اسکات عنوان کرد که اگر داستان 
زندگــی ناپلئون بدون تفســیر دراماتیــک به تصویر 

کشیده شود، خسته کننده و حوصله سربر خواهد بود.
فینیکس در مصاحبه ای با فوربز گفت که بخش زیادی 
از زندگی ناپلئون وابســته به تفاسیر شخصی ست؛ »با 

این حال نمی توان بعضی چیزها را تغییر داد.«
»ویدئوی از دو استاد دانشــگاه که کتاب هایی درباره 

ناپلئون نوشــته بودند، می دیدم. یک ساعت 
و نیم فقط درباره حقایق بحــث می کردند، 
درباره زندگی او، و با یکدیگر هم نظر نبودند. 
بنابرایــن، فقط درمورد برخــی رویدادهای 

تاریخی اجماع نظر وجود دارد.«
بازیگر »جوکــر« و »او« در ادامه گفت »اما 
وقتی به روابط شــخصی او نــگاه می کنیم، 

می فهمیــم کــه او نابالغ بــوده و چگونگــی ارتباط 
برقرار کــردن با زنــان را نمی دانســته. چگونه چنین 
موضوعی را می تــوان به تصویر کشــید؟ گاهی اوقات 
به نقطه ای می رســید که می گویید هدف این سکانس 
این اســت و اطلاعاتی که داریم این؛ و این به شــدت 

کسل کننده است.«
وی معتقد اســت این دقیقا جایی است که باید تصمیم 
بگیرید که تفسیر شخصی خود را وارد داستان کنید یا 

با همان اطلاعاتی که در اختیار دارید زندگی 
قهرمان تان را به تصویر بکشید.

»این به نظر جذاب تر می رســد و البته شاید 
هم نباشــد؛ ممکن است شکســت بخورید 
و یا گاهی تصمیم اشــتباهی بگیرید، اما اگر 
انعطاف نداشته باشــید و فقط حقایق را در 
نظر بگیرید... ممکن اســت افرادی بخواهند 
فیلمی بر مبنای واقعیت های تاریخی بســازند، و من 
شخصاً از تماشــای آن آثار لذت می برم. این فیلم یکی 

از آن ها نیست.«
عمده روایت »ناپلئــون« بــر روی قدرت گرفتن وی 
و رابطه اش بــا جوزفین بوهارنه )با بازی ونســا کربی( 
متمرکز اســت؛ با این که به گفته ی منتقدان فرانسوی 
صحنه های نبرد فیلم فوق العــاده از کار درآمده و بازی 
فینیکس و کربی درخشــان اســت، اما چشم پوشی بر 

روی ایرادات تاریخی فیلم، خصوصا »نبرد پیرامیدز« 
و نحوه حضور ماری آنتوانت، غیرممکن است. 

در حالــی کــه »ناپلئون« اکثــراً نقدهــای مثبتی از 
منتقدان دریافت کرده اســت، اما نشــریات فرانسوی 
نســبت به فیلم جدیــد اســکات مهربــان نبوده اند. 
روزنامه ی فیگارو، با اشــاره به فیلم »باربی«، نوشــته 
اســت که »ناپلئون« می تواند به »باربــی و کن تحت 

امپراتوری« تغییر نام دهد.
جی کیو فرانس نیز می نویســد: تماشــای ســربازان 
فرانسوی که در ســال ۱۷۹۳ با لهجه آمریکایی فریاد 
می زنند »زنده باد فرانسه«، عمیقاً ناشیانه، غیرطبیعی 

و خنده دار است.
مــورخ فرانســوی پاتریــس گوئنیفــی نیــز فیلم را 
»ضدفرانســوی« و »حامی بریتانیــا« توصیف کرده 

است.

تصویربرداری مرحله جدید سریال »سلمان فارسی« 
که از نیمه مرداد شــروع شــده بــه کارگردانی داوود 
میرباقری این روزها در شهرک غزالی ادامه دارد و پیش 
 بینی  می شود ساخت فصل ایران این اثر حدود ۲ سال 

به طول بیانجامد.
 تصویربــرداری مرحلــه جدید ســریال »ســلمان 
فارســی« از نیمه مرداد شروع شــده و به کارگردانی 
داوود میرباقری و هنرمنــدی بازیگرانی چون علیرضا 
شجاع نوری، فرهاد اصلانی، محمدرضا هدایتی، بهناز 

توکلی و مجموعه ای از هنروران این روزها در شــهرک 
غزالی ادامه دارد و عوامل در حال ســاخت فصل ایران 

این سریال هستند.
کاروان ســرای مرمــر یکــی از لوکیشــن های ایران 
باســتان اســت که بخشــی از تصویربرداری سریال 
در آنجــا انجام می شــود. فصل ایران باســتان یکی از 
مهم ترین فصل های ســریال »سلمان فارسی« است و 
برای نخســتین بار این دوره از تاریخ به تصویر کشیده 

می شود.

لوکیشــن های این فصل بــا مواد ماندگاری ســاخته 
می شــود تا بعدها در ســریال های دیگر هــم بتوان از 
این لوکیشــن ها بهــره گرفت.پیمان جبلــی، رئیس 
صداوســیما پیش از ایــن درباره این فصل از ســریال 
گفته بود: »برای نخســتین بــار در تاریــخ تلویزیون 
و ســینما، نمایی از ایران باســتان به تصویر کشــیده 
می شود و ســاخت و ساز بســیار خوبی که انجام شده 
است، دستاورد بزرگ مجموعه »ســلمان فارسی« به 
حساب می آید.دکورهای مربوط به ایران باستان جالب 

توجه اســت. دومین نکته پراهمیت اینکه فصل ایران 
سخت ترین مرحله تولید این سریال است. مجموعه ای 
از هنروران و بازیگران حرفه ای و مســلط به کار در این 
فصل حضور دارند و تنها در برداشــت امروز، نزدیک به 
۶۰۰ هنرور و بازیگر مشــغول کار بودند که کار بسیار 

سنگینی است«.
طبق برنامه ریزی، فصل ایران حدود ۲ ســال به طول 
می انجامد. پیش تولید فصل بعدی که حجاز اســت نیز 

از مدتی پیش آغاز شده است.

ناپلئون

سلمان فارسی

 دعواها بر سر »ناپلئون« ریدلی اسکات بالا گرفت

 »سلمان فارسی« چه زمانی به آنتن تلویزیون می رسد؟

شمایل واقعی یک زن شهری در سینمای ایران

 فرهی یکی از کشف های سینمای پس از انقلاب ایران بود

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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خریدار  بیتــا فرهی یکی از کشــف های 
خوب ســینمای پس از انقلاب ایــران بود. 
بازیگری که توانست شمایل یک زن شهری 
را در ســینمای پس از انقلاب ایران نهادینه 
کرده و بر باورپذیری بیشــتر ایــن فیلم ها 

بیفزاید.
بیتا فرهــی بازیگر خوش شانســی بود که 
پایش به ســینما، بــا فیلم مهمــی چون 
هامون باز شــد. مهرجویی هفته ها به دنبال 
بازیگر نقش مهشید می گشت اما چهره ای 
نمی توانســت نظر او را به خــود جلب کند. 
ناصر چشــم آذر کــه در جریــان کنکاش 
مهرجویی بود، در یــک مهمانی که در خانه 
دایی  فرهی برگزار شــده بود، او را دید و به 
مهرجویی معرفی کرد. فرهی تســت داد و 
بلافاصله برای نقش مهشید انتخاب و به این 

ترتیب، پایش به سینمای ایران باز شد.
اینها تنها شانس فرهی نبود، بلکه همبازی 
شدن با ستاره بزرگی چون خسرو شکیبایی 
و راهکارهایــی که شــکیبایی قدرتمند به 
فرهی آماتور می داد، ســبب بیشــتر دیده 
شــدن بازی او شــد. همین بازی سبب شد 
تا او برای بازی در نخســتین نقش آفرینی 
زندگی اش، دیپلم افتخار جشــنواره فجر را 
به دست بیاورد. ســونامی هامون سبب شد 
تا ۳ ضلع مهم این فیلم یعنــی مهرجویی، 
شکیبایی و فرهی، در فیلم بعدی یعنی بانو 
نیز با یکدیگر همکاری کننــد. بانو، هامون 
زنانه ای بود که بخشــی از توانمندی حسی 
فرهی را به تصویر کشــید. بازیگری که در 
بیشترین سکانس های این فیلم زنانه حضور 
داشت و توانست اســتقلال فردی خوبی از 

خود به عنوان یک بازیگر به نمایش بگذارد.
بانو، ۷ سال توقیف شد و فرصتی پیش نیامد 
تا دومین هنرنمایــی فرهی، در همان زمان 
روی پرده دیده شــود که اگر دیده می شد، 
شــاید مســیر بازیگری فرهی، تغییر پیدا 
کــرده و به سمت وســویی دیگــر متمایل 
می شــد. با این حال، هم خوش شانســی و 

هم خوش ســلیقگی فرهی، او را در مســیر 
خوبی قرار داد چرا که در ســومین فعالیت 
حرفه ای خود در سینما، در یکی از بهترین 
ساخته های ســینمایی احمدرضا درویش 
)کیمیا( بــه ایفای نقــش پرداخت، آن هم 
روبروی خسرو شــکیبایی. فیلمی که او را 
برای دومین بــار، به عنوان نامــزد بهترین 
بازیگر نقش اول زن جشــنواره فجر مطرح 

کرد.
بیتا فرهی طــی یک دهــه ابتدایی حضور 
خود در ســینما، شــمایل زنی روشن فکر و 
پرصلابت را داشت که می شد او را به مدنیت 
درحال گذار اجتماع ایران منتسب دانست 
فرهی، در آن سال ها شمایل زنی روشن فکر 
و پرصلابــت را داشــت که می شــد او را به 
مدنیت درحال گذار اجتماع ایران منتسب 
دانســت. حضور او در خانواده ای فرهنگی 

نقش ویژه ای در این رهیافت داشت.
فرهی در ســال ۷۵، بــازی در هتل کارتن 

ســیروس الوند را پذیرفت که شاید چندان 
متناســب بــا ۳ کار اول او نبــود و البته که 
آورده ای نیز برای او نداشــت. پــس از این 
کار، فرهــی در اقدامی عجیب، در ســریال 
ســرزمین ســبز به ایفای نقش پرداخت. 
احتمالا محبوبیت فصل نخست این سریال 
)خانه سبز( و البته حضور خسرو شکیبایی 
در این ســریال، اصلی ترین دلایل پذیرش 
این کار بود. زوج شــکوهمند سینما، این بار 
در تلویزیون شــکل نگرفت تا فرهی، پس از 
چند سونامی ســینمایی، اتفاق خوبی را در 
میانه دهه ۷۰ رقم نزند. هرچند که بازی در 
فیلم زندگی اصغر هاشمی و همبازی شدن 
او با خسرو شکیبایی برای پنجمین بار طی 

۸ سال نیز اتفاق خاصی را به همراه نداشت.
در اواخر دهه ۷۰، اتفاق هــای بهتری برای 
فرهی رخ داد؛ بازی در فیلم اعتراض مسعود 
کیمیایی و بازگشت به سینمای مهرجویی 
با فیلــم میکــس و البته حضــور کوتاه در 

خانه ای روی آب بهمن فرمان آرا، سبب شد 
تا این دهه که شروعی شکوهمند و میانه ای 
ضعیف داشــت، با اتفاق های خوبی به پایان 

برسد.
در انتهای دهه ۷۰، فرهی طی یک انتخاب 
جالب، در ســریال ولایت عشــق به ایفای 
نقــش پرداخت و برای ۴ ســال، عــلاوه بر 
ســریال مهدی فخیم زاده، در سریال های 
پدر خاک و طلسم شــدگان بازی کرد. این 
سریال ها، اگرچه اتفاق چندانی را در کارنامه 
این بازیگر رقم نزد امــا بخش های دیگری 
از توانمندی فرهــی را در قالب نقش هایی 
متفــاوت بــه رخ کشــید و کرســی وی را 
به عنوان بازیگــری در هیبت های مختلف 

تثبیت کرد.
فرهــی هرچنــد در تلویزیــون، چنــدان 
اقبالی به دســت نیاورد اما بــرگ برنده او، 
همچنان در ســینما بــود. او در نیمه دوم 
دهــه ۸۰ در کارهایــی چــون خون بازی 

رخشــان بنی اعتماد، پــارک وی فریدون 
جیرانی، خاک آشــنای بهمــن فرمان آرا، 
شــیرین عبــاس کیارســتمی و در انتظار 
معجزه رســول صدرعاملی، به ایفای نقش 

پرداخت.
شیش و بش، بشــارت به یک شهروند هزاره 
سوم، دوران عاشــقی، برادرم خسرو، وقتی 
برگشــتم و موافقت اصولی و سریال نمایش 
خانگی رقص روی شیشه ترکیب بازی های 
فرهی در دهه ۹۰ را تشــکیل می دهد. قطعا 
مهم ترین اتفاق ســینمایی برای فرهی در 
دهه ۹۰، همکاری بــا مهرجویی پس از ۲۰ 
ســال در لامینور بود که به عنــوان آخرین 
کار وی به ثبت رســید. به ایــن ترتیب، بیتا 
فرهی که با کاری از مهرجویی به ســینمای 
ایران معرفی شد، با فیلمی از این کارگردان 

بزرگ، با سینما وداع کرد.
فرهی در دهه ۹۰، چنــد کار تلویزیونی نیز 
داشــت که ایراندخت و از یاد رفته، ازجمله 
آنها به حســاب می آید. او همچنین سال ها 
پیش در سریال سرزمین مادری حاضر شد 
و نقش اقدس الملوک بختیاری را بازی کرد 
که این ســریال هم اکنون در شبکه ۳ سیما 
در حال پخش است. نکته جالب آن که بازی 
فرهی در این ســریال، هفته گذشته با فوت 
این کاراکتر به پایان رســید و همین که این 
بازیگر در آن ســریال فوت کرد، درعالم غیر 

فیلم نیز بدرود حیات گفت.
فرهی یکی از کشــف های خوب سینمای 
پس از انقــلاب ایــران بــود. بازیگری که 
توانســت شــمایل یک زن شــهری را در 
سینمای پس از انقلاب ایران نهادینه کرده 
و بر باورپذیری بیشــتر این فیلم ها بیفزاید. 
این عملکرد در ســال هایی که ســینمای 
اجتماعــی ایــران، هم پا و حتــی جلوتر از 
جامعه، در حال پوســت اندازی و حرکت به 
ســمت مدرنیته بود، ارزشــمند تلقی شده 
و این همانــی خوبی را در این آثــار رقم زده 

است.

در یک کارگاه آموزشی

مجید مجیدی درباره سقوط سینما هشدار داد
خریدار  مجید مجیدی کارگردان سینما 
با انتقاد از ســریال های پلتفرم ها، نسبت به 
ســقوط ســینما و افت مخاطب تلویزیون 
هشــدار داد و گفت: مخاطــب تلویزیون به 
۱۰-۱۵ درصــد رســیده و بخشــی از این 

درصد تماشاچی فوتبالند!
 به نقل از ســتاد خبری دومین جشــنواره 
ملی چندرسانه ای میراث فرهنگی، کارگاه 
آموزشــی »بازنمایــی مردم شناســی در 
سینما« با حضور مجید مجیدی کارگردان 
سینما عصر روز شــنبه ۴ آذر در روز نخست 
کارگاه های جشنواره در سالن نشست های 

موزه ملی ایران برگزار شد.
این سینماگر در بخشی از این کارگاه گفت: 
به عنوان هنرمنــد در مقابل بزرگی فرهنگ 
و هنــر این ســرزمین، احســاس کوچکی 
می کنم. اگــر نتوانیــم میــراث فرهنگی 
خودمان را منتقل کنیم، آسیب های جدی 
خواهیم خورد. افغانســتان را مثال می زنم 

که با وجود برخورداری از تمدن غنی هرات 
هیچ اثری از آن تمدن ندارد و این باعث شده 

هویت هرات از بین رود.
وی ادامــه داد: در اواخــر دهــه ۷۰ بــه 
جشــنواره ای در توکیو رفتــم. آنجا مردم 
و اعضای جشــنواره می گفتند شــناخت 
ما از ایران محدود به اخبــار بود. می گفتند 
فکر می کردیم همه مردم ایران تروریســت 
هســتند، اما با دیــدن فیلم هــای ایرانی 
دریافتیم ایرانیان چه فرهنگ غنی و پرباری 
دارند. ســوزان ســانتاگ منتقد برجسته 
آمریکایی نیز بعــد از دیدن فیلم »بچه های 
آســمان« گفــت مقابل فرهنــگ و تمدن 
ایرانی ســر تعظیم فرود می آورد. متأسفانه 
در ســال های اخیر به فرهنــگ و هنر نگاه 
مناســب نشــده، درحالی که در شــعارها 
همیشــه شــاهد حمایت از فرهنگ و هنر 

هستیم!
کارگردان فیلم »رنگ خــدا« با بیان اینکه 

ســینمای ایران در دهــه ۷۰ و ۸۰ به اوج 
بالندگی رســید، عنــوان کــرد: بالندگی 
ســینمای ایــران در ســال های اخیر کم 
شده اســت، در خطر ســقوط قرار داریم و 
به نوعی دســتخوش روزمرگی شــده ایم. 
یکــی از دلایل این روزمرگــی، کوتاه بودن 
عمر مدیران فرهنگی اســت زیــرا مدیران 
می خواهند تنها در دوره خودشــان نتیجه 

سیاستگذاری شان را ببینند.
وی در بخشــی دیگــر از ایــن کارگاه بــه 
انتقــال تجربه خــود در زمینــه بازنمایی 

مردم شناسی در سینما پرداخت.
این کارگردان ســینما با بیان اینکه امروزه 
دسترسی جوامع بشــری به ارتباطات زیاد 
شــده اســت، تصریح کرد: چند سال پیش 
بــا رواج ســریال های ترکیــه ای این خطر 
احســاس شــد که خانواده هــا در معرض 
خطــر فرهنگی قــرار گرفته انــد. بنابراین 
پلتفرم ها شــکل گرفت اما متأسفانه آثاری 
را در پلتفرم ها می بینیم که از ســریال های 
ترکیه ای ســخیف ترند! تلویزیــون هم به 
دلیل گسســتی که با مخاطــب پیدا کرده، 
تماشــاگرانش به ۱۰ - ۱۵ درصد رســیده 
اســت و بخشــی از این درصد تماشــاچی 

فوتبالند!
مجیدی در ادامه خاطره ای از نحوه ساخت 
فیلم »خورشــید« ذکر کرد و گفت: روزی 

پشــت فرمان، دختر گل فروشی به من یک 
شاخه داد و گفت این گل را به خاطر ساخت 
فیلم »بچه های آســمان« به من می دهد. 
این اتفاق انگیزه ای بود تا فیلم »خورشید« 
ساخته شــود. در »خورشــید« از بچه های 
کار استفاده کردم که روح الله زمانی یکی از 
آن بچه ها بود. روح الله زمانــی قبل از اینکه 
وارد حوزه هنر شــود از چند مدرسه اخراج 
شده بود اما به واسطه ورود به عرصه هنر به 
جایی رسید که مدرسه برای او بزرگداشت 
برگزار کرد.مجیدی در پایــان با بیان اینکه 
تاریخ و فرهنگ باید نقشــه راهمان باشد، 
تاکید کرد: در کارهای عباس کیارســتمی 
هویت مشــاهده می کنیم. من نیز در آثارم 
تلاش کردم بــه هویت دینــی و ملی نگاه 
داشته باشم.کارگاه های جشنواره در بخش 
تهران توسط پژوهشــگاه میراث فرهنگی و 
گردشــگری به میزبانی موزه ملــی ایران 

برگزار می شود.

گفتگو با مهسا قریشی
خاکسپاری بیتا فرهی سه شنبه

فرزند بیتــا فرهی که برای بدرقــه مادرش به ایران آمده اســت،گفت: 
مادرم ایران را دوســت داشــت و دلش می خواســت در خاک وطنش 
آرام بگیرد و سه هفته پس از بازگشــتش به ایران در خاک وطنش آرام 

خواهد گرفت.
»هرگز نمیرد آن که دلش زنده شد به عشــق ثبت است بر جریده عالم 
دوام ما« مهسا قریشی که با ایسنا صحبت می کرد، سخنانش را اینگونه 
آغاز کرد و گفت: خانم بیتا فرهی سه هفته قبل، از من خداحافظی کرد 
و به ایران امد و حالا مــن برای خداحافظی با او آمــده ام. مادرم مردم و 
سرزمین مادریش را دوست داشت و همیشــه می گفت من را در قطعه 
هنرمندان خاک نکنید و می خواست در بین مردم و در آغوش مادرش 

آرام گیرد.
وی ادامه داد: ما نیز طبق وصیت خانم فرهی، ایشــان را در میان مردم و 

کنار مادرشان در بهشت زهرا به خاک می سپاریم .
به گفته ی او؛ مراسم خاکسپاری روز سه شنبه ۷ آذر ماه از خانه سینما ۲ 
در خیابان وصال در ساعت ۹ صبح به سمت قطعه ۷۹ بهشت زهرا انجام 
می شــود. بدین وسیله از همه مردم و دوســتدارانش میخواهیم که در 

بدرقه مادرم که عاشق مردم، زندگی و کشورش بود، حاضر شوند.
فرزند بیتا فرهی از همه مردم و هنرمندانی که از روز گذشــته با او ابراز 
همدردی کردند، تشــکر کرد و گفت: سه شــنبه برای بدرقه مادرم در 

خاک وطنش و در کنار مردم خواهم بود.
بیتا فرهی ۴ آذر ماه بــه دلیل عارضه ریه و قلبی در بیمارســتان دی از 

دنیا رفت.

بررسی دغدغه ذهنی تمام پسرها؛ چالش های 
سربازی در »صفر- یک«

تهیه کننده مســتند »صفر- یک« در رابطه با مخاطبــان این اثر گفت: 
مخاطب کانونی این مستند هم نیروهای مسلح و هم افرادی هستند که 
به نوعی با مسئله ســربازی درگیرند. در لایه بعدی مخاطبان عمومی تر 
می شود، به هرحال سربازی دغدغه گوشــه ذهن تمام پسرها در ایران 
است که مشــمول خدمت ســربازی می شوند. مســتند »صفر- یک« 
جدیدترین تولید موسســه آرمان هنــر انقلاب بــه کارگردانی مهدی 
انصاری و تهیه کنندگی ســید مهدی دزفولی است که به بحث و بررسی 
چالش های سربازی نخبگان در شرکت های دانش بنیان پرداخته است.

این اثر مســتند که در بخش نقد درون گفتمانی به عنوان نامزد کسب 
عنوان برگزیده ســیزدهمین جشــنواره مردمی فیلم عمار در بخش 
مسابقه مستند معرفی شد، به چالش ســربازی نخبگانی می پردازد که 
در شرکت های دانش های بنیان مشغول فعالیت هســتند اما به دلیل 
اجبار برای انجام خدمت ســربازی در محیط های خارج از شرکت های 
دانش بنیان، هم زندگی آنان دچار چالش می شــود و هم شرکت های 
دانش بنیان به دلیل محروم شــدن از یک نیروی مختصص خود، دچار 

چالش های جدی و بعضا حاد می شوند.

نمایش عینی چالش های سربازی
مهدی انصاری کارگردان مســتند »صفر- یک« در رابطه با ایده تولید 
این مســتند گفت: بحث سربازی همیشه مســئله بوده است. سربازی 
یکی از دغدغه هایی است که باعث شده پسران مدام طول تحصیل خود 
را طولانی تر کنند. از این جهت خیلی ها هســتند که گوشــه ذهنشان 
مسئله سربازی هست و همواره استرس و دغدغه آن را با خود به همراه 
دارند. به خصوص زمانی که بحث خودکشــی و مهاجرت ها مطرح شد 
این قضیه را برای من جدی تر کرد که با گروهی از دوستان صحبت کنم 
و یک مستند در این باره بســازیم تا چالش های این حوزه را به صورت 

عینی نمایش دهیم.
انصاری ادامه داد: زمانیکه ما ساخت این مســتند را شروع کردیم تیم 
دیگری هم بودند که می خواســتند کاری درباره ســربازی بسازند و از 
زاویه دیگری مساله سربازی اجباری را بررســی کنند. به همین خاطر 
مسئله ای پیش آمد که ما چگونه به موضوع سربازی پرداخت و مطالبه 
گیری کنیم و از چه زاویــه ای می توان به این موضوع نــگاه کرد؟ افراد 
زیادی در این باره صحبت کرده انــد. برخی معتقد بودند که به طور کل 
بحث سربازی حذف شود و دیگر چیزی به نام سربازی اجباری نداشته 

باشیم.

مطالبه گری از نهادهای دولتی و حکومتی ظرافت هایی دارد
کارگردان مســتند »صفر- یک« افــزود: از طرفی مســئول تصمیم 
گیرنده نیروهای مسلح است و مســلما مطالبه گری از نهادهای دولتی 
و حکومتی ظرافت هایی دارد و نمی توان بــدون فکر و ایده قبلی کاری 
را انجام داد و بحث حساســی را مطرح کرد. به همین دلیل اگر بخواهد 
مطالبه گری درســتی انجام شــود که باعث اتفاقی باشــد باید خیلی 
دقیق تر به مسئله پرداخت کرد. صرف زدن تیتر و ساخت مستندهای 
جنجالی اتفاق مثبتــی را رقم نمی زند. به همین دلیل ما دســت روی 
سوژه ای گذاشــتیم که خود نیروهای مســلح آن را انجام داده و نتیجه 

گرفته است.
وی خاطر نشان کرد: ما در این مســتند به مشکلات سربازی پرداختیم 
و برای آن راه حل ارائه داده ایم. درواقع نکته ما این اســت که نیروهای 
مسلح روشــی را برای بخشــی از جامعه ایجاد کرده که بازخوردهای 

مثبتی داشته است. حالا زمان آن است که این روش گسترده تر شود.

دغدغه اصلی ساخت مستندی برای سربازی چه بود؟
سید مهدی دزفولی،  تهیه کننده مستند »صفر- یک« نیز در خصوص 
اینکه چرا این اثر از این زاویه به مقوله ســربازی پرداخته اســت، بیان 
کرد: ما طبق آمار ۹۴۰۰ شــرکت دانش بنیان داریم که تا حدود یکی 
دوسال قبل آماری که برای پذیرش سرباز داشتند ۵۰۰ نفر بود که حالا 
این آمار به ۱۵۰۰ نفر رسیده اســت و در واقع چیزی کمتر از یک ششم 
شرکت های دانش بنیان سهمیه برای جذب ســرباز دارند. بگذریم که 
برخی از این شــرکت ها آنقدر وسیع و پر تعداد هســتند که شاید ۴۰-

۵۰ عدد سهمیه ســرباز هم برای آنها کم باشد، شــرکت هایی همانند 
دیجی کالا و ... . این آمار تنها برای شــر کت هایی هســت که در وسعت 

کوچک تری فعالیت می کنند.
وی افزود: همانطور که مثال زدم شرکت هایی مثل دیجی کالا که تعداد 
کارمندان بالایی دارد و نیروهای کلیدی آنها در سمتهایی که برایشان 
مهم است باقی بمانند و اگر به سربازی بروند روندی کاری شرکت دچار 
اختلال می شود این دغدغه را به وجود آورد که کاری تولید شود که این 
شرکت های دانش بنیان به شکل تخصصی بتوانند نیروهای خودشان 
را به عنوان ســرباز در شــرکت خود داشته باشــند تا در آنجا مشغول 
به خدمت شوند و شــرکت هم آســیب نبیند. نظام هم در این شرایط 
می تواند از آن سرباز با بهره وری بهتری استفاده کند. این دغدغه اصلی 

ما برای ساخت مستند بود.
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میدان

مهاجمان تیم فوتبــال النصر آمار بســیار خوبی را در 
لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲۳ از خود به جای گذاشته اند.

 تیم فوتبال النصر عربســتان  امروز دوشــنبه ۶ آذر در 
پنجمین بازی خود در مرحلــه گروهی لیگ قهرمانان 
آسیا ۲۰۲۳ به مصاف تیم پرســپولیس خواهد رفت. 
»لوئیس کاسترو« ســرمربی تیم النصر برای این بازی 
تمام بازیکنان خــود را در اختیــار دارد و دغدغه ای از 
این بابت ندارد. النصر که تقریباً صعود خود را به عنوان 
صدرنشــین گروه E به مرحله حذفــی لیگ قهرمانان 
آســیا قطعی کرده اســت با خیالی آســوده به مصاف 

شاگردان یحیی گل محمدی می رود.
النصــر اگــر تنهــا یــک امتیــاز از دو بازی 
باقی مانــده خود در آســیا به دســت آورند 
می توانند به عنوان صدرنشــین راهی مرحله 
حذفی شــوند. این تیم ۴ روز پــس از دیدار با 
پرســپولیس باید در لیگ حرفه ای عربستان 
به مصاف الهلال که دیداری بسیار مهم برای 

آنها تلقی خواهد شــد، برود.الهلال و النصر به ترتیب با 
۳۸ و ۳۴ امتیــاز در مکان هــای اول و دوم جدول لیگ 
حرفه ای عربســتان قرار گرفته اند و این دیدار می تواند 

حکم مــرگ و زندگــی را برای هــر دو تیم 
داشــته باشــد. النصر ۵ دیدار اخیر خود در 
لیگ عربســتان را با برُد پشت ســر گذاشته 
است و کاســترو نمی خواهد به همین راحتی 
رکورد ۱۰۰ درصــد پیروزی هــای خود در 
بازی های اخیــر را از بین ببرد.»اندرســون 
تالیسکا«، »کریســتیانو رونالدو« و »سادیو 
مانه« ســه مهاجم اصلــی این تیم در ۴ بازی آســیایی 
روی هم رفتــه ۱۰ گل به ثمر رســانده انــد، در طرف 
مقابل پرسپولیســی ها در ۴ بازی خــود تنها ۴ گل وارد 

دروازه حریفان کرده اند که نشــان می دهد سه بازیکن 
خارجی النصر به تنهایی ۵/۲ برابر کل تیم پرســپولیس 
در آسیا گل زده اند.طبق اعلام سایت های آماری، النصر 
در این فصل از لیگ قهرمانان آســیا تا پیــش از دیدار با 
پرسپولیس ۸/۷ امتیاز کسب کرده و کریستیانو رونالدو 
با میانگین ۱۱/۸ امتیاز، بهترین آمار را در بین سایر هم 
تیمی های خود داشته اســت.در صورتی که کاسترو در 
دیدار با پرســپولیس از ترکیب اصلی تیم خود استفاده 
کند، خط دفاع و دروازه سرخپوشــان کار راحتی را در 

مقابل بازیکنان آماده النصر نخواهد داشت.

فدراسیون شطرنج به زودی همکاری با مربی خارجی 
را آغاز می کند که برخلاف مربیان قبلی در حد و اندازه 
ملی پوشان این رشته هست و می تواند کمک حال آنها 

برای آمادگی بهتر باشد.
در اختیار گرفتن مربی خارجــی و همکاری با او در 
بخش های مختلف، یکی از برنامه ها و در عین حال 
دغدغه های همیشــگی فدراسیون شــطرنج بوده 

است. در همین راســتا این فدراسیون پیش از بازی 
های آســیایی اقدام به جذب »ســرگی تیویاکف« 
کرد تا به صــورت اختصاصی برای هــر یک از ملی 
پوشــان کلاس های آموزشی و رفع اشــکال برگزار 

کند.
این مربی روســی الاصل همکاری کوتاه مدتی با ایران 
داشــت و برای همین همکاری هــم متقاضی دریافت 

۱۰۰ دلار برای هر ساعت حضور در کنار شطرنجبازان 
شده بود. 

جذب این مربی و هزینه صرف شده برای آن اما رضایت 
خاطر همه ملی پوشــان را فراهم نکرد کما اینکه سید 
محمد امین طباطبایی صراحتا نســبت به این مسئله 
انتقاد کرد و گفت که مربی روســی کــه برای تیم ملی 

جذب شده در حد و اندازه های ما نیست.

اگرچه تیم ملی شــطرنج مردان ایران بعــد از حضور 
»سرگی تیویاکف« و از شــرکت در بازی های آسیایی 
موفق به کســب عنــوان تاریخــی قهرمانی شــد اما 
فدراسیون شــطرنج به منظور جلب رضایت همه ملی 
پوشان به ویژه نفرات اول تیم ملی که جایگاه بالایی در 
شطرنج جهان دارند، رایزنی برای جذب مربی خارجی 

در حد و اندازه آنها را ادامه داد.

فوتبال

شطرنج

خریدار  دو نماینده باقــی مانده فوتبال 
ایــران در مرحله گروهی لیــگ قهرمانان 
آســیا برای صعود به مرحله بعــد باید دو 
دیدار باقی مانده شــان را با پیروزی پشت 
ســر بگذارند و یک لغزش کار را ســخت 

خواهد کرد.
تیم فوتبال پرسپولیس در هفته پنجم لیگ 
قهرمانان آســیا  امروز دوشنبه ۶ آذر باید در 
ورزشگاه مرسول پارک شــهر ریاض رو در 

روی النصر قرار گیرد. 
شاگردان یحیی گل محمدی با دو برد، یک 
تساوی و یک شکســت و تفاضل مثبت یک 
با ۷ امتیــاز در رده دوم جدول گروه E جای 

گرفته اند.
در فرمت جدید لیگ قهرمانان آســیا تمام 
تیم های دوم مرحله های گروهی مستقیماً 
راهی دور حذفی نخواهند شد و سه تیم برتر 
۵ گروه، همراه با تیم های صدرنشــین جواز 
حضور در مرحله حذفی را به دست خواهند 

آورد.
در حال حاضــر تیم های نوبهار، ســپاهان، 
نســف قارشــی، پرســپولیس و پاختاکور 
تیم هــای دوم مرحله های A تــا E منطقه 
غرب آســیا را تشــکیل می دهنــد. نوبهار 
ازبکســتان ۱۰ امتیازی اســت و در صدر 
تیم های دوم قرار دارد، تیم های ســپاهان، 
نســف قارشــی و پرســپولیس هر سه ۷ 
امتیازی هســتند و بر حســب تفاضل گل 
در رده های دوم تا چهارم جــای گرفته اند. 
تفاضل گل پرسپولیس مثبت یک و تفاضل 

نسف قارشی مثبت دو است.

کار سخت پرسپولیس مقابل النصر
پرســپولیس مســلماً مقابل النصــر کار 
راحتی نخواهد داشــت اما نســف قارشی  
امروز به مصاف تیم الفیصلــی اردن که در 
انتهای جدول گروه B قــرار دارد، می رود 
و بعید اســت که در خانه و مقابل هواداران 
خود نتواند نماینده اردن را شکســت دهد. 

با توجه به اینکه فاصله الشــارجه امارات به 
عنوان صدرنشین گروه B و نسف قارشی به 
عنوان تیم دوم همین گروه تنها یک امتیاز 
اســت، شــاگردان »روزیکول بردیو« نیم 
نگاهی هم به لغزش الشــارجه مقابل السد 
دارند تا خــود را به صدرجــدول این گروه 

برسانند.
یکــی دیگر از رقیبــان پرســپولیس برای 
رسیدن به مرحله حذفی تیم سپاهان است. 
شــاگردان ژوزه مورایس با پیروزی تاریخی 
۹ بر صفر مقابل آلمالیق ازبکستان، تفاضل 
مثبت ۸ را در جــدول بهترین تیم های دوم 
مرحله های گروهــی دارند. ســپاهان هم 
همانند پرسپولیس  امشــب دیدار راحتی 
ندارد و زردپوشان باید به مصاف تیم نیروی 
هوایی عــراق بروند. هر دو تیم ســپاهان و 
نیروی هوایی ۷ امتیازی هستند و بر حسب 
تفاضل گل در رده های دوم و ســوم جدول 

گروه C جای گرفته اند.

شاگردان مورایس به دنبال خلق یک 
پیروزی دیگر در آسیا

سپاهان بر خلاف پرسپولیس در این دیدار 
میزبان اســت و آنها در ورزشــگاه آزادی به 
مصاف نیــروی هوایی می رونــد. همچنین 
شاگردان مورایس این شانس را دارند تا در 
صورت اینکه الاتحاد در دیدار برابر آلمالیق 
امتیاز از دست دهد، با پیروزی برابر نیروی 
هوایی به صدر جدول این گروه صعود کنند.

نوبهار ازبکســتان هم که به نســبت سایر 
تیم ها وضعیت بهتری دارد، روز سه شنبه ۷ 
آذر و در دیداری فوق العاده حساس باید در 
خانه به مصاف الهلال عربستان برود. هر دو 
تیم ۱۰ امتیازی هستند و نوبهار با پیروزی 
در این بازی ضمن اینکه می تواند شــگفتی 
ســاز شــود، الهلال را به جــدول برترین 
تیم های دوم مرحله های گروهی بفرســتد 
و در هفتــه پایانــی مرحلــه گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا این تیم همراه با پرسپولیس، 

سپاهان و نسف قارشی برای صعود به مرحله 
حذفی رقابت داشته باشد.

صادقی، عالیشاه و بیرانوند بهترین های 
پرسپولیس در لیگ قهرمانان

پرســپولیس برای صعود به مرحله حذفی 
چیزی برای از دست دادن ندارد و در هر دو 
بازی باید برای پیروزی بــه میدان برود. در 
صورت از دست دادن امتیاز پرسپولیسی ها 
باید چشــم به نتیجه دیگر حریفان خود در 
جدول تیم های دوم لیگ قهرمانان آســیا 
بدوزند تا تکلیف آنها برای ادامه مســابقات 

آسیایی معلوم شود.
طبق اعلام سایت های آماری، پرسپولیس 
در این فصل از آســیا تاکنون نمره ۹۴/۶ را 
به دست آورده است و ســعید صادقی، امید 
عالیشاه و علیرضا بیرانوند به ترتیب با  ۶۰/۷،  
۵۰/۷ و ۴۵/۷امتیاز بهترین آمار را نسبت به 

سایر هم تیمی های خود داشته اند.

سپاهان و پرســپولیس در مکان های دوم و 
چهارم این جدول قرار گرفته اند.

دیدار راحت پرسپولیس در هفته 
پایانی مقابل سایر رقبا

در هفته پایانی لیگ قهرمانان آســیا، نوبهار 
ازبکســتان با مومبای ســیتی هنــد بازی 
دارد که برای نماینــده هند این دیدار کاملًا 
تشــریفاتی خواهد بود و در صــورت عدم 
نتیجه گیری در بازی ســه شنبه ۷ آذر، این 
دیدار می توانــد برای نماینده ازبکســتان 
سرنوشــت ســاز باشــد اما بعید است که 
آنها بــرای پیروزی در این بازی به دردســر 

بخورند.
سپاهان در هفته آخر مرحله گروهی مصاف 
بسیار حساس و ســختی را در جده و مقابل 
الاتحاد عربستان خواهد داشــت و با توجه 
به حواشــی بازی رفت این دو تیم که با رأی 
AFC با پیروزی نماینده عربســتان همراه 
بود، این بازی می تواند حکــم انتقام گیری 

هم برای شاگردان مورایس داشته باشد.
نسف قارشــی هم در بازی آخر خود باید در 
ورزشگاه جاســم بن حمد دوحه به مصاف 
الســد قطر برود. نماینده ازبکستان هم در 
این بازی خارج از خانــه کار راحتی نخواهد 
داشــت تا پیش از برگزاری دیدارهای هفته 
پنجم هر دو تیم نسف قارشی و السد شانس 
صعود به مرحله حذفــی را دارند و باید دید 
سرنوشــت دیدارهای آنها چه خواهد شد تا 
میزان حساســیت این بازی در هفته پایانی 

مشخص شود.
پرســپویس هــم در بــازی آخر خــود در 
ورزشگاه آزادی و در مقابل هواداران خود با 
الدحیل قطر بازی دارد و بــا توجه به حذف 
این تیم قطری، پرسپولیسی ها کار به مراتب 
راحت تــری را در مقابل ســایر رقبای خود 
خواهند داشــت و می توانند با کســب یک 
پیــروزی خانگی در مقابل هــواداران خود 

جشن صعود به مرحله حذفی را بگیرند.

هفته پنجم لیگ قهرمانان آسیا؛آمار فوق العاده خط هجومی النصر

جذب مربی خارجی برای تیم ملی شطرنج

بسکتبال در مسیر سراشیبی؛ به داد این رشته برسید!
خریدار  بســکتبال ایران مدت هاست که 
حال و روز خوبی ندارد و به نظر می رسد نیاز 
به عزمی جدی وجود دارد تا این رشــته از 

شرایط کنونی خارج شود.
موضوع فدراســیون بســکتبال تنها عدم 
نتیجه گیری در مســابقات نیســت. آنچه 
نگرانی ها را افزایش داده، مســیر اشــتباه 
مدیریتی یا ناآشــنایی به اصــول مدیریت 
ورزشی است که آینده ای مبهم از این رشته 
را در اذهان دوســتداران و دلســوزان این 

ورزش دانشگاهی، رقم زده است.
شــاید بتوان گفت از ۹ اســفند ۱۴۰۰ که 
جواد داوری در انتخابات ریاست فدراسیون 
بسکتبال پیروز شــد، کمتر اتفاقات مثبت 
در این فدراســیون رخ داده است. برکناری 
مصطفــی هاشــمی از هدایت تیــم  ملی 
بزرگسالان، عزل رمضان از سرمربیگری تیم  
نوجوانان و رأی به پایان همکاری محمدرضا 
اسلامی با تیم  جوانان، همگی با ناکامی های 
غیرقابل انتظــار و ناامیدکننــده برای این 

تیم ها همراه بود.
مصطفی هاشــمی به اذعان کارشناســان 
این رشــته، باخت غیرقابل انتظــاری برابر 
قزاقســتان در پنجــره  دوم انتخابــی جام  
جهانی متحمل شــد که بیشــتر شبیه یک 
اتفاق بســکتبالی بود تا ضعــف مربیگری، 
اما به ســرعت و بنا به هیچ دلیل کارشناسی 
اعلام شده ای، از ســوی رئیس فدراسیون، 

برکنار شد تا برخی شائبه ها مطرح شود.
این تیم در کاپ آسیا و انتخابی جام  جهانی 
تا بدان  حد ضعیف ظاهر شد که نه به جمع ۴ 
تیم کاپ آسیا صعود کرد و نه در پنجره های 
انتخابی موفــق بود و فقط بــه صرف نتایج 
قزاقســتان مقابل اســترالیا و عدم حضور 
اســترالیا در ایران برای بازی برگشــت، به 
جام جهانی صعود کرد )۶ باخت از ۸ بازی(. 
در بازی های آســیایی نیز، در کمال تعجب 
به نیمه نهایی هم نرســید و با اختلاف یک 

امتیاز به فیلیپین باخت.
تعویض مصطفی هاشــمی و آمدن ســعید 
ارمغانی و ســپس برکناری این سرمربی و 
انتصاب هاکان دمیر با توجه به ناکامی های 
محض در جام جهانی و انتخابی، مســیری 
اشــتباه بود که شــاخص ترین بازیکن تیم  
ملی یعنــی حامد حدادی هم به آن اشــاره 

کرد.
ناکامی ۲ دوره  متوالی تیــم  ملی نوجوانان 
در راهیابی به رقابت های جهانی و شکست 
غیرقابل توجیه در مســابقات جوانان آسیا 
در تهــران از دیگر نتایج عجیــب این دوره 
به شــمار می رود. هر چند در تیم های ملی 
بسکتبال نوجوانان و بزرگسالان، به  نسبت 
گذشته اتفاق های نســبی بهتری رخ داده، 

اما با موفقیت همراه نبود.
تیم های بســکتبال ۳ نفره هــم اتفاق های 
خوبــی را رقــم نزدنــد و به جز یــک مقام 

سومی در بازی های همبستگی کشورهای 
اسلامی که از ســطح خوبی برخوردار نبود، 

کار دیگری انجام نشد.
از همه بدتر، عــدم اعزام برخــی تیم ها به 
مســابقات برون مــرزی، آن هــم به دلیل 
مدیریــت حاکــم بــر امــور فدراســیون 
)به خصــوص در بخــش بین الملــل( که 
نتوانست به وظیفه خود عمل کند، تا حدی 
که ســرمربی یونانــی تیم  ملی بســکتبال 
بانوان بیش از ۲ ســاعت در مسیر بازگشت 
از رقابت هــای کاپ آســیا در فــرودگاه 

بین المللی امام خمینی )ره( معطل ماند.
فدراســیون بســکتبال در زمینه  برگزاری 
دوره هــای مربیگری و طــرح رتبه بندی ها 
هم با شکست مواجه شده و حتی دوره های 
استعدادیابی برگزار شده، بیشتر به جنبه پر 
کردن تقویم و فقط برگزار کــردن دوره ها 

ختم شده است.
انتصاب های عجیب در تیم  ملی بســکتبال 
بزرگسالان، به ویژه در جایگاه مدیر اجرایی 
و مدیر رســانه ای هــم ســؤال برانگیز بود 
به گونه ای که حتی برخــی از این انتصاب ها 
حتی بدون ســابقه  حرفه ای در پست های 

تصدی شده توسط افراد، صورت می گرفت.
عزل ونصب های اخیر در ساختار فدراسیون 
هم تاحد بســیاری غیرکارشناســی است. 
فدراسیون در ساختار اداری با شکست های 
متعددی مواجه شــده از جمله اخراج های 

متعدد برخــی کارکنان کــه از دوره های 
قبلی در فدراســیون مشــغول به کار شده  
بودند در این شرایط اقتصادی ویژه ، آن هم 
به بهانه  چابک ســازی فدراسیون و از سویی 
اســتعفاهای متعدد که بیانگر مشــکلات 

زیادی است.
ســفر غیرمنتظــره و ناگهانــی خزانه دار 
فدراســیون به خارج از کشــور هم بسیار 
عجیب به نظر می رسد چرا که به طورمعمول 
در این ســمت بااهمیت، سفر طولانی مدت 
معنی نــدارد و از طرفی یکــی از کارکنان 
اصلی بخش مالی فدراســیون هم اســتعفا 
کرده تا جایی که درعمل به یک نقطه  ضعف 

بزرگ دیگر تبدیل شود.
رخدادهای عجیــب در هیئت بســکتبال 
اســتان خوزســتان نیز از دیگر ضعف های 
فدراســیون بسکتبال اســت. در کنار همه 
این موارد بی مســئولیتی برخــی بازیکنان 
تیم های ملی مردان و زنان در زمینه  احترام 
به پرچم مقدس جمهوری اسلامی ایران، از 

دیگر مشکلات فدراسیون بود.
به نظر می رسد وزارت ورزش و جوانان باید 
فکری به حال این رشته دانشگاهی کند و به 
داد این رشته برسد تا بسکتبال بیش از این 
درگیر حاشیه و مشــکلات نباشد و مسیری 

درست را در ادامه طی کند.

در جست وجوی طلای تازه
فوتبال ایران در مسیر عکس ژاپن

تیم ملــی فوتبال ایــران از جام ملت های آســیا تاکنــون تغییری در 
ترکیب اصلی خود نداشــته و برای ظهور و درخشــش بازیکنان با آتیه 

برنامه ریزی نشده است.
در حالی که چرخه حضور و رفتن از تیم هــای ملی در خیلی از تیم های 
دنیا ادامــه دارد و این اتفاق در گذر زمان موجــب پویایی و طراوت تیم 
می شــود، به نکته نگران کننده ای در تیم ملی ایران می رســیم. تیمی 
که تقریبا ۵ ســال اســت با یک ترکیب برابر حریفانش قرار می گیرد و 
بازیکنان بسیار کمی بودند که در این ســال ها از تیم ملی کنار گذاشته 

شدند، آن هم نه با رضایت خودشان!
مقیاس اول ما بازی تیم ملی فوتبال ایران در سال ۲۰۱۹ برابر ژاپن بود؛ 
جایی که تیم ملی فوتبال ایران با ۳ گل در نیمه نهایی باخت و از رسیدن 
به فینال بازماند و در نهایت آن بــازی آخرین حضور کارلوس کی روش 
در تیم ملی ایران شد )البته کی روش بعدها دوباره برای حضوری کوتاه 

مدت به تیم ملی ایران برگشت(.
از ترکیب ۱۱ نفره ژاپــن در آن دیدار برابر ایران، هیچ کدام شــان برابر 
سوریه )آخرین بازی رســمی ژاپن( در زمین نبودند و تنها ۲ بازیکن از 
آن تیم ژاپن برابر تیم ملی آلمان در دیداری دوســتانه به میدان رفتند. 
این مساله به خوبی نشــان می دهد که ژاپن نه تنها برای هر پست چند 
بازیکن آماده دارد، بلکــه ورودی و خروجی از تیم ملی در این کشــور 

سرعت بسیار بالایی داشته است.

ترکیب ژاپن برابر ایران در سال 201۹
شوئیچی گوندا

یوتو ناگاتومو
واتارو اندو

گاکو شیباساکی
گنکی هاراگوچی
تاکومی مینامینو

یویا اوساکو
 تاکهیرو تومیاسو
هیروکی ساکای

ریتسو دوان
مایا یوشیدا

از این ترکیب تنها واتارو اندو و تاکهیرو تومیاسو در دیدار چند ماه اخیر 
برابر آلمان در ترکیب ثابت ســامورایی ها قرار گرفتند و نکته جالب این 
که در دیدار اخیر برابر سوریه که با برد پرگل ژاپنی ها همراه شد، تمامی 

۱۱ بازیکن کنار گذاشته شده بودند و نفرات جدیدی در ترکیب بودند.

ایران چطور عمل کرده است؟
حالا نگاهی به ترکیب اصلی ایران برابر ژاپن و نفرات ذخیره می اندازیم. 
شاید اگر تیم ملی مصدومی نداشت، در دیدار با ازبکستان با ۱۰ بازیکن 
از ترکیب چهار ســال پیش به میدان می رفت. مرتضی پورعلی گنجی، 
وحید امیری و علیرضا جهانبخش مصدوم هســتند و به همین خاطر از 

ترکیب دور بودند.

در واقع تنها اشکان دژاگه بازیکنی است که از ترکیب اصلی ایران در آن 
سال جایی در تیم فعلی ندارد.

علیرضا بیرانوند
احسان حاجی صفی

میلاد محمدی
مرتضی پورعلی گنجی

امید ابراهیمی
وحید امیری

محمدحسین کنعانی زادگان
علیرضا جهانبخش

سردار آزمون
اشکان دژاگه

رامین رضاییان
نکته نگران کننده این جاســت که در بین بازیکنــان ذخیره هم تغییر 
چندانی ایجاد نشده است و سعید عزت اللهی که در دیدار با ژاپن غایب 

بود نیز باید به این فهرست اضافه شود.
وریا غفوری

روزبه چشمی
احمد نوراللهی

مسعود شجاعی
کریم انصاری فرد

سامان قدوس
پژمان منتظری

مهدی ترابی
سیدمجید حسینی

سیدپیام نیازمند
تیم ملی در این ســال ها حتی برابر افغانســتان و تورنمنــت کافا نیز 
جســارت میدان دادن به بازیکنان و ترکیب جدیدی نداشته است و به 
بهانه اتیکت )نسل طلایی( که معلوم نیســت به چه دلیلی به تیم داده 
شده است، از یک ترکیب در بازی های خود استفاده کرده است. مگر در 
این سال ها کم بازیکن جوان در تیم های شان درخشیدند ولی راهی به 

تیم ملی نداشتند؟ 
درست اســت که پشــتوانه ســازی و معرفی بازیکن باید در رده های 
باشگاهی صورت گیرد و قطعا نقص هایی در این زمینه بوده ولی همان 
بازیکنانی را که در این سال ها در فوتبال باشگاهی دیدیم، نباید در تیم 

ملی کشورمان ببینیم؟
میانگین ســنی بازیکنان ایران اخیرا به طرز نگران کننده ای بالا رفته 
است و از آنجایی که جام جهانی حدود ۲ سال بعد از جام ملت ها برگزار 
می شود، ســوال اصلی این اســت که آیا تیم ملی با همین ترکیبی که 
مسن تر هم می شوند قرار اســت در جام جهانی بازی کند یا بعد از جام 
ملت ها با چند تغییر، بازیکنان جوانی را در تیــم ملی برای جام جهانی 

خواهیم دید که تجربه ملی چندانی ندارند؟

مفقودی
برگ ســبز وســند وانت نیســان ۲۴۰۰رنگ ابی روغنی 
مــدل ۱۳۸۷بــه شــماره موتــور ۴۵۶۵۶۴وشاســی 
L۱۶۷۰۶۰وشهربانی ایران ۵۴_۶۹۶ص۳۱به نام محمد 

رضا یزدانمهر مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



استان

اصفهان-مریــم مومنــی   مدیرعامــل شــرکت فــولاد 
مبارکــه گفــت: ۲۰۰ شــرکت دانــش بنیــان و فناورانــه در 
کمیتــه ســرمایه گذاری خطرپذیــر فــولاد مبارکــه مــورد 
کنون این شرکت بر روی ۲۸ شرکت  بررسی قرار گرفته و تا
در حــوزه هــای آب، انــرژی و اقتصــاد چرخشــی، صنعت 
۴، معــادن کم عیــار و توســعه محصول و تامیــن قطعات 

سرمایه گذاری کرده  است.
محمدیاســر طیب نیا مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه، 
در آئیــن امضــای ســندهای همــکاری توســعه اقتصاد 
دانــش بنیان در حــوزه صنایع فلزی و معدنــی در خانه 
فناوری و نــوآوری ایران اظهار کرد: حضور مســئولان در 
این مراســم نشــان دهنده اهتمام به موضــوع فناوری 
و نــوآوری و لــزوم ایجــاد جهــش در ایــن حوزه در کشــور 

است.
وی با بیــان اینکه ما در حــوزه صنعت و تکنولوژی مســیر 
ادامــه داری را آغــاز کرده ایــم، گفــت: بایــد توجه داشــت 
کــه فــولاد مبارکــه دهــه ۶۰ پایه گــذاری و در دهــه ۷۰ بهره 
بــرداری شــد، دهــه ۸۰ توســعه را در دســتور کار قــرار داد 
و به دانــش بهره برداری توســعه دســت یافــت و امروز به 

نهادینه شدن دانش بهره برداری رسیده  است.
مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه بــا بیــان اینکــه فــولاد 
مبارکــه در دهــه ۹۰ بــا مشــکل تحریم هــا رو بــه رو شــد، 
افــزود: فولادمبارکــه در ایــن دهــه با توجــه بــه تحریم ها 
و چالش هــای آن بــه دهــه بومی ســازی رســید و دانــش 
بهــره بــرداری را نهادینه کــرد کــه نتیجه آن دســتیابی به 
تولید ۹۰ درصد از قطعات، تجهیزات و مواد اولیه بود، به 

صورتی که دانش مهندسی، مراحل ســاخت، نقشه ها و 
... نهادینه شده است.

وی با بیان اینکه در صنعت فولاد و در فولادمبارکه برای 
همه تجهیزات نقشــه مشــخص داریم، اضافه کرد: ما در 
دهه ۹۰ مشــتری خطرپذیر شدیم تا شــرکت های دانش 

بنیان تجربه تولید داخل را داشته باشند.
طیــب نیــا ادامــه داد: امــروز در دهــه ۱۴۰۰ بــه ایــن 
رســیده ایم که ابــزار بومی ســازی تجهیــزات نمی تواند 
کــه  چــرا  کنــد  تامیــن  را  نظــر  مــورد  افــزوده  ارزش 
بومی سازی نگاه به گذشــته دارد و ما به دنبال نگاه رو 

به آینده هستیم.
طیب نیــا بــا بیــان اینکــه مــا در فــولاد مبارکــه علی رغــن 
همه مشــکلات کمبود انــرژی و بــرق و گاز ۱۰۰ درصد بهره 
وری را داریــم، گفــت: مــا ۳۵ درصد تولیــد کشــور را داریم 
و رمــز موفقیت ما در ایــن زمینه اســتفاده ۱۰۰ درصدی از 
ظرفیت ها اســت اما باید توجه داشــت ما هنــوز توانایی 
توســعه تکنولوژی را نداریم، توانایی خلــق ارزش افزوده 
از طریق فنــاوری ونــوآوری را نداریم و از ایــن رو به دنبال 
دســتیابی به دانش بهره برداری با اســتفاده از فناوری و 

نوآوری هستیم.

کید بر اینکه مــا باید از تولیدکننــده صرف خارج  وی با تا
گفــت: بایــد بــه شــرکتی چندمنظــوره تبدیــل  شــویم، 
شویم همانند شــرکت پوســکو )POSCO( که در نهضت 
بهره بــرداری، از همــه ظرفیت هــا اســتفاده می کنــد و به 

هلدینگی چند منظوره تبدیل شده است.
مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکه با بیــان اینکه مــا ایجاد 
زیرســاخت برای نهادســازی و فرایندســازی برای شروع 
راه پرخطر را یکی از گام های در دســتور کار برای رسیدن 
بــه اهــداف نــوآوری و فنــاوری قــرار داده ایــم، افــزود: در 
این زمینــه در خــارج از مجموعه و در قالب نــوآوری باز از 
همه ظرفیت هــای دانش بنیان اســتفاده خواهیم کرد، 
کنون از خدمات شرکت ها به صورت موردی استفاده  تا
کرده ایــم و در ادامــه ســرمایه گذاری خطرپذیــر را محقق 

ساخته ایم.
وی گفت: فولاد مبارکه پس از انجام سرمایه گذاری های 
، امــروز در مرحلــه دوم درصــدد طبقه بندی،  خطرپذیر
یکپارچه ســازی و مجموعه ســازی شــرکت های فنــاور 
اســت. در این مرحلــه باید کنسرســیوم های متشــکل و 
هدفمندی شکل دهیم و زیرساخت های حوزه نوآوری 
و فناوری را ایجاد کنیم کــه این حرکت راهبردی و مبتنی 

بر مطالعات و تجربیات دهه های اخیر است.
طیب نیــا ادامــه داد: از بین ۲۰۰ شــرکت بررســی شــده در 
کنون در ۲۸ شــرکت  ، تا کمیتــه ســرمایه گذاری خطرپذیر
در حــوزه هــای آب، انــرژی و اقتصــاد چرخشــی، صنعت 
۴، معــادن کم عیــار و توســعه محصول و تامیــن قطعات 

سرمایه گذاری کرده ایم.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه       6 آذر 1402    شماره 1469

با تلاش متخصصان داخلی محقق شد؛

تکمیل و راه اندازی  سیستم کسب اطلاعات واحد 
وگاه شهید رجایی شماره یک بخاری نیر

قزوین-مریــم نقــدی    حمیــد کاتبــی رییس گــروه ابــزار دقیــق معاونت 
مهندســی و برنامــه ریــزی نیــروگاه در تشــریح ایــن خبــر بیــان داشــت: 
 DATA( آوری اطلاعــات  آخریــن مرحلــه تکمیــل سیســتم جمــع  در 
ACQUISITION SYSTEM( واحدهای ۲۵۰ مگاواتی نیروگاه، عملیات 
نصــب ســرور و کلاینــت و پیکربندی نــرم افــزار  ایــن سیســتم در واحد ۲۵۰ 

مگاواتی شماره یک بخاری به پایان رسید.
کاتبی  نیــز در ادامه تصریح کــرد: در این سیســتم  از نرم افزار و ســخت افزار 
صنعتی ســاخت داخل اســتفاده شــده  وهمچنیــن کلاینــت DAS واحد 
شــماره یــک کــه در اتــاق فرمــان شــماره  ۱ و ۲ نیــروگاه بخــار نصب شــده از 
طریــق شــبکه بــه ســرور DAS واحــد شــماره یــک متصــل اســت و امــکان 
گزارش گیــری و مشــاهده آخریــن وضعیــت ســیگنال های واحــد را بــرای 

اپراتورهای بهره برداری  فراهم می آورد.
رییس گروه ابزار دقیق معاونت مهندســی و برنامه ریــزی نیروگاه در ادامه 
بیان داشــت:  راه اندازی سیســتم DAS، نقــش مهمی در بهبــود عملکرد 
بهره بــرداری دارد، این سیســتم با ثبت تمامــی مانورهــای بهره برداری در 
زمان وقوع حوادث ، ورود و خروج واحد، امکان تحلیل حوادث و بررســی 

خطاها را فراهم می آورد. 

هزار و ۲۱۶ هکتار زمین برای اجرای نهضت ملی 
مسکن در گنبدکاووس واگذار شد

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   رییــس اداره منابــع طبیعــی و آبخیــزداری 
گنبــدکاووس گفــت: در راســتای اجــرای مــاده چهــار ســاماندهی عرضــه 
و تقاضــای مســکن و اجرای طــرح نهضت ملی مســکن، هــزار و ۲۱۶ هکتار 
زمیــن از عرصه هــای منابع ملــی این شهرســتان بــه دســتگاه های متولی 
گذار شدفرشــید رحمانــی اظهار کرد:  )بنیاد مســکن و راه و شهرســازی( وا
از ایــن مقــدار زمیــن هــزار و ۱۰۰ هکتــار در مناطق روســتایی )۸۸ روســتا(، 
۴۶.۵ هکتار در شــهر مرزی »اینچه برون« و ۷۰ هکتار در شهر تازه تاسیس 
»کُرند« اســت. وی اضافه کرد: تحویــل این مقدار زمین ۶۰۰ درصد بیشــتر 

از دولت قبل است.
رحمانی ادامه داد: تحویل زمین از عرصه هــای منابع طبیعی و ملی برای 

ساخت مسکن روستایی در صورت تقاضای اهالی انجام خواهد شد.
رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری گنبدکاووس همچنین گفت: هم 
کنون در ۹۷ روســتا از مجموع تقریبی ۱۷۰ روستای این شهرستان مرزی،  ا

گذاری وجود دارد. اراضی ملی آماده وا

 مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی البرز:

 مخازن فرسوده تاکسی های دوگانه سوز 
به صورت رایگان تعویض می شود

-ترنم مظفری    مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی البرز از  البرز
کسی های دوگانه سوز خبر داد. تعویض رایگان مخازن فرسوده تا

کــرد: طــرح تعویــض رایــگان مخــازن فرســوده  محســن وزارتــی  اظهــار 
کسی های دوگانه سوز از ۳۰ آبان ماه آغاز شده و شامل مخازنی می شود  تا

که تاریخ انقضای آنها با بیش از ۱۵ سال کارکرد به اتمام رسیده است.
کســی  وی ادامــه داد: مالــکان خودروهای گازســوز برای تعویض مخزن تا
خود باید در ســایت GCR.NIOPDC.IR  ثبت نام و پــس از دریافت نوبت 

از نزدیک ترین کارگاه، مخزن خودرو خود را تعویض کنند.
این مســئول تصریــح کــرد: مالکانی که پــس از ثبت نــام، پیامک مشــمول 
کــز معاینه فنــی مراجعــه کنند و  نبــودن دریافــت کردند، لازم اســت بــه مرا
کز  چنانچه مخازن فرســوده و معیوب تشــخیص داده شــود، از طریــق مرا
کســیرانی اســتان بــرای تعویــض  معاینــه خــودرو یادشــده بــه اتحادیــه تا

مخازن معرفی می شوند.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان:

وستایی آذربایجان غربی  ١٣٠ کیلومتر از راه های ر
آسفالت شدند

ارومیــه -رحیم جباردخت    مدیــر کل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
، بــا آســفالت ١٣٠ کیلومتر از  آذربایجان غربــی گفت: امســال ٧ هــزار خانــوار

راه های روستایی استان از نعمت جاده آسفالته بهره مند شدند.
ایرج دســت نشــان در ایــن زمینــه با اشــاره بــه عملکــرد آســفالت راه های 
روســتایی اســتان گفــت: از ابتــدای ســال تــا پایــان آبــان مــاه جــاری، در 
کثری به مــردم به ویژه در مناطق روســتایی و  راســتای ارائه خدمات حدا
، ایــن اداره کل در چارچوب وظایف ســازمانی خود با جدیت  کم برخوردار
تمام نســبت به ســاخت و توســعه راه های روســتایی در اســتان پرداخته 
اســت. وی ادامــه داد: ســاخت راه مناســب بــرای روســتاها و مناطــق کم 
برخــوردار از جملــه مهم تریــن و شــاخص ترین عوامــل توســعه پایــدار در 
زمینه زیرســاخت های عمرانی بوده و نتایج مطلوبی از جمله محرومیت 
، مهاجرت معکوس از شــهر به روســتا، رونق  زدایی از مناطق کم برخوردار

اقتصادی منطقه و توسعه زیرساخت های گردشگری را به همراه دارد.
دســت نشــان، با بیــان اینکه دولــت ســیزدهم توجه ویــژه ای به ســاخت، 
توســعه و ارتقا کیفیــت راه ها دارد گفــت: بیــش از ١٣٠ کیلومتــر در قالب ۶٨ 
محور در اســتان زیر بار آســفالت رفت و طی ایــن عملیات ٧ هــزار خانوار از 

نعمت جاده آسفالته بهره مند شده است.

مدیرعامل برق منطقه ای استان:

وگاه خورشیدی در خوزستان  ۲۰۰ مگاوات نیر
احداث می شود

اهوازمحمدمجــدم    مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان از 
صدور مجــوز احــداث ۲۳۰ مــگاوات نیــروگاه خورشــیدی در شــبکه تحت 
نظارت این شــرکت خبر داد. محمود دشــت بزرگ  اظهار کــرد: وزارت نیرو 
برای عبــور مطمئن از پیــک مصــرف تابســتان ۱۴۰۳، مجوز احــداث ۴۵۰۰ 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر ) خورشــیدی( را از شــورای اقتصــاد گرفته که 
از این ظرفیت ۲۳۰ مگاوات آن مربوط به شــبکه برق منطقه ای خوزستان 
اســت. وی افــزود: از ۲۳۰ مــگاوات مربــوط به ایــن شــرکت ۲۰۰ مــگاوات در 
خوزســتان و ۳۰ مــگاوات در کهگیلویــه و بویراحمــد احداث خواهد شــد. 
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزســتان عنوان کرد: مطالعه ۱۱ نقطه 
کنون  برای احداث این نیروگاه ها انجام و به سازمان ساتبا معرفی شده و ا
در مرحله برگزاری مناقصه اســت. دشــت بزرگ با بیان اینکــه برق تولیدی 
این نیروگاه ها طی قــراردادی بلندمدت از ســرمایه گذار خریداری خواهد 
شــد، اظهــار کــرد: در صــورت احــداث ایــن ۲۳۰ مــگاوات ۳۴ میلیــون دلار 
صرفه جویــی ناشــی از کاهش تلفات شــبکه به دســت خواهد آمــد. وی با 
بیان اینکــه کاهش مصــرف ســوخت و آلایندگی محیطــی از دیگــر مزایای 
احــداث نیروگاه هــای خورشــیدی اســت، عنــوان کــرد: ایــن نیروگاه ها در 
، بهبهان، شــوش، هندیجان، زهره، سوسنگرد،  ، ماهشهر شهرهای اهواز
امیدیــه، دشــت روم، باشــت و چــرم احــداث خواهنــد شــد. شــرکت بــرق 
منطقــه ای خوزســتان مســئولیت انتقــال بــرق در ۲ اســتان خوزســتان و 

کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

گفــت: ۱۱۰ پایــه دوربیــن  ســنندج-فاطمه ملایــی   شــهردار ســنندج 
هوشمند در سنندج اجرا شــده و در ۱۸ نقطه حادثه خیز آن دوربین نصب 

می شود.
 سیدانور رشیدی  در جلسه شــورای ترافیک استان کردســتان اظهار کرد: 
کســب رتبه نخســت در کاهش آمار تصادفات منجر به فوت نتیجه یک کار 

تیمی است که باید برای حفظ آن تلاش کنیم.
وی خاطرنشــان کــرد: هــر آنچــه در تــوان داشــته ایم در شــهرداری بــه کار 
گرفته ایم تــا زمینه را بــرای کاهــش تصادفــات و مدیریت ترافیک در ســطح 

شهر به کار گرفته ایم.
شهردار سنندج با اشــاره به برنامه ریزی های مختلف در راستای مدیریت 
ترافیک در سطح شهر ســنندج، گفت: برنامه های کوتاه و بلندمدت برای 
مدیریــت ترافیک در ســطح شــهر انجــام گرفتــه و در همین راســتا چندین 

کلان پروژه تعریف و در حال اجراست.

رشــیدی تصریــح کــرد: در حــوزه حمــل و نقــل هوشــمند بیــش از ۱۱۰ پایــه 
دوربیــن اجــرا و در ۱۸ نقطــه از ایــن تعــداد کــه نقطــه حادثــه خیز هســتند 

مشغول نصب دوربین هستیم.
شــهردار ســنندج با اشــاره به اینکه سهم شــهر ســنندج از ۲۶ نقطه حادثه 
کنون ســه نقطه آن رفع شــده و  خیز در اســتان ۷ نقطه اســت، بیــان کرد: تا

چهار نقطه دیگر هم به زودی رفع خواهد شد.
وانت هــای  ســاماندهی  طــرح  همچنیــن  کــرد:  خاطرنشــان  رشــیدی 
میوه فروش در شهر سنندج در ســال گذشــته به عنوان طرح بسیار موفق 
اجرا شد اما به دلایل اجتماعی اســتمرار آن به تعویق افتاد و در حال حاضر 
برنامه ریــزی لازم بــرای اجــرای دوبــاره ایــن طرح بــا پایلــوت بهاران شــروع 
شــده و به مابقی نقاط شــهر هم تســری پیدا خواهــد کــرد. وی اضافه کرد: 
ســاماندهی وانت بارهــای میوه فروشــی در ســنندج نیازمنــد همراهــی و 

همکاری بخش های مختلف است که باید به این مهم توجه شود.

کردستان

شهردار :

می شوند هوشمند  دوربین  به  مجهز  سنندج  حادثه خیز  نقطه   ۱۸

اردبیل کرمانشاه
 با تکمیل حفاری و راه اندازی ۱۱ حلقه چاه ،

 فاز دوم توسعه میدان دانان به بهره برداری رسید
کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   بــا جریــان دهــی و راه 
اندازی ۱۱ حلقه چاه جدید در میدان نفتی دانان روزانه 
حدود ۱۱ هزار بشــکه نفت به تولید نفــت مناطق مرکزی 
افزوده شــد.  مهنــدس مهدی حیــدری مدیــر عامل در 
رابطه با اجرای طرح  نگهداشــت و افزایش تولید میدان 
نفتــی دانــان ، اظهــار داشــت : میــدان نفتــی دانــان در 
حــوزه عملیاتــی شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز غــرب از 
شــرکت های زیرمجموعــه شــرکت نفت مناطــق مرکزی 
ایران است که در سال ۱۳۵۰ کشف که دارای ۹ حلقه چاه 
بوده و با حفاری، ۱۱ حلقه چاه جدید فاز دوم این میدان 
حفاری و تکمیل شد. نفت استحصال شده از چاه های 
این میــدان از طریق خطــوط لوله به واحــد بهره برداری 
و نمک زدایــی دهلــران انتقــال خواهــد یافــت. در ایــن 
طرح افزایش ظرفیت تولید میدان از هشــت هزار بشکه 
به ۱۹ هــزار بشــکه در روز هدفگذاری شــده اســت.  مدیر 
عامل شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران ضمن قدردانی 
از دکتر خجســته مهــر مدیر عامــل محترم شــرکت ملی 
نفت ایــران بخاطــر حمایت های همــه جانبه ایشــان از 
این طــرح ، دربــاره مهمتریــن ویژگی های اجــرای طرح  
های توسعه ای میدانهایی از جمله دانان اظهار داشت 
: مهمتریــن ویژگی هــای اجــرای طــرح  های توســعه ای 
شــامل حفظ، نگهداشــت و افزایش تولید با اســتفاده از 
دانش فنی و توان متخصصان، پیمانکاران و سازندگان 
قطعات و تجهیزات ســاخت داخل اســت که در شرایط 

تحریم بــا اتکا به منابــع و توانمندی های کشــور اجرا می 
شــود.  قــرارداد طــرح نگهداشــت و افزایــش تولیــد نفت 
میدان دانــان بین شــرکت ملــی نفت ایــران و گــروه مپنا 
امضا شــد. طرح نگهداشــت و افزایش تولید نفت دانان 
در استان ایلام، افزایش بیش از ۱۰ هزار بشکه ای ظرفیت 
تولید روزانه این میدان را با حفــاری ۱۱ حلقه چاه جدید 
و طراحــی و اجــرای عملیــات شــکافت اســیدی در گروه 
بنگستان برای دو حلقه از این ۱۱ حلقه چاه هدف گذاری 
کــرده اســت، همچنیــن در ایــن پــروژه، خدمــات فنــی 
ژئوفیزیکی شامل طراحی، جمع آوری، انجام مطالعات 
لرزه نگاری ســه بعدی در مســاحتی حدود ۵۰۰ کیلومتر 
مربع، احداث یک دستگاه پکیج نمک زدایی با ظرفیت 
۱۰ هــزار بشــکه در روز، توســعه چندراهه دانــان، احداث 
جاده های دسترسی به چاه ها و اجرای خط لوله ۶ اینچ 

به طول ۵۵ کیلومتر لحاظ شده است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی اردبیل:

استارتاپ ها نقش محوری در نوآوری واحدهای تولیدی دارند
اردبیل-افســون جبــارزاده    مدیرعامــل شــرکت 
گفــت:  اردبیــل  اســتان  صنعتــی  شــهرک های 
رویدادهــای اســتارتاپی نقــش مهــم و محــوری در 
نــوآوری واحدهــای تولیــدی و تولیــد محصــولات با 

ارزش دارند.
 هاشــم علایــی  در آغــاز بــه کار رویــداد اســتارتاپی 
ک و نســاجی در اردبیــل، اظهــار کرد:  صنعت پوشــا
رویدادهــای اســتارتاپی نقــش مهمــی در نــوآوری و 
تولید محصولات با ارزش در واحدهای صنعتی ایفا 
می کنند که باید با حمایت از برگزاری این رویدادها و 
طرح ایده های خلاقانه و نوآورانه، برای ارتقا تولید و 

صنعت استان استفاده کنیم.
کــرد: طــرح ایده هــای نــو در افزایــش  وی تصریــح 
بهــره وری، تقویت روش هــای نوین و تجاری ســازی 
واحدهای تولیدی تأثیرگذار است که باید از نظرات 
نخبــگان و نــوآوران بــرای صنعتــی شــدن اســتان و 
کاهــش آلودگی هــای ناشــی از واحدهــای تولیــدی 
کنیــم. مدیرعامــل شــرکت شــهرک های  اســتفاده 
صنعتــی اســتان اردبیل گفــت: وجــود کارخانه های 
مــدرن نســاجی و بــا تجهیــزات پیشــرفته و اســتقرار 
صفر تا صــد درصد زنجیــره تأمین صنعت نســاجی و 
ک در اســتان ایجاب می کند تــا از این ظرفیت  پوشــا
مهم برای افزایش تولید، اشــتغال، صادرات و تأمین 

نیازهای کشور در این زمینه استفاده شود.

بــه  صنعتــی  شــهرک های  شــرکت  افــزود:  علایــی 
عنــوان راهبر اصلــی اجــرای خوشــه های صنعتی، از 
برگــزاری هرگونــه اســتارتاپ های صنعتــی و مرتبــط 
بــا خوشــه های صنعتــی حمایــت می کنــد کــه امــروز 
ک  شاهد برگزاری اســتارتاپ صنعت نساجی و پوشا

در استان اردبیل هستیم.
مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی اســتان 
اردبیــل بیــان کــرد: ایــن رویــداد بــا همــکاری پــارک 
علم و فنــاوری، بنیــاد نخبگان اســتان و مرکز رشــد و 
فناوری دانشــگاه محقق اردبیــل برگزار می شــود که 
خوشبختانه ۷۶ طرح و ایده نو از سوی استارتاپ ها 
در ایــن رویــداد شــرکت کرده اند کــه پس از بررســی و 
اعــلام نظــرات داوران، به نفــرات برتــر هدایایی اهدا 

خواهد شد.

کرمانشاه

کرمانشاه-حســنافخارزاده    مدیــر عمران شــهرداری کرمانشــاه از افتتاح 
پروژه تعریض پل قره سو تا پایان سال آینده خبر داد.

مجید امیری با اشــاره به شــروع عملیات اجرایــی تعریض پل قره ســو از اوایل 
پاییز امســال گفــت: کارهــای مقدماتی پــروژه انجام شــده و تجهیــز کارگاه نیز 

کنون پروژه نیز ۱۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. صورت گرفته و تا
وی افــزود: برنامــه زمانبندی پــروژه ۱۸ ماهه اســت و این پــروژه تا پایان ســال 
آینده به بهــره بــرداری می رســد، اما بــا توجه بــه مشــکلات ترافیکی مســیر در 

تلاشیم کار تعریض این پل هرچه سریعتر به پایان برسد.
وی خاطرنشــان کرد: با توجــه به اینکــه کار در بســتر رودخانه در حــال انجام 
اســت و این فصل هــم فصــل بارندگی اســت، اجرای پــروژه قطعا با مشــکلاتی 

همراه می شود، اما در تلاشیم سرعت پروژه را افزایش دهیم.
مدیرعمران شــهرداری کرمانشــاه افزود: در طــرح تعریض این پل، قرار اســت 
در کنار پل موجود، یک پل جدید احداث شــود که در همان مسیر جنوب به 

شمال مورد استفاده قرار می گیرد.
امیری گفت: این پل جدید به طول ۹۶ متر بوده و عرض آن نیز ۱۴ متر است.

امیری گفت: در حال حاضر ترافیک کمربندی غربی کرمانشــاه به ســمت پل 
قره سو سرازیر می شود و نیاز است هرچه سریعتر کار تعریض آن صورت گیرد.

مدیرعمران شــهرداری کرمانشــاه با اشــاره به ضــرورت تعریض پل قره ســو در 
کمربندی شــرقی کرمانشــاه نیز گفت: مطالعات این طرح نیز انجام شده، اما 

هنوز وارد عملیات اجرایی نشده ایم.

افتتاح تعریض "پل قره سو" کرمانشاه تا پایان سال آینده

ح کرد: طیب نیا   مطر

۲۸ شرکت دانش بنیان وی  پذیر فولادمبارکه بر ر سرمایه گذاری خطر
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رئیس کل بانک مرکزی خبر داد
افزایش سقف وام قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون 

رئیس کل بانک مرکزی ایران از افزایش سقف تسهیلات قرض الحسنه 
به ۳۰۰ میلیون تومان خبر داد.محمدرضا فرزیــن در آیین رونمایی از 
وام قرض الحســنه بدون کارمزد درباره اقدامات بانک مرکزی در حوزه 
قرض الحســنه اظهار کرد: باید بانک ها را بر اساس فعالیت ها و تخصص 
و اهداف دســته بندی کرد. اکنون در حال تهیه اساســنامه بانک های 

تجاری، توسعه ای قرض الحسنه و جامع هستیم.
وی با بیان اینکه بانک مرکزی به دنبال توسعه بانکداری تخصصی است 
که ابعاد مختلف دارد، افزود: بانکداری توســعه ای که اکنون در کشور 
وجود دارد، عملا توسعه ای نیست و باید تغییرات اساسی در اساسنامه 
ایجاد شود. بانک های توسعه ای باید صنعت، کشاورزی و غیره را تامین 
مالی کنند که در این زمینه طرح هایی دیده شــده است.فرزین با اشاره 
به اینکه بانک های تجاری بایــد در بازار پول باشــند و فعالیت تجاری 
انجام دهند، گفت: بانکداری قرض الحســنه هم مورد بعدی اســت که 
باید منابع خرد را برای نیازهای ضروری و غیرتجاری مردم تامین کنند.

این مقام مسئول با بیان اینکه نرخ سود تســهیلات قرض الحسنه باید 
پایین باشــد، چون مردم به دلیل نیاز ضروری ســراغ این وام می آیند 
نه برای کارهای تجاری، تصریح کرد: بخشی از بانک ها، مثل بانک ملی 
بانک جامع هســتند که برای این بانک ها اساســنامه بانکداری جامع 
تدوین خواهیم کرد. بانک ملی و سپه شعب زیادی دارند و در تمام ایران 

گسترده هستند و می توانند نیازهای مردم را پوشش دهند.
وی با بیــان اینکه برای بانک هایی کــه دانش بنیان هــا را تامین مالی 
می کنند نیز اساسنامه تدوین خواهد شــد، اظهار کرد: نظارت موضوع 
مهم بانک مرکزی اســت؛ اگر بتوانیم دســته بندی را انجام دهیم مدل 
نظارتی هر بانک متفاوت خواهد شــد. نمی توانیم به تمام بانک ها یک 
نوع نظارت را داشته باشیم. اقداماتی را هم شروع کردیم، قطعا نظارتی 
که در ماه های آینده در بانک مرکزی خواهیم داشت با آنچه الان وجود 
دارد متفاوت خواهد بود.فرزین همچنین با اشــاره به اینکه هر جا پول 
سپرده گذار وجود داشته باشد، نظارت جدی خواهد بود، تصریح کرد: 
مدتی است تسهیلات تکلیفی شده اســت و به نظام بانکی تکلیف شده 
است. اما امسال پیشــنهاد کردیم که در بودجه عدد این تسهیلات در 
شــورای پول و اعتبار تعیین شــود.به گفته وی، در قانون جدید بانک 
مرکزی، گامی به سمت جلو در نظام بانکی کشــور برداشته شده و این 
قابل بررسی اســت و این قانون از قانون قبلی خیلی بهتر است و از نظر 

استقلال، اختیارات بیشتری به بانک مرکزی داده است.
فرزین در ادامه به افزایش ســقف وام قرض الحســنه به ۳۰۰ میلیون 
تومان اشــاره کرد و گفت: بانک ملی و ســپه هم اجازه دارند این وام را 
پرداخت کنند؛ اصلاح ضوابط وجوه اداره شــده و غیره را هم داشــتیم. 
از جمله اقدامات ماه های اخیر افزایش ســقف قرض الحســنه به ۳۰۰ 
میلیون و سقف تسهیلات کسب و کارهای کوچک دانش بنیان به ۷۵۰ 

میلیون تومان است.

وزانه ۵۲ میلیون لیتر فرآورده نفتی  انتقال ر
 از منطقه خلیج فارس

مدیر شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایــران منطقه خلیج فارس 
گفت: روزانه نزدیک بــه ۵۲ میلیون لیتر انواع فــرآورده نفتی از طریق 
خطوط لوله و مخابرات نفــت منطقه خلیج فارس بــه مبادی مصرف 
انتقال داده می شود.به گزارش وزارت نفت، »محمد نصر« تصریح کرد: 
فرآورده های نفتی انتقال یافتــه از طریق خط ۲۶ اینــچ بندرعباس- 
رفسنجان شامل نفت ســفید، بنزین و گازوئیل بوده است که فرآورده 

بنزین بیشترین حجم انتقال فرآورده را به خود اختصاص داده است.
وی بیان داشت: منطقه خلیج فارس یکی از مناطق دوازده گانه شرکت 
خطوط لوله و مخابرات نفت ایران اســت که با بیشــترین حجم انتقال 
فرآورده های نفتی نقش بســیار مؤثری در تأمین انرژی کشور بر عهده 

دارد.

سخنگوی صنعت آب:
وژه انتقال آب دریا در کشور اجرای ۵ ابر پر

ســخنگوی صنعت آب کشــور گفت: پنج ابر پروژه انتقال آب دریا در 
دولت سیزدهم در حال اجرا است.

 به نقــل از شــرکت مدیریــت منابع آب ایران، عیســی بــزرگ زاده، 
سخنگوی صنعت آب افزود: این طرح ها به صورت مشترک بین وزارت 
نیرو، وزارت صنعت، معــدن و تجارت و دیگر بخش هــای حاکمیت و 

بخش های خصوصی کشور اجرا می شود.
وی ادامه داد: یکی از این طرح ها، انتقال آب از خلیج فارس اســت که از 
استان های کرمان، یزد و در بخشی از مسیر از استان هرمزگان نیز عبور 

می کند و اکنون در مرحله بهره برداری است.
سخنگوی صنعت آب کشور خاطرنشــان کرد: چهار طرح دیگر انتقال 
آب دریا نیز در این دولت بــا قدرت جلو می رود و شــامل انتقال آب به 
اصفهان از منطقه سیریک، کریدور شرقی به منظور انتقال آب از چابهار 
به سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی و خراسان رضوی، خط انتقال 
آب به هرمزگان، کرمان و یــزد و همچنین خط انتقال آب به اســتان 

فارس است.
بزرگ زاده با تاکید بر اینکه دولت بیش از هشــت میلیــارد دلار برای 
این طرح ها تأمین مالــی کرده اســت، گفت: تأمین مالــی در بخش 
شرب توســط دولت انجام می شــود و در بخش صنایع نیز شرکت های 

غیردولتی و صنایع بزرگ، پرآب بر و سود ده سرمایه گذاری کرده اند.
وی به برگزاری نخســتین نشســت گفت وگوهای آبی اشاره و ضمن 
تشریح اهداف برگزاری نخستین نشســت از مجموعه »گفت وگوهای 
آبی« افــزود: افزایش جمعیت و افزایش مصرف آب، اســتفاده بهینه از 

این نعمت خدادادی را برای کشور ما به یک ضرورت تبدیل کرده است.
ســخنگوی صنعت آب اضافه کرد: بر همین اســاس و به منظور یافتن 
راه حل های بهتر و برای اینکه طرح های وزارت نیــرو را در معرض نقد 

و ارزیابی و بهبود قرار دهیم، نیاز به گفت وگو و تعامل با نخبگان داریم.
بزرگ زاده با اشــاره به ضرورت برپایی نشست گفت وگوهای آبی گفت: 
این پروژه هــا به طور دائم می تواننــد بهبود پیدا کرده و اصلاح شــود؛ 
بنابراین به دنبال این هســتیم که یک گفت وگوی عمیق میان مؤلفان 
طرح، صاحب نظران و منتقدان برقــرار کنیم و این طرح ها را در معرض 

نقد اندیشمندان قرار دهیم.
وی ادامه داد: در این نشست ها از مشــاوران و مؤلفان طرح های انتقال 
آب دریا و از اساتید دانشگاه و سمن های محیط زیستی نیز دعوت شده 
تا در فضایی تخصصــی به بحث و گفت وگو بپردازیم و بر اســاس قانون 
دسترســی آزاد به اطلاعات، نتیجه آن به اطلاع مــردم و نخبگان نیز 

خواهد رسید.
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وزیر نیرو مطرح کرد

کاهش مصرف برق خانگی با افزایش ۲ میلیون 
کنتور نسبت به سال ۱۴۰۰

خریدار  وزیــر نیرو از به کارگیری شــیوه نوین 
مدیریت مصرف در بخش خانگی خبر داد و گفت: 
به محض آماده شــدن زیر ساخت ها جزئیات این 

شیوه اعلام خواهد شد.
علی اکبر محرابیان در جلســه با مدیران صنعت 
برق و مدیــران عامل شــرکت های توزیع نیروی 
بــرق، ضمــن گرامیداشــت هفته بســیج و یاد 
دلاورمردان خطه ایران اســلامی به ویژه در دفاع 
مقدس گفت: تابستان امســال و دیگر سال هایی 
که پشت سر گذاشتیم، با تجارب مختلفی مواجه 
شدیم، این در حالیســت که یک مجموعه دانش 
بنیان، پویا و رو به رشــد نکات مثبت را دریافت، 
تکــرار و تقویت کرده و نکات منفی را شناســایی 
و به نحــوی مدیریت می کند کــه از اثرات نکات 
منفی بر کنار باشــد.وی با تاکید بــر اینکه علاوه 
بر برگزاری جلســات عبور از پیک، از برنامه های 
توســعه و دراز مدت صنعت برق نباید غافل بود، 
ادامه داد: در طول دو ســال گذشــته برنامه های 
ارزشــمندی تدویــن شــده اســت و از مدیران 
صنعت برق درخواســت دارم بخش قابل توجهی 

از اوقاتشــان را در جهت اجرای برنامه های عظیم 
و دراز مدت و اساســی به کار گیرند.وی با تاکید 
بر اینکه برنامه های سالانه زمانی قابل دفاع است 
که هر کدام برشی از برنامه دراز مدت باشد، ادامه 
داد: چنانچه اقدامات ضربتی در رفع مشــکلات و 
نگرانی های صنعت برق باشــد، تأثیر و اثرگذاری 
نخواهد داشــت.وی با اشــاره به اینکه در ابتدای 
فعالیت در وزارتخانه یک برنامه ۴ ســاله تدوین 
کردیم و بعد به برنامه هفتم تبدیل شد، ادامه داد: 
در پی آن کمیته ای نیز مأمور شــد برنامه بیست 
ســاله صنعت برق را تدوین کند و این برنامه ها در 
جایگاه خودش تصویب و بــرای عملیات اجرایی 
آماده شد، در واقع زمانی برنامه ارزشمند است که 

برشی از برنامه دراز مدت باشد.
محرابیان با اشــاره به مفهوم ناتــرازی به عنوان 
فاصله بیــن تولید و تقاضای مصــرف اظهار کرد: 
آیا اعــدادی که در ایــن زمینه اعلام می شــود و 
روش محاســبه صحیح اســت؟ در بخش تولید 
ظرفیت های تولید را آماده می کنیم، اما در بخش 
تقاضا آیــا اینکه هر مصرف کننــده ای هر میزان 

مصــرف را در هر ســاعتی تقاضا کند بــه عنوان 
تقاضای واقعی مطرح می شود و آیا مجاز هستیم 
با این معادله محاســبه کنیم؟ و آیا این به عنوان 

محاسبه صحیح مطرح می شود؟
وی با اشــاره به خاموشی تابســتان ۱۴۰۰ از ۲۹ 
اردیبهشت تا ۳۱ شهریورماه و همچنین استمرار 
گرما در ســال ۱۴۰۲، خاطرنشــان کرد: تا سال 
۱۴۰۲ بیش از دو میلیون کنتور جدید و مشترک 
به شبکه اضافه شــد و از طرفی عدد مصرف بخش 
خانگی در ســال ۱۴۰۰ )در بین ۱ خــرداد تا ۱۵ 
مرداد در دوره گرم سال( حدود ۴۸ میلیاردکیلو 
وات ســاعت بوده است و اگر رشــد تولید، گرما و 
جلوگیری از خاموشــی و عدم تعمیــر را در نظر 
بگیریم با محاسبه ۵ درصد رشــد مصرف عادی 
سالیانه و خاموشــی ها و گرما حداقل ۲۰ درصد 
به ۴۸ میلیارد کیلووات ســاعت اضافه می شود و 
این در حالی اســت که میزان مصرف از تابستان 
۱۴۰۰ کاهش هم داشــته است و تابستان ۱۴۰۲ 
کل انرژی تأمین شــده برای بخــش خانگی ۴۶ 

میلیارد کیلووات ساعت بوده است.

وشعبه نیر  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

حوزه  در  دانش بنیان  اقتصاد  توسعه  همکاری  سندهای  امضای  آیین 
نمایشگاه  بیستمین  از  روز  دومین  حاشیه  در  معدنی  و  فلزی  صنایع 
وزیر  علی آبادی،  عباس  حضور  با  ایران متافو،  متالورژی  بین المللی 
علمی،  معاون  فیروزآبادی،  دهقانی  روح اله  تجارت،  و  معدن  صنعت، 
موثقی نیا،  ریاست جمهوری، محمدرضا  اقتصاد دانش بنیان  و  فناوری 
اکبری  عزت اله  ایمیدرو،  هیئت عامل  رئیس  و  صمت  وزیر  معاون 
تالارپشتی، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، 
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه و امیر خرمی شاد 

مدیرعامل شرکت صنایع ملّی مس ایران برگزار شد.
ملّی صنایع  مبارکه و شرکت  فولاد  به همراه شرکت   ایمیدرو  و  وزارت صمت 
جمهوری  ریاست  دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری  علمی،  معاونت  با  ایران  مس 
سند همکاری امضا کردند. همچنین تفاهم نامه در زمینه اقتصاد دانش بنیان و 
بومی سازی بین معاونت علمی، فناوری و دانش بنیان ریاست جمهوری، شرکت 
زمینه  در  مشترک  همکاری  موافقت نامه  شد.  امضا  ایمیدرو  و  مبارکه  فولاد 
علمی،  معاونت  بین  وابسته  فناوری های  تکمیل  و  مس  هوشمندسازی معادن 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، وزارت صنعت، معدن و تجارت، 

ایمیدرو و شرکت ملّی صنایع مس ایران منعقد شد.
نوآوری مواد  و  فرآوری  برای  تنی  احداث واحد ۳۰۰ هزار  تفاهم نامه همکاری 
معدنی هماتیتی به مگنتیتی به روش توسعه فناوری های RHF بین معاونت 
فولاد سنگان،  ریاست جمهوری، شرکت  دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری  علمی، 
فولاد  نوآوری  و  فناوری  توسعه  و  پشتیبانی  شرکت  و  شریف  صنعت  هورمان 

مبارکه نیز به امضا رسید.
تقدیر وزیر صمت از فولاد مبارکه برای حمایت از شرکت های دانش بنیان

سندهای  امضای  آیین  در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  علی آبادی،  عباس 
همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی گفت: باید به 
سمت هوشمندی نوآوری و حضور در بازار است که مهم تر از ساخت داخل است. 
باید دنیا را در اختیار بگیرید و رهبری هوشمندانه داشته باشید و پیشران باشید.

وی افزود: اشتغال آفرینی هوشمندی است و استفاده وسیع از عقلانیت ضروری 
است. نوآوری محور اصلی همه حرکت هاست؛ امروز باید ظرفیت شرکت های 
را  آینده  از مسیر عقل  بتوانیم  تا  بزرگ متصل کنیم  به صنایع  را  دانش بنیان 

بسازیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در حاشیه آیین امضای سندهای همکاری توسعه 

اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی در جمع خبرنگاران با بیان 
این که اتصال شرکت های دانش بنیان به صنایع بزرگ اتفاق مبارکی است و این 
مهم نباید در حد سخنرانی و صحبت بماند، اظهار کرد: در این آیین ۲۱ قرارداد 
از مسیر دانش و  منعقد شد که می تواند تحول چشم گیری را در خلق ثروت 

فناوری رقم بزند. 
از  حمایت  و  پیگیری  دلیل  به  مبارکه  فولاد  شرکت  به  افزود:  ادامه  در  وی 
دانش بنیان ها و به شرکت های دانش بنیان که توانستند اعتماد این شرکت را برای 

عقد قرارداد جلب کنند، تبریک می گویم. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت درخصوص چگونگی رهبری هوشمندانه در حوزه 
صنعت خاطرنشان کرد: تا امروز ظرفیت های پژوهشی کشور در استخدام دیگران 
بوده است، حال وقت آن رسیده که ما این ظرفیت را استفاده کنیم. اگر قرار 
است ظرفیت های عقلانی و پژوهشی دنیا را برای رفع تقاضای خودمان بسیج 
کنیم، بهتر است از نظام مدیریت دانش داخلی استفاده کرده و آن را به سمت 
با فرهنگ خود و آنچه که می خواهیم در آینده  تقاضاهای داخلی و متناسب 

بسازیم، سوق دهیم. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت درخصوص نقش دانش بنیان ها در رهبری هوشمندانه 
اذعان داشت: این شرکت ها بازیگران اصلی رهبری هوشمندانه هستند، این که 
ذهن همه ما در صنعت و بالاترین سطح دولت به این زمینه سوق پیدا کرده، 
فرصت مغتنمی برای نقش آفرینی دانش بنیان هاست و این امر همواره مورد تأکید 

مقام معظم رهبری بوده است.
فولاد  فناورانه  پروژه های  از  نگاه می کنند/  مبارکه  فولاد  به  فولادی های کشور 

مبارکه حمایت می کنیم
روح اله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری درآیین امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه 
صنایع فلزی و معدنی گفت: در دوره چهارم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، دو رویکرد جدی و مستقل داریم که عبارت است 
اقتصاد  ایجاد ستادهای توسعه  و  آینده  برای  نگاه کاشتن  با  فناوری  از توسعه 

دانش بنیان با هدف نفوذ فناوری ها به بخش های صنعت و اقتصاد واقعی کشور. 
قانون جهش تولید دانش بنیان که در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید، 
باقیات الصالحاتی برای این مجلس است و امیدوارم همه کسانی که در این حوزه 
دخیل هستند به این قانون پایبند باشند چراکه اجرای آن برکات زیادی در پی 

خواهد داشت.
وی افزود: ۲۱ پروژه از ۲۶ پروژه پیشنهادی فناورانه شرکت فولاد مبارکه مورد 
تایید معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری قرار گرفته که 
نیازمند ۸۶۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری هستند و ما از آن ها حمایت می کنیم. 
جریانی که پشت سر این اتفاق ایجاد می شود، فولادی های کشور به فولاد مبارکه 
نگاه می کنند و این نگاه منجر به راه افتادن جریان خواهد شد. شرکت ملّی صنایع 
مس ایران نیز در همین مسیر در حال حرکت است. امیدوارم انعقاد قراردادهای 

امروز پربرکت و سبب خیر برای صنایع کشور باشد.
ضرورت توجه به مباحث نوآورانه و خلاقانه در توسعه اقتصاد دانش بنیان صنایع 

فلزی و معدنی
محمدرضا موثقی نیا، معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو در آیین 
اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و  امضای سندهای همکاری توسعه 
معدنی گفت: مباحث نوآورانه و خلاقانه در توسعه اقتصاد دانش بنیان صنایع فلزی 
و معدنی اهمیت زیادی دارد، چراکه دیگر نمی توانیم برای توسعه، به ابزارها و 

روش های سنتی تکیه کنیم.
وی در ادامه افزود: امضای سندهای همکاری امروز، مسیر ما را برای ورود به 
نهضت توسعه و پیشرفت هموار می کند. تاکیدات مقام معظم رهبری بر ضرورت 
حلقه های  در  تا  می کند  را سنگین تر  ما  وظیفه  معدن کشور،  بخش  به  توجه 
توسعه ای  نهضت  بتوانیم یک  نهایی(،  تا محصولات  اکتشاف  معدن)از  مختلف 

ایجاد کنیم.
فولاد مبارکه درصدد یکپارچه سازی و مجموعه سازی شرکت های فناور کشور 

است
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در آیین امضای سندهای 

همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی گفت: فولاد 
مبارکه طی دهه های گذشته مسیر ادامه داری در حوزه نوآوری شروع کرده است؛ 
ساخت فولاد مبارکه از دهه ۶۰ آغاز و در دهه ۷۰ نیز تولید در این مجموعه 
شروع شد؛ امروز علی رغم همه محدودیت ها، دانش بهره برداری در این شرکت 

نهادینه شد و با ۱۰۰ درصد ظرفیت در حال فعالیت است.
وی افزود: فولاد مبارکه در دهه ۹۰ با مشکل تحریم مواجه شد و سطح و دانش 
بهره برداری آن نتوانست ارزش افزوده پایدار را تامین کند و اینجا بود که نهضت 
بومی سازی به مدد تحریم ها آغاز و دانش آن در این شرکت نهادینه شد؛ بالای 
۹۰ درصد نیاز فولاد مبارکه داخلی سازی شده و دانش بومی سازی نیز در این 

مجموعه نهادینه شده است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: امروز در دهه چهارم فعالیت، 
همچنان نیاز به ارزش افزوده بیشتر هستیم و فراتر از نهضت بومی سازی، نیاز 
به نگاه رو به آینده هستیم. ضریب بهره برداری فولاد مبارکه ۱۰۰ درصد است و 
این یکی از  رموز موفقیت و سودآوری این شرکت  است. ما هنوز توانایی توسعه 
تکنولوژی و خلق ارزش افزوده از طریق نوآوری و فناوری را نداریم و همین امر 

سبب شده تا استفاده حداکثری از ظرفیت ها را در دستور کار قرار دهیم.
وی اذعان داشت: امروز رقبای جهانی ما علاوه بر تولید فولاد، به اقدامات دیگر 
نوآورانه نیز می پردازند، بنابراین باید توسعه تکنولوژی و خلق ارزش افزوده از 
زیرساخت های  حداکثری،  تولید  برای  کنیم.  دنبال  را  دانش  و  نوآوری  طریق 

زیادی ازجمله توسعه ریلی و نیروگاهی رل ایجاد کرده ایم.
طیب نیا بیان کرد: فولاد مبارکه نیازمند زیرساخت های نوآوری و فناوری است 
و طی ۱.۵ سال اخیر در این حوزه پرقدرت ورود پیدا کرده و گام های جدی 
برداشته است. فولاد مبارکه درصدد ایجاد زیرساخت و فرایندسازی برای شروع 

راهی پرشتاب و پرخطر برای استفاده از ظرفیت های دانش بنیان هاست.
وی یادآور شد: فولاد مبارکه پس از انجام سرمایه گذاری های خطرپذیر، امروز 
در مرحله دوم درصدد طبقه بندی، یکپارچه سازی و مجموعه سازی شرکت های 
فناور است. در این مرحله باید کنسرسیوم های متشکل و هدفمندی شکل دهیم 
و زیرساخت های حوزه نوآوری و فناوری را ایجاد کنیم که این حرکت راهبردی 

و مبتنی بر مطالعات و تجربیات دهه های اخیر است.
طیب نیا پایان اضافه کرد: فولاد مبارکه از میان ۲۰۰ شرکت دانش بنیان، در بیش 
از ۲۸ شرکت با موضوعات آب و انرژی، معادن کم عیار، تامین تجهیزات و توسعه 

محصولات، سرمایه گذاری کرده است.

در حاشیه نمایشگاه متالورژی ایران متافو محقق شد: 

 وزیر صمت: فولاد مبارکه در حمایت از دانش بنیان ها، حرف را به عمل تبدیل کرد
سرمایه گذاری ۸۶۰ میلیارد تومانی فولاد مبارکه در ۲۱ پروژه فناورانه


